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GLASILO OBČINSKIH ORGANIZACIJ SZDL CELJE, LAŠKO, SLOVENSKE 
KONJICE. ŠENTJUR. ŠMARJE PRI JELŠAH IN ŽALEC 

Z UREDNIKOVE MIZE 
Na sredinski strani prvič preberite novo rubriko — Zdravnik odgovarja — 

svetuje. Dr. Milan Bekčič, ki ureja rubriko, se je odločil, da najprej predstavi ne
varnost raka na dojki. Bolezen je danes precej razširjena. Na celjskem območju 
zbiramo sredstva za aparat za zgodnje odkrivanje raka. Današnji zapis bo poma
gal vsem bralkam, da same pravočasno preprečijo razvoj morebitne rakaste tvor
be na dojki. Preberite! Ocenite in pišite! Pošljite vprašanja. Nekaj sem jih že pre
jel in na vsa bodo odgovorili zdravniki. 

Prihodnji NT izide v SREDO in ne v četrtek — zaradi dneva mrtvih. Izšli bo
mo na 28 straneh. 

Danes smo vam pripravili več res zanimivih zapisov — o vlaku bratstva in 
enotnosti, o gostovaiiju Trnoveljčanov v Prizrenu in prvo nadaljevanje podlistka 
z našega izleta v Varšavo. 

Vaš urednik 

PORABA 

NEENOTNO 
Lani so republiške samoupravne interesne skupnosti 

zamujale z objavo programov, s ponudbo, koliko sredstev 
bi združevali v okviru svobodne menjave dela za družbe
ne dejavnosti. Letos je bistveno drugače. Koordinacijska 
komisija izvršnega sveta za družbene dejavnosti in odbor 
podpisnikov družbenega d9govora skupne in splošne pora
be je objavil zasnove programov samoupravnih interesnih 
skupnosti s področja skupne porabe za leto 1975 in optimi
stično zapisal: Pričakujemo, da bodo vse temeljne organi
zacije združenega dela razpravljale o teh vprašanjih do 15. 
novembra 1974, da bi lahko v novembru na osnovi stališč 
delavcev v OZD uskladili programe med dejavnostmi, jih 
ovrednotili in se potem s samoupravnimi sporazumi dogo
vorili o delu v letu 1975. 

Najzanimivejša je zahteva, naj organizacijo teh dogo
varjanj vodijo občinski odbori za uresničevanje družbene
ga dogovora o skupni porabi v najtesnejšem sodelovanju s 
SZUL, sindikati in drugimi družbenimi dejavniki. 

Republiška koordinacijska komisija zasluži pohvalo za 
zgled. Pravočasno je, kljub neznankam o predvidenih dru
žbeno gospodarskih gibanjih Slovenije v prihodnjem letu, 
začrtala vsaj ORIENTACIJSKE NALOGE SAMOUPRAVNIH 
INTERESNIH SKUPNOSTI (izobraževalne, raziskovalne, 
za zaposlovanje, kuUurne, tclesnokulturne, za otroško var
stvo, za pokojninsko in invalidsko zavarovan,je in iniciativ
nega odbora za ustanavljanje samoupravnih interesnih 
skupnosti socialnega skrbstva). 

To je dobro. 

Ni pa dobro, da je koordinacijska komisija izvršnega 
stveta pristala na neenotno izdelavo orientacijskih načr
tov. Dogovorili smo se o odgovornosti za uresničitev letos 
spomladi sprejetih obveznosti v delovnih načrtih samoup
ravnih interesnih skupnosti. Najbrž vsi delavci pričakuje
mo, da vidimo razmerja med porabo sredstev in med do
sežki, uspehi in razvojem v šolstvu, zdravstvu, kulturi in 
na drugih področjih. Dober gospodar ne gleda le na jutri. 
Premislil bo, primerjal, računal in ugotavljal, kako je de
lal včeraj, kako gospodari danes-, da bo jutrijšnji sad še 
sočnejši. 

Samoupravne interesne skupnosti, ne republiške, ne 
območne in ne temeljne, ne morejo zaobiti pogleda in po
ročila o tem, kaj smo v minulem letu, četudi samo za de
vet mesecev, uspeli opraviti. V kateri dejavnosti smo us
merili sredstva. In kaj snujemo za prihodnje leto. Čemu 
bomo dali prednost, kaj bo najnujnejši A program in kaj 
bo B program, če soglašamo s tako mehanično razdelitvijo. 

V ponujenih zasnovah programov so interesne skupno
sti mlačno In neenotno izpohiile to zahtevo. 

In seveda to ni dobro. Občinski koordinacijski odbori 
na dolg do obveščanja delavcev ne bi smeli pozabiti. 

V hvali koordinacijski komisiji, ki je pravočasno sto
pila pred delavce s programi, pa je nekaj grenkobe, ki gre 
^ račun neusklajenosti in neenotnosti. Kako se je moglo 
^goditi, da na začetku družbenega dogovarjanja o skupni 

splošni porabi ne nastopajo hkrati republiške in temelj
ne samoupravne interesne skupnosti. Ce tišči vzrok za to 
neusklajenost v zamujanju občin oziroma temeljnih samo
upravnih interesnih skupnosti, potem poglejmo resnici po
štnino v obraz in bodimo kritični. V nasprotnem primeru 
bodo dobili nepotrebno orožje v roke nasprotniki dogovar
janja. Pristaši zakonskega financiranja družbenih dejavno
sti, torej starih, preživelih, proračunskih, etatističnih odno-
^̂ v. v neusklajenosti, neenotnosti in v površnem pristopu 
"Odo hitro spoznali neodgovorno realizacijo enega izmed 
'hmeljnih načel ustave, načelo svobodne menjave dela. 
Vp rešujem — koliko temeljnih organizacij združenega dela 
ê bo do 15. novembra sestalo in razpravljalo o zasnovah 

Pfoî ramov? Najbrž bomo vsi počakali še na osnutke in 
Pfedloge temeljnih samoupravnih interesnih skupnosti. Na-
^ se bomo začeli enotno, hkrati dogo\arjati o splošni in 
•̂̂ upni porabi za leto 1973. Četudi še ne bodo znani vsi 

'''̂ zalci gospodarskih gil)anj. 

Napredka v primeri z lanskim dogovarjanjem seveda 
moremo prezreti. Lani v tem času se nam o programih 
skorajda sanjalo ni. Toda zakaj delamo spodrsljaje ta-

••̂ t, ko nam to res ni potrebno in ko vzbujamo vtis, da 
''̂ katere odločitve sprejemamo premalo organizirano in ne 
'upoštevamo realnih družbenih razmer. Jože Volfand 

RAZGIBAN MESEC VARČEVANJA — V počastitev meseca varčevanja je celjska podružnica Ljubljan
ske banke pripravila pester spored zanimivih prireditev in proslav. Mednje je sodila tudi otvoritev 
pionirske hranilnice na osnovni šolj Slavka Šlandra v Celju (posnetek). Sicer pa so vsi t i dogodki 
opozorili še na eno odliko — na vzgojo mladega varčevalca in samoupravljalca. Tako se splošna 
prizadevanja za varčevanje začenjajo že v osnovni šolj in nadaljujejo pri mladincih in zlasti še 
v organizacijah združenega dela. (Foto: MB) 

OBVESTILO 
Občinski odbor Zveze združenj borcev NOV Celje ob

vešča in hkrati vabi prebivalce mesta Celja in ostale občane 
ob Dnevu mrtvih na osrednje svečane spominske komemo-
racije, ki bodo v Celju, v četrtek, 31. oktobra 1974, in sicer: 

— pri grobnici narodnih herojev na Šlandrovem trgu 
ob 11. uri 

— v občinskih zaporih — Stari pisker ob 11.45 
— pri grobnici padlih borcev NOV na Golovcu ob 

16. uri. 

Pri navedenih komemoracijah botlo položili vence pred
stavniki občinskih družbeno-političnih organizacij. Muzeja 
revolucije in Skupščine občine Celje, s programom pa bo 
sodelovala šolska mladina ob sodelovanju godb na pihala iz 
EMO in KPD »France Prešern« iz Celja. 

Občani mesta Celja — spominu mrtvih se poklonimo v 
čim večjem številu! 

Občinski odbor Zveze združenj borcev NOV Celje 

November 
Spet je mračen tu 

november, 
kratek dan in dež prši, 
veter se z odpadlim 

listjem poigrava, 
ki mrtvo zdaj na tleh leži. 

pokrajina v meglo je zavita, 
zastrta v siv je pajčolan, 
v praznino novembrsko 

ovita, 
čez polje kraka črni vran. 

November mesec, mesec 
smrti, 

spominja nas na drage vse, 
ki davno ali šele včeraj 
od njiU s7no pos'ovili se. 

Spomine lepe in otožne 
zastrte v sivd pajčolan, 
november mesec vedno 

znova 
obuja na vseh mrtvih dan. 

MARA PRAS V SRBIJI 
Pred dnevi so se iz Srbije vrnili člani amaterskega gle

dališča železar štore Celje, ki so s predstavo Veronika De-
seniška gostovali v Paračinu in Kruševcu. 

V Kruševcu so nastopili za člane kolektiva TOZD EMO 
Ce'lje. Tovarna EMO je ob SO-leLnici 0'bstO'ja priipraivila to-
varišiko srečanje v svojem obratu v Kruševcu, v okvir ka
terega je po dogovoru sodila tudi predstava amaterskega 
gledališča železar. 

V Paračinu pa so s to uprizoritvijo sodelovali na vsa
koletnih oktobrskih srečanjih gledaliških amaterjev Srbije. 
Predstavo so kljub jezikovnim oviram tamkajšnji gledalci 
zelo dobro sprejeli in so izgralci Železarja za svoje kvali
tetno izvajanje poželi mnogo aplavza, pohval in priznanj. 
Obenem so se med gostovanjem spletle med obema ama

terskima igralskima skupinama še tesnejše prijateljske ve
zi, ki bodo po^globile sodelovanje med Paračinci in Celjani. 

Več o gostovanju preberite v prihodnji številki NT. 

NA OGLED 
Poročali smo že, da imajo 

v Topru v C êlju zanimivo li
kovno razstavo amaterjev — 
ustvarjalcev. Jutri, v petek, 
bodo od 15. do 18. ure v 
Topru na steza j odprli to
varniška vrata za vse ob-
čstne, ki si želijo ogledati no
vo proizvodno halo in likov
no razstavo. Takšna pobuda 
Topra vsekakor zasluži po
snemanje. 



CELJE 

Prireditve in proslave v 
počastitev letošnjega meseca 
varčevanja, oktobra, ki sov
pada s 50-letnico svetovnega 
dne varčevanja, 30-letnico 
Denarnega zavoda Slovenije 
in 110-letnico Celjske mestne 
hranilnice, ki jih je pripra
vila celjska podružnica Ljub
ljanske banke prehajajo v 
svoj višek in konec. 

Med dogodki prejšnjih dni 
moramo zlasti opozoriti na 
tri: na otvoritev pionirske 
hranilnice na osnovni šoli 
Slavka šlarrdra na Otoku v 
Celju, na republiško srečanje 
mladih hranilničarjev ter na 
včerajšnjo skupno slavnostno 
sejo članov odbora varčeval
cev in sveta mentorjev pio
nirskih hranilnic. 

Po zaslugi izrednega razu
mevanja šolskega vodstva, 
pripravljenosti pionirjev in 
seveda aktivnosti celjske po
družnice Ljubljanske banke, 
je celjsko območje dobilo 
prej.šnji teden . že 61. pionir
sko hranilnico. Njeno otvori
tev so povezali z začetkom 
dela šolske knjigarne, za ka
tero je patronat prevzela 
Partizanska knjiga iz Ljub
ljane. Pomembnost pionirske 

hranilnice na šoli Slavka 
šlandra je tudi v tem, ker je 
začela delati v kotičku, ki je 
bil za njeno dejavnost na
črtovan od vsega začetka. To 
je tudi prvi primer načrto
vanja šole in pionirske hra
nilnice o njej pri nas. Da bi 
bilo takih primerov in zgle
dov čim več. 

Posebno afirmacijo je -celj
ska podružnica Ljubljanske 
banke doživela s srečanjem 
mladih hranilničarjev Slove
nije v Celju. Njena aktivnost 
in delo pionirskih hranilnic 
v šolah celjskega območja 
sta postali v7X)r za mnoge 
drage. Sicer pa o prednosti 
te dejavnosti na celjskem 
območju govori tudi dejstvo, 
da je tu približno dve tre
tjini vseh pionirskih hranil
nic v šolah v naši republiki. 
In še nekaj — delo teh de
narnih zavodov v malem že 
usvaja delegatska pota in se 
tako najbolj prepričljivo 
vkliučUiie v nove tokove 
našega družbenega doeajanja. 
Tudi pionirske hranilnice gre
do v korak z družbenim raz
vojem. 

In končno, srečanje članov 
odbora varčevalcev in sveta 

mentorjev, je pozitivno oce
nilo po.slovno pK)litiko celjske 
podružnice Ljubljanske ban
ke in v tem tudi vlogo orga
na upravljalcev banke, to je 
izvršilnega odbora. Celjska 
podružnica Ljubljanske ban
ke je postala sestavni del ce
lotnega družbenega dogajanja 
pri nas, tisti člen, ki v ok
viru svojih možnosti, aktivno 
sodeluje pri reševanju gospo
darskih problemov in ki do
sega izredne uspehe zlasti pri 
tistih poslih, ki so neposred
no vezani na prebivalce. 

Med prihodnjihii akcijami 
moramo še zlasti omeniti iz
redno zanimivo razstavo v 
muzeju revolucije, na kateri 
bodo prvič razstavljeni tudi 
nekateri pomembni dokumen
ti o raz!v-oju denarništva in 
hranilništva pri nas. Razsta
va drugih dokumentov in se
veda jubilejnih novcev pa 
bo dogodek zase, za vse in 
ne samo za zbiratelje starega 
denarja. Sicer pa pripravlja 
celiska podružnica Ljubljan
ske banke prijetno presene
čen i e še na sam praznik 
varčevanja. 

M. B02IC 

Na otvoritvi pionirske hranilnice na osnovni šoli Slavka šlandra na Otoku v Celju je spre
govoril tudi direktor Celjske mestne hnuiiluice Alelvsa,nder Videčnik, ki ima tudi sicer 
aajveč zasluu za ustanavljanje pionirskih hranilnic na celjskem območju. 

V ponedeljek dopoldne se je začel na Dobrni seminar za sekretarje komitejev ob
činskih konferenc ZKS s celjskega, zasavskega in posavskega območja. Seminar bo 
trajal deset dni, organizira pa ga izvršni komite CK ZKS. V programu seminarja 
so'• naslednje teme: idejna organizacija in akcijska krepitev Zveze komunistov, 
metode političnega delovanja, politika gospodarske stabilizacije, sporazumevanje o 
dohodku in osebnih dohodkih, družbeno planiranje^ izgrajevanje družbenoekonom
skega sistema, problematika kmetijstva, samoupravno organiziranje delavcev v TOZD 
in povezovanje TOZD in drugo. V ponedeljek je kot prvi predaval Franc Šali o na
logah komunistov na področju vzgoje in izobraževanja. Franc šali je predlagal, da 
bi morala Zveza komunistov v občinah takoj preučiti možnosti nadaljnjega šolanja 
učencev in koliko otrok so letos šole odklonile pred vpisom na drugo stopnjo šo
lanja,, kako je z uvajanjem nove štipendijske politike, da bi morali v občinah usta
noviti odbore za uvedbo celodnevne šole, se dogovoriti za skrbnejše usmerjanje 
učencev v pedagoški poklic in oceniti prve izkušnje poučevanja predmeta Samo
upravljanje s temelji marksizma. Udeleženci seminarja bodo imeli tudi več srečanj 
v delovnih sredinah občin celjskega območja. Tako bodo imeli pogovor o samouprav
ljanju v Gorenju^ v Opekarni Ljubečna in Zlatarni. V Celju se bodo udeležili sestan-
Tca komunistov v osnovni šoli Store in s člani OO ZK kulturni delavci, imeli pa bodo 
tudi pogovor na eni izmed osnovnih šol v Žalcu. V tem času se bodo sestali še' 
nekateri politični aktivi občin in se skupaj s sekretarji pogovarjali o uresničevanju 
stališč CK ZKS na posameznih področjih združenega dela. Franc Šali je v uvodni 
opredelitvi namena seminarja dejal, da srečanje sekretarjev ni namenjeno le oceni 
stanja, temveč tudi dogovoru o konkretni dejavnosti, o poglobljeni idejnopolitični 
akciji Zveze komunistov za realizacijo dogovorjenih delovnih nalog. 

Tekst: Jože Volfand 
Foto: Drago Medved 

AKTMALNGI 
Predkongresne razpra

ve v osnovnih organizaci
jah sindikatov žalske ob
čine so že končane. De
lavci so na zborih kolek
tivov v vseh temeljnih in 
dmgih organizacijah zdru
ženega dela razpravljali o 
kongresnem gradivu, iz
oblikovali nanj več pri
pomb in jih p>osredovali 
delegatom, ki jih bodo 
zastopali na kongresu. 
Razpravljali pa so tuidi o 
programu referenduma v 
žalski občani. 

O tem, kako so pote
kale razprave v njihovih 
delovnih organizacijah, 
smo se pKDgovarjali s Kon
radom Gradičem, pred
sednikom OOS v Garantu 
Polzela, Francom Škrube-
jem, predsednikom sindi
kalne konference v TT 
Prebold ter Slavkom Gob
cem, predsednikom OOS 
v M I K Prebold. 

Konrad Gradič: »V Ga
rantu smo se na razpra
vo o kongresnem gradivu 
dobro pripravili, saj smo 
se najprej na razširjeni 
seji predsedstev vseh 
družbenopolitičnih orga
nizacij v Garantu dogovo
rili o tem, na kaj velja 
posebej opozoriti in kje 
naj ima razprava težišče. 
Sledil je zbor kolektiva, 
na katerem pa do kakš
nih posebnih pripomb na 
kongresno gradivo ni pri

šlo. Menih smo, da je 
gradivo dobro pripravlje
no in da ga laiJco v pred
loženem besedilu sprejme
mo. Nekoliko dlje smo se 
zadržali pni osnutku skle
pov kongrf^sa, ki nalaga
jo sindikatu v OZD mno
go nalog. Resnično bo po 
kongresu dobil sindikat v 
delovni organizaciji mno
go večji pomen kot ga je 
imel doslej. Menim, da 
bomo po kongresu mora
li najprej zasta^viti delo 
na področju delavske kon
trole, kjer še zaosta.jamo, 
sicer pa sem trdno pre
pričan, da bomo svoje 
delo ustrezno zastavili tu
di na ostalih področjih. 

Na zboru smo razprav
ljali še o programu refe
renduma, ki smo ga pod
prli, vendar z nekaj pri
pombami. Predvsem bi 
radi, da bi izoblikovali 
prioritetni vrstni red iz-
gra.dnje objektov ter vari
antne predloge za izgrad
njo nekaterih splošnih ob
jektov, ki so sicer potreb
ni, a zelo dragi.« 

Franc škrubej: »Pri nas 
smo se na kongresno raz
pravo dobro pripravili in 
jo tudi izpeljali. O gra
divu so namreč razprav

ljali vsi delavci na zbo
rih svojih delovnih sku
pin, saj je bila razprava 
lažja in boljša v ozkih 
skupinah. Izoblikovali smo 
več pripomb. Ne strinja
mo se s predlagano man
datno dobo sindikalnih 
funkcionarjev, saj bi mo
rala biti usklajena z man
dati članov delavskih sve
tov. Predlog sklepov smo 
podprli in pozdravili, saj 
dajejo sindikatu tisto me
sto v TOZD, ki mu gre. 
Nujno pa je, da takoj 
po kongresu pričnemo z 
delom. Tudi pri sklepih 
je bilo nekaj pripomb. 
Menimo, da bi morali v 
sklepih ustrezneje opre
deliti vprašanje družbene 
prehrane v delovnih orga
nizacijah, več pa bi lahko 
povedali tudi o vlogi os
novnih organizacij socia
listične mladine v sindi
kalni organizaciji. Tudi 
vprašanja članarine niso 
najbolje rešena, saj je za 
tako obsežno delo osnov
nih organizacij premalo 
ostaja doma in moramo 
iskati dotacije. 

Razpravljali smo še o 
predlogu programa za re-
fereiadum, ki ga močno 
podpiramo, vendar imamo 

pri nas pripombe na ta 
program, ki je v posa
meznih točkah le preobse
žen. Menimo, da bi mo
rali program izgradnje ob
jektov splo.šnega družbe
nega pomena le nekoliko 
skrčita ali pa jih financi
rati z 2junajreferendumski
mi sredstvi.« 

Slavko Gobec: »Javna 
razpraA^a o kongresnem 
gradivu v M I K ni pov
sem uspela, saj je bila 
udeležba delavcev na zbo

ru kolektiva premajhna. 
Kljub temu smo gradivo 
temeljito sredelali. Statu
tarni dogovor o delovanju 
sindikatov sprejemamo v 
celoti, le v^prašanje delitve 
članarine nas moti. Meni
mo, da premajhen delež 
ostane osnovni organiza
ciji, ki se čcstokrat otepa 
s finančnimi težava.mi. Pri 
predlogih sklepov smo 
menili, da bi lahko v njih 
bolje obdelali vpra-šanja 
financiranja letovanj de
lavcev in delavskega tu

rizma. Po kongresu bomo 
morali v sindikatih krep
ko poprijeti za delo, saj 
so naloge izredno zahtev
ne in obsežne V M I K se 
bomo morali najprej loti
ti vprašanj produktivno
sti dela ter vseh gospo
darskih vprašanj, ki se 
navezujejo na vprašanja 
produktivnosti in delitve 
dohodka po delu. Druga 
naloga bo nadaljnje po
glabljanje samoupravnih 
odnosov. 

BRANKO STAMEJCIC 

Konrad Grodič Franc Šrube.] Slavko Gobec = 



Ž A L S K I O D M E V I : 
S A M O P R I S P E V E K 

- D A 
v žalski občini se pripravljajo na bližnji referen

dum, ko se bodo občani odločali za samoprispeveik za 
prihodnjih pet let. Osnutek odloka o razpisu referen
duma za financiranje družbenih objektov v letih 1975 
do 1980 in programa vlaganj v te objekte je bil objav
ljen v Novem tedniku, tako da so se občani z njim 
lahko podrobno seznanili. 2eieli smo iavedeti, kakšno 
mnenje je o referendumu med občani. 

RUDI DIVJAK iz S i P a 
Šempeter: »Strinjam se z 
novim referendumom in 
iipam, da bo uspel. Moje 
osebno mnenje je, da bi 
bilo treba menjati priori
tetni vrstni red, tako .da 
bi objekti splošnega pome
na bili na vrsti zadnji ter 
bi jih gradili, če bo dosti 
finančnih sredstev.« 

1V\N ČETI NA IZ A1:R\, 
obrat Šempeter: »Menim, 
da bo referendum, za ka
terega bomo glasovali 8. 
decembra, uspel. S tem 
bo naša občina ijbila ce
lo vrsto zelo pomembnih 
objektov od vrtcev, do 
zbiralnika za industrijsko 
odplako. Vsekakor pa bo
do morale družbenopMDli-
tične organizacije zastaviti 
pri pripravah na ^-eferen-
dum ves svoj vpliv.« 

BOGDAN KUCER iz Os
novne šole Žalec: '»Ves čas, 
kar trajajo priprave na re
ferendum, dogajanje spre
mljam ker menim, da so 
v osnutku zajeti objekti, 
ki so za občino življenj
sko pomembni. Vsekakor 
mislim, da referendum bo 
in mora uspeti.« 

DRAGO LLBEJ iz To
varne nogavic Polzela: 
»Osebno sem prepričan, 
da bo referendum uspel. 
Mislim pa, da bo treba 
osnutek o financiranju 
družbenih objektov nekoli
ko spremeniti in sicer po 
mojem tako, da bi pred
videne štiri (dom gasilcev, 
dom kulture, dom družbe
nopolitičnih organizacij in 
skupščino občine) združili 
v vsaj dva objesta, saj 
bi s tem izvedbo nedvo
mno pocenili.« 

LEOPOLD BIDEKOVIC 
iz Garanta na Polzeli: »Re 
ferendum bo uspel. Mi
slim pa, da občani pri
čakujejo, in to upraviče
no, da bodo o dotekanju 
in koriščenju sredstev 
sproti obveščeni, saj gre 
v takih primerih njihov 
denar. O dobri obveščeno
sti pri dosedanjih referen
dumih lahko govorimo, 
zato je moje mnenje, da 
moramo biti tudi v tem 
primeru dosledni.«« 

Za samoprispevek je torej »da«, to pa seveda še 
ne pomeni, da občani nimajo pripomb, tako da bo 
verjetno v pripravah na referendum osnutek odloka o 
referendumu in financiranju družbenih objektov treba 
v nekaterih točkah spremeniiti, še kaj dodati ali od-
^"zeti. Prav temu pa je namenjena sedanja razprava. 

Tekst in foto: T. Tavčer 

CELJE-MESTINJE 

CEUE GRADI ŠOLO! 
Mestinje je v solidarnost

nih akcijah Celja in njego
vih prebivlacev nova etapa. 
Solidarnost, ki je v Celju in 
občini zaživela nič kolikokrat, 
je zdaj dobila novo kvalite
to. Obrnjena je k prebival
cem v bližnji soseščini, ki 
jih je prizadel potres. In še 
več. Zdaj ne gre samo za 
odstranitev posledic, ki so 
nastale po letošnjem dvajse
tem juniju, marveč tudi za 
pomoč, ki pomeni korak v 
odpravljanju socialnih raz
lik. 

Za večino od približno sto 
šoloobveznih otrok, kolikor 
jih je na območju mestinj-
ske krajevne skupnosti, bo 
od prihodnejga šolskega le
ta odpadla več kolometrov 
dolga pot do šole. Učenci 
nižjih razredov se bodo po
slej šolali doma. Mestinje bo 
dobilo p>o zaslq^i celjske so
lidarnostne akcije svojo pr
vo in novo šolo. Ta pa ne 
prinaša samo bistvenih pred
nosti v vzgoji in izobraževa
nju za najmlajše, marveč bo 
prav gotovo postala tudi 
središče kulturnega in pro
svetnega življenja v kraju in 
vaseh, ki so na Mestinje ve
zane. 

Tako bo nova šola, ki bo 
stala sredi novega delavske
ga stanovanjskega naselja, 
prinesla Mest in i u nov živ-
lieniski utrip. Pa tudi sicer 
doživlja Mestinje nnmembno 
nreobrazbo. Od nekdaj zna
čilnega prometnega križišča, 
se je v zadnjih letih razvil 

v močno središče lesne in
dustrije. Vrh tega ima tu 
svoj obrat tudi Vital. Indu
strializacija kmečkega ob
močja že kaže svoje rezulta
te. Nova šola bo dala tej 
preosnovi nov impulz. 

Z zgradtivijo nove šole — 
imela bo tri učilnice in var
stveni oddelek — po zaslugi 
celjske solidarnostne akcije 
bodo nastali tudi novi pogo
ji za navezavo trajnejših vezi 
med Celjem oziroma med 

katero njegovih krajevnih 
skupnosti in Mestinjem. Tu
di te oblike sodelovanja lah
ko prinesejo koristne pobude 
v Mestinje in njegovo zaled
je. 

Po besedah Marjana Ašiča, 
predsednika izvršnega sveta 
skupščine občine Celje, ki je 
vgradil v nedeljo dopoldne 
skupaj z drugimi najvidnej
šimi predstavniki celjske in 
šmarske občine, temeljni ka
men za novo šolo, bo Ingrad 

kot izvajalec končal dela naj
pozneje do dneva mladosti 
prihodnje leto. 

Sicer pa so v nedeljski ak
ciji poleg domačih otrok, ki 
so dali z recitacij skim nasto
pom dogodku poseben pečat, 
godbe iz Rogaške Slatine, so
delovali še predsednik krajev
ne skupnosti Mestinje inž. 
Stanko Gobec ter predsednik 
občinske konference SZDL 
Šmarje pri Jelšah Jože Goj-
tan. M. BOŽIČ 

Ta posnetek je v spomin na nedeljo, 20. oktobra, 1974. leta, ko je celjska občina tudi 
Cerinalno potrdilu sklQ:u, da zgradi v Mestinju novo šolo. 

MOZIRJE- CAJETINA: 
POBRATIMSTVO 

LetC'šnji vlak bratstva in enotnosti je nudil predstavni
kom mozirske in čajetinske občinske skupščine ter občin
skim družbeno političnim organizacijam dovolj priložnosti 
za pogovore o navezavi tesnejših stikov med dvema občina
ma in njunimi občani. 

Stiki med cajetino m Mozirjem so že stari in so se do
slej uveljavljali zlasti na kmetijskem področju. Po sklepu 
na nedavnem srečanju pa bodo to sodelovanje utrdili s pod
pisom listine o pobratimstvu dveh občin. Kot vse kaže bo 
ta slavnost na prihodnjem praznovanju mozirske občine, 
septembra 1975. leta. 

čajetina je po velikosti pribjižno takšna občina kot m.o-
zirska. Ima okoli 19.000 prebivalcev. Je kmetijsko območje 
z razvitim turizmom. Po vsem tem ima tudi po tej plati 
precej skupnega z Gornjo Savinjsko dolino. MB 

ŠOŠTANJ: MLADINA 
PO POTEH 

V soboto, 19. oktobra se je v popoldanskih urah zbra
lo pred hotelom Kajuhov dom v Šoštanju okrog 120 mla
dincev, ki so odšli po poteh X I V . divizije. Tega pohoda so 
se udeležili mladi planinci ;z celjske in korošike regije, 
orga.niziral pa ga je mr.adinski odsek pianinskega društva 
Celje. V spremstvu nekdanjega borca Franca Slaparja so 
najprej odšli do žlebnika, kjer je padel r>esnik Kajuh, na
to pa do planinske postojanke na Sm.rekovcu, kjer so pre
nočili. Naslednji dan, to je v nedeljo 20., so preko Mozir-
skih planin krenili v Ljubno, od koder so se z lepimi vtisi 
s tega množičnega pohoda odšli na svoje domove. V. K . 

VOLITVE: SPLOŠNE 
DELEGACIJE 

četudi zakon o volitvah delegacij v samoupravne 
interesne skupnosti še ni izšel, so priprave na volitve, 
na to pomembno družbeno politično nalogo, ki po
meni nov korak naprej pri uresničevanju ustave, v ce
ljski občini v polnem teku. 

Na predlog občinskega koordinacijskega odbora 
za uresničevanje ustave in konferenci ZK in volilne 
komisije pri občinski konferenci SZDL naj bd v teme
ljnih organizacijali združenega dela in krajevnih skup
nostih volili splošne delegacije, se pravi po eno de
legacijo za delegiranje v vse samoupravne interesne 
skupnosti. Le v primerih, kjer čutijo posebno potrebo, 
naj bi se odločili za eno ali več posebnih delegacij za 
določene samoupravne interesne skupnosti. 

Medlem ko naj bi imela posebna delegacija pet članov, jih 
bo v splošni najmanj de-set. To pa je lahko na število samo
upravnih interesnih skupnosti — vsega skupaj sedemnajst — 
preobremenitev za posamezne delegate, ki bi v takem primeru 
morali hoditi v najmanj dve skupnosti. 

Po celjskem predlogu naj bi bile volitve delegacij za sa-
moupra^'ne interesne skupnosti v temeljnih organizacijah zdru
ženega dela v četrtek, 5. decembra, v krajevnih skupnostih pa 
v nedeljo, 8. decembra. 

Po delovnem načrtu, ki velja v celjski občini, naj bi bili 
pretlkandidacijski postopki končani do 5. novembra. Pr i tem 
je treba povedati, da je okoli 50 "/o kandidatov že evidentira
nih. Druge bo treba dopolniti in pri tem upoštevati sedanje 
člane skupščin ali drugih organov samoupravnih interesnih 
skupnosti. IVIB 

V minulem šolskem letu so 
na osnovnih šolah žalski 
občini zabeležili izredne uspe
he. Z izpeljavo programov 
minulih referendumov so 
omilili neurejeno stanje in 
prostorske stiske na šolah v 
občini, to pa se izredno po
zna tudi v kakovosti učno-
vzgojnega dela in učnih uspe
hov. Tako so v mčnulem šol
skem letu zabeležili v občini 
kar 96,9-odstotni učni uspeh. 
Najbolje so se odrezaLi v če
trtih in osmih razredih, pre
senetljivo najslabše pa v pr
vih. Vzrok slabšemu uspehu 

prvošolčkov je v tem, da je 
v njiih še precej kategorizi-
ranrh otrok, ki sodijo v po
sebno šolo. Izmed 4133 učen
cev žalskih osnovnih šnl jih 
je izdelalo 4003, od 125, ki 
so imeli popravne izpite, jih 
je opravilo 90, 35 pa je bito 
neuspešnih. S takšnim uspe
hom so žalčanii na četrtem 
mestu v celjski regiji, za Mo
zirjem, Slovenskimi Konjica-
md in Velenjem. 

Se bolj kot ti so zanimivi 
podaitki o osipu v osnovnih 
šolah. Ta je v žalski občini 
iaredno nizek — le 17,4 od

stotka. Najnižji je v Polzela 
(10,2 odstotka), najvišji pa 
v BrasLovčah. Ob tem naj po
vemo, da so še pred štirimi 
leti teležiili v obointi skoraj 
40-odstotni osip, največjega 
prav na Polzeli, kjer je bilo 
v osipu nad polovico vseh 
učencev. 

Ce pogledamo območne po-
dat.ke o osipu, vidimo, da je 
tu Žalec najuspešnejši. Sle
dijo občine Slovenske Ko
njice (19,1 odstotka), Celje 
(23,4 odstotka), Laško (23,8 
odstotka), nato pa še Šmar
je, Velenje^ Senitijur in Mo

zirje, kjer je osip 34,7 od
stotka. 

Vsi omenjeni podatki ne
dvomno pričajo o pravilnosti 
viaganj v osnovno šolstvo v 
žaCski oibčind iz sredstev re
ferenduma. Opozarjajo pa tu
di na to, da velja v osnovno, 
pa tudi srednje šolstvo vla-
gaiti več tudii v bodoče. Prav 
to je tudi ena osnovnih za
htev programa novega refe
renduma. Sadovi preteklostd 
in sedanjosti obvezujejo za 
pcriihodnost. 

BRANKO STAMEJCIC 



PRETOK BLAGA 

SKRITE REZERVE 
Na pobudo kooiTlinacijske-

ga odbora za razvoj integi-al-
nega transp>orta pri republi
ški gospodarski zbornici se 
je začelo v Sloveniji in tako 
tudi na širšem celjskem ob-
močjoi pomembno gibanje za 
racionalizacijo, izboljšavo in 
ureditev celotnega preteka 
blaga, se pravi za vsa vpra
šanja, ki se nanašajo na tran
sport, skladiščenje, embalira-
nje, oskrbo blaga itd. Gre za 
prijeme, ki naj prinesejo eno
tne rešitve za vso Slovenijo 
in gre za akcijo o ust.anovit-
vi regionalnih komisij za in
tegralni transport. 

Začeto delo bi lahko po vsej 
pravici istovetili z napori za 
stabilizacijo gospodarstva, za 
uveljavitev reda na tistem po
dročju, ki doslej še nima 
svoje afirmacije pa pcstaja v 
borbi Z a zmanjšanje nje.s;OYih 
stroškov silno pomtmbno. Po 
nekaterih podatkih znašajo 
samo stroški pretoka blaga 
v Sloveniji okoli 3G odst. Kaj 
to i)omeni in kaj pomeni, če 
bi z boljšo organizacijo us
peli zananjšati te stroške 7& 
nekaj odstotkov, je na diani. 
Po besedah magistra ekono
mije Lojzeta Pimata, ki se je 
udeležil tudi ustanovnega se

stanka za ustrezno regijsko 
komisijo v Celju, v Sloveniji 
ne bomo uspeli na gospodar
skem ppdrcčju, če ne bcmo 
uvedli dobrega pretoka bla
ga. Za naše razmere je ta 
imperativ toliko bolj pomem
ben, ker je okoli 70 odst. 
slovenskega blaga namenje
nega v druge republike in v 
t;ujino. 

Razprava o vseh teh vpra
šanjih pa je opozorila tudi 
na vlogo Celja v organizaciji 
celotnega pretoka blaga pri 
nas, tako doma kot s tujino. 
Zaradi izredne lege, ima me
sto ob Savinji vse pogoje, da 
postane pvomemben člen v or
ganizaciji celotnega preroka. 
Ima ugoden položaj za zbira
nje in distribucijo blaga in 
po vsem tem pogoje, da se 
usF>ešno vključi tako v notra
njo kot mednarodno dispozi
cijo. Pri vsem tem seveda ne 
gre samo za transport in 
skladiščenje blaga, marveč še 
predvsem z& nalogo okoli 
preskrbe z blagom. 

In ko so na sestanku, ki ga 
je skupaj z republiško gospo
darsko zbornico pripravilo 
poslovno združenje Koneks, 
govorili o delu in pristojno

sti ustreznih regionalnih ko
misij za integralni transport, 
so v prvi vrsti opozorili^^^ia 
ljudi, ki naj začnejo to delo 
v organizacijab zdru::enega 
dela. Republiški koordinacij
ski odbor pa bo uveljavil jav
ni register vseh strokovnja
kov za to delovno p>od.ročje, 
zato tudi pogoje za vpis in 
za priznanje strokovne spo
sobnosti. Pripravil bo redno 
dopolnilno izobraževanje za 
te delavce in organiziral tudi 
republiško informacijsko slu
žbo, ki bo nudila vse podat
ke o novitetah na tem pod
ročju, o rešitvah posameznih 
vprašanj, o ljudeh, ki delajo 
v tem okviru, o strokovni li
teraturi it-d. Mimo tega so 
se zavzeli, da naj bi regio
nalne komisije sodelovale tu
di pri odločanju o novih in
vesticijah na tem področju. 

Skratka, dovolj pobud in 
nalog tako za delo komisije, 
ki bo predvsem usklajevalni 
organ kot zlasti še za organi
zacije združenega dela, ki se 
ukvarjajo s pretokom blaga. 
Zato bodo tudi sklepi nedav
nega sestanka hvaležno na
potilo za delo nove komisije 
za logistiko kot jo prvi pri 
nas imenujejo v Celju. MB 

CELJE 

Steklar Celje si je letošnji 
plan celotnega dohodka za
stavil v višini dvanajst mili
jonov dinarjev, razveseljiva 
pa je ugotovitev, da so šte
vilko dosegli že v devetem 
mesecu in računajo do kon
ca leta na 17 milijonov. Se
veda je temu botrovalo tudi 
povišanje cen steklu, sdj se 
je letos kar dvakrat podraži
lo — skupno za 35 odstotkov. 
Zato si bo 70—članski kolek
tiv Steklarja zastavil prihod
nje leto plan v višini 20 mi
lijonov. Takšnim' rezultatom 
je primeren tudi čisti doho
dek, ki ga beležijo v višini 
2 milijonov 370.000 dinarjev, 
kar je za 400 odstotkov več 
kot leta 1970. 

V Steklarju je še vedno 
prisotna izrazita usmerjenost 
v stavbarsko steklarstvo (60 
odstotkov, ostalo je usluž-
nostna dejavnost), ki ga bo
do v moderniziranih obratih 
razvijali še naprej, hkrati pa 
razmišljali tudi o proizvodni 
dejavnosti. V glavnem dela
jo s plemenitimi stekli: ter-
mopan, sekorit, profilit itd. 
Zasteklevanje stanovanjskih 
objektov in poslovnih zgradb 
opravljajo za skoraj vsa grad
bena podjetja v Sloveniji. 

njihovi delavci pa »zaidejo« 
tudi v Beograd, Sarajevo in 
druga jugoslovanska mesta. 

Bistvenega pomena za kva
litetno delo Steklarja je nji
hov nenehen pozoren odnos 
do vsega, kar je moderno, 
kvalitetnejše, saj to od njih 
zahtevajo naročniki. 

Najtežji problem, ki jih ta
re, je pomanjkanje ljudi. V 
obratih bi potrebovali več 
kot deset učencev, imajo pa 
samo enega. Skratka, steklar
jev ni dovolj, mnogo prema
lo mladih se odloča za ta 
poklic, čeprav osebni dohod
ki niso tako slabi. Trenutno 
je poprečen OD v Stekrarju 
2.530 dinarjev, pa tudi nagra
de učencem niso med nizki
mi. 

»V Sloveniji je več takšnih 
organizacij, pogovarjali smo 
se že o šoli, ki bi dala p>o-
klic steklarskega tehnika ali 
nekaj podobnega, vendar nič. 
Stanje rešujemo z izpopolnje
vanjem obstoječih kadrov 
in priučevanjem, vendar je 
vprašanje, kaj bo čez deset 
let. Povezali smo se s šola
mi, kot kaže, pa se mladi 
raje odločajo za tehniške po
kl ice« nam ie dejal direktoi 
STANE JIJRKO. 

Kot organizacija zdrnž̂ ^ 
nega dela imajo delegiraji^ 
člane v delavski svet jj 
vseh obratov, prav tako 
v komisijo za medsebojjij 
razmerja in delavsko kon, 
trolo. Letos so imeli že tij 
zbore delovnih ljudi. 

Osnovno, kar jim jam^ 
perspektivo in bodo moraij 
narediti v prihodnje, ječUli 
bolj modernizirati, m e h i f l 
zirati dosedanje ročno delo 
ter obrate opremiti s sodob. 
nimi stroji. 

Tako bodo v Čretu zgra. 
dili še ©no fiaio namenjeiio 
stavnemu steklarstvu, saj 
jih tare pomanjkanje pro. 
štora že vrsto let. H gra^ 
nji bodo pristopili prihod 
nje leto. V Velenju so ku 
pili nov p>oslovno stanovanj 
ski objekt, kjer bodo y 
pritličju uredili poslovni 
prostore, ostalo pa uporabi, 
li kot stanovanja, številni 
novogradnje in adaptacije lu 
Kozjanskem so povzročile 
da bo Steklar tudi tu -
najverjetneje v Šmarju — š( 
letos odprl nov obrat." Za 
tem pa bodo uredili še ob 
rate v Trbovljah, Celju ii 
Žalcu. M SENICAI 

IZ DELOVNIH 

KOLEKTIVOV 

T R A K T O R J I 
Iz ŽELEZARNE ŠTORE so štirje zaposleni odšli v 

Italijo na specializacijo v livarski industriji in mode
lih, zaradi priprav na proizvodnjo traktorjev. Stanje 
je nekoliko nejasno, ker se je »zakomplicjralo« v ju
goslovanskem okviru. Potencialnih proizvajalcev trak
torjev je kar štirinajst. Dela bi bilo sicer dovolj, ven
dar bi to tudi pomenilo zasičencst tržišča v nekaj le
tih. Storska železarna bi proizvedla letno 15.500 trak
torjev, od tega pa bi jih Fiat vzel 4.000, ostalo p « bi 
bilo za domače tržišče. 

Jasno je, da bo pv^trebno uskladiti programe, ugo
toviti možnosti in p>otrebe. štore imajo veliko pred
nost zaradi obstoječih kapacitet, lastne livarne, obde
lave litine — kar praktično že jx>meni »tretjino trak
torja«. S pripravami so že zelo daleč, rok pa je konec 
prihodnjega leta. Z gradnjo tovarne še ne morejo pri
četi, ker še niso razčiščena nekatera razmerja z banko. 

Pomembno je tudi to, da se Železarna že dogovar
ja za angažiranje domačih partnerjev, ki bi sodelova
l i 7 proizvodnji. 

P R A Z N I K L I B E L E 
V L IBELI se v teh dneh resno pripravljajo na 

proslavljanje 80. obletnice obstoja tovarne. Jubilej bo
do piraajnovali 28. novembra in praznovanje združili z 
odprtjem nove pKJslovne zgradbe zia strokovne službe 
na Sp. Hudinji. Z novogradnjo bodo rešili akuten 
problem dosedanje raztresenosti tehničnih oddelkov, 
ki je onemogočal boljšo organizacijo dela. Izpraznili 
bodo tudi še zsadrnje prostore na Mariborski 1. Ob 
prazniku bodo izdali tudi obširen almanah o razvoju 
tovrstne industrije na slovenskih in jugoslovanskih 
tleh. 

C E L J S K A 
U D E L E Ž B A 

V ponedeljek so v Zagrebu odprli mednarodno 
razstavo Interbiro, to je izdeleke najbolj znanih pro
izvajalcev opreme za avtomatsko obdelavo pK>datkov, 
knjigovodskih ter drugih strojev in opreme. Iz Ce
lja sodelujeta AERO s svojim proizvodnim programom, 
predvsem p « z brezkončnimi obrazci in LIBELA CE
LJE s celotnim programom finomehanike — aparati 
za etiketiranje in risalnimi aparati. 

7 0 L E T K L I M E 
Tudi v OZD KLIMA CELJE se pripravljajo na 

praznovanje visokega jubileja. Tako bodo 70. obletnico 
proslavili s številnimi priraiitvami ui odprtjem novih 
p>oslovnih ter p>ro izvodnLh prostorov. 

GRADIŠ CELJE 

POMANJKANJE MATERIALA 
Celjski Gradiš je po veli

kosti med 18 TOZD ljubljan
skega podjetja tretji glede 
na realizacijo celotnega do
hodka. Letos bo ta 140 mili
jonov dinarjev. Enota 500 
ljudi je predvsem specializi
rana za visoko gradnjo in in
dustrijske objekte. Poprečen 
OD je 2.960 dinarjev. 

»Do avgusta smo dosegli 
že 93 odstotkov letnega pla
na po celotni vrednosti, po 
vrednosti gradbenih del pa 
77 odstotkov. Poslovno leto 
bomo zaključili uspešno,« je 
zatrdil direktor Albert Pra-
protnik. 

»Na kateri objekt ste naj
bolj ponosni?« 

»Menim, da je Termoelekt
rarna Soštarij naš največji in 
tudi najuspešneje zgrajen ob
jekt, hkrati pa predstavlja 
začetek naše enote. Izvajali 
smo vse tri faze izgradnje in 
je kot objekt med največji
mi v okviru celotnega pod
jetja. Dokazal je vse naše 
sposobnosti in zmožnosti.« 

»V gradbeništvu je veliko 
nesreč pri delu. Kako .je pri 
vas?« 

»Težko se je pohvaliti, ker 
ne veš, kaj še bo. No, v zad

njih letih težjih nesreč ni bi
lo, manjše pa so se zgodile 
predvsem zaradi neprevidno
sti in neupoštevanja predpi
sov. Moram pvovedati, da vla
gamo velika sredstva v var
nost pri delu.« 

»Kako se vključujete v sa
nacijo potresa na Kozjan
skem?« 

»Zadolženi smo za občino 
Šmarje. Sodelovali smo tudi 
pri nekaterih delih v Zibiki, 
imamo v Velenju svojo eno
to. Na terenu je deset naših, 

predvsem zidarjev, saj pre
težno adaptacijska dela naj
bolj zahtevajo lete. Enega 
strokovnjaka smo dodelili tu
di občinskemu štabu. Pona-
gajalo je vreme, ker je zelo 
obežalo dostop do objektov, 
drugače pa dela v redu po
tekajo.« 

»Kaj menite o objektu Go
lovec in Gradisovi vlogi?« 

»Sodelujemo v ožjem izbo
ru za izvajalca del. Ponudbo 
bo treba oddati v teh dneh. 
Rok izgradnje objekta je av
gust 75. Vsekakor smo kot 
Gradiš zainteresirani za grad
njo takšnega, za javnost po
membnega objekta. Kot Ce
ljan pa menim, da bi Tnora-
li objekt — tako pomemben 
za razvoj športa, za sejme 
in najrazličnejše prireditve — 
že zdavTia j imeti.« 

»Se počutite kot dislociran 
obrat ali cel,iska delovna or
ganizacija med drugim tudi 
glede na obveznosti?« 

»Misilm, da smo Celjani 
prav tako kot vsa druga pod
jetja, saj smo tu že od leta 
1955. Smo samostojna enota, 
vključena v re.ševanje vseh 
problemov na tem območju. 
Ne gre za tuje podjetje, ima
mo enak tretman kot vsa 

ostala. Glede obveznosti pj' 
še prav posebej gledamo ns 
to, da se vključujemo pov. 
sod, kjer je potrebno, daje 
mo i)omoč raznim društvon 
itd. Težko bi rekel, da ni 
smo del Celja.« 

»Kakšne so težave, s kat« 
rimi ste se in se še bosti 
srečevali?« 

»Letos smo imeli težavi 
predvsem zaradi pomanjka 
nja gradbenega materiala 
Vse leto ni bilo dovolj želfr 
za, občasno pa tudi cemen
ta. Prvo nam dobavlja Zeni 
ca, drugo pa Anhovo. Res 
je, da nismo obstali, venda: 
smo morali vložiti znat« 
sredstva v to industrijo, di 
smo si zagotovili pvotrebet 
material. Seveda pa se naf-
je to poznalo pri zmanjl* 
nju možnosti kreditiranja ^ 
vestitorjev. 

Problem je tudi s poman: 
kanjem delavcev in učence' 
Angažirali smo znaten del H 
sosednjih republik, venda' 
mnogi med njimi niso dovol 
kvalificirani. Zato skušamf 
naše delo čimbolj mehaniz' 
rati, kar je tudi bistvo raJ 
voja Gradisa in njegova p̂ r 
spektiva.« 

M. SENIčAJ 



MOZIRJE 

Komunalno podjetje Mozir
je je prav gotovo najmlajša 
delovna organizacija v Gornji 
Savinjski dolini. Cetudd je ba
la ustanovljena pred meseci, 
je še sredi formalnih in dru
gih poslov za dokončno ure
ditev vseh nalog. Že na začet-
Iju dela je namreč doživela 
spremembo v nazivu. Od biv
šega oziroma nekaj tednov 
starega podjetja za stanovanj
sko m komunalno gospodar
stvo je nastalo komunalno 
podjetje. Pri tem ni šlo samo 
za spremembo imena, mar
več tudi za bistvene vsebin
ske popravke. 

Kolektiv se oziroma se bo 
ukvarjal s pisano komunalno 
dejavnostjo, z opremljanjem 
stanovanjskih zemljišč, z de-

I z d e ! a k o m u n a l n e g a p o d j e t j a 

lom okoli vodovodov (neka
tere so že pre^'zeli od bivših 
vodovodnih zadrug), z ureje
vanjem in vzdrževanjem cest, 
kanalov itd. Podjetje je tudi 
servis stanovanjske skupnosti 
in tako zanjo opravlja vsa 
administratiATia in finančna 
dela. Poleg tega je izvrševa
lec ddl za to skupnost. 

»Po vsej verjetnosti bomo 
formirali tudi posebno ekipo 
ža opravljanje raznih, zlasti 
manjših komunalmh del,« je 
med drugim dejal direktor 
Alojz Bastl. 

V pisanem in zahtevnem 
delovnem načrtu zavzemajo 
posebno mesto vodovodi. Iz 
tega ok\-ira izstopa vodovod 
I>etošč. Gre za investicijo 

okoli 550 milijonov starih di
narjev in za preskrbo Naza-
rij ter trga Mozirja s pitno 
vodo. Trenutno stanje glede 
preskrbe s pitno vodo na teh 
območjih še nd pereče, toda 
čez leto, dve bi bilo. In da 
bi se izognili takšnemu sta
nju, se naloge lotevajo že 
zdaj. Računajo, da bodo z iz
vršitvijo teh del pokrili po
trebe za okoli petdeset let. 

Več ali manj začetne kora
ke utirajo pri graditvi sta-
noA^anj. Večji del obveznega 
stanovanjskega prispevka od 
osebnega dohodka ostaja v 
organizacijah združenega de
la. Zaenkrat ga v občinskem 
solidarnostnem skladu zdru
žujejo le v višini 25 odstot

kov. Tako bodo imeli letos 
IZ tega naslova v občinskem 
solidarnostnem skladu okold 
320 mUijonov starih dinarjev. 
To je seveda premalo za re
šitev vseh potreb. Navzlic te
mu je akcija za graditev sta
novanj v teku, tako v Mozir
ju, Gornjem gradu, Lučah in 
drugod. Prihodnje leto pride 
na vrsto Nazarje, 1976. leta 
pa še Ljubno ob Sannji. Tu 
je problem pereč, zlasti za 
učitelje. 

Za začetek dela torej vodo
vodu in stanovanja. Zatem pa 
še kaj več. Dela ne bo zmanj
kalo. O tem govori okvirni 
načrt, ki ga je sprejel kolek
tiv komunalnega F>odjetja Mo
zirje. M. B. 

Težko je pisati o lju
deh, ki jih ne poznaš, še 
težje pa o tistih, ki jih 
poznaš. Zakaj? Zato, ker 
vedno obstaja možnost, 
da boš napisal o njih pre
malo ali da boš vsaj nekaj 
pozabil. Vsak človek je 
mozaik in če izpustiš ka
menček, potem nekaj 
manjka. Celota je poru
šena. Prav zaradi tega je 
tudi težje pisati. 

Tako je tudi z Evo Sa-
mobor, ki je po poklicu 

ekonomski tehnik in za
poslena v Tovarni gospo
dinjske opreme Gorenje v 
Velenju. To je žena z 
mnogimi obrazi in hotenji, 
vsa prisotna v dariašnjem 
času, tako na delovnem 
mestu, v družbenem in 
javnem življenju, kot tu
di doma. Je ena izmed 
mnogih žena, ki bega po 
današnjem času in prosto, 
ru in ki si prizadeva, da 
na vseh področjih da čim
več od sebe. 

Pravzaprav bi lahko za
čeli s podrobnejšim pred
stavljanjem. Zamolčimo 
leto rojstva povemo pa 
že lahko, da je končala 
srednjo ekonomsko šolo 
v Celju (1958J in se zapo
slila v Tovarni usnja v 
Šoštanju. Pred nekako 
sedmimi leti je prišla v 
TGO Gorenje, kjer je še 
danes. Je članica zveze 
komunistov od leta 1959 
dalje. Je mati dveh hčera 
— Duške in Anite. Je de
legat občinskega sindikal
nega aveta Velenje pa de
legat republiške sindikal
ne konference delavcev 
kovinsko pred.elovalne in-, 
dustrije, je delegat za 7. 
kongres jugoslovanske zve
ze sindikatov kjer bo tu
di razpravljala, je .. . 

Teh »je« je še veliko, 
vendar zaenkrat ostanimo 
samo pri omenjenih. Ome

nimo še to da dela v TGO 
Gorenje na delovnem me
stu organizacije analize v 
TOZD servisi in malopro
daja kot vodja analiz. 
Skratka, »dečva in pol« 
ali bolje povedano ena iz
med tistih žensk^ ki da
nes ne ostajajo samo za 
strojem v tovarni in doma 
v kuhinji, temveč posega
jo malo dalj. Pravzaprav, 
veliko dalj. 

Pripravlja že diskusijo 
za 7. kongres ZSJ. Razum
ljivo, razpravljala bo o 
problemih otroškega var
stva in ženskem vpraša
nju. »Mati je osnovni ka
pital vsake družbe, zato 
je tudi potrebna večja 
skrb za njo in to tako na 
delovnem mestu, kot v 
družbi nasploh.« Potem 
govori o otroškem var
stvu. »Ce želimo, da se bo 
položaj matBram izboljšal, 
je treba • predvsem izbolj
šati otroško varstvo, še 
posebej in konkretno v 
Gorenju, kjer je kar 3177 
žena, od tega kar 127 rha-
ter samohranilk. Zavze
mamo se za odpravo noč
nega dela za žene, saj je 
materam potreben nočni 
počitek. Doseči bo treba, 
da bodo žene na vseh de
lovnih mestih — predvsem 
odgovornejših — enako 
vrednotene kot moški in 
da ne bodo delale na naj

težjih delovnih mestih — 
kot ponekod doslej — kar 
je primerno za moške. 
Mnogo je stvari, ki jih bo 
še treba rešiti, če bomo 
hotele govoriti o resnični 
enakopravnosti.« 

Potem razmišlja o tem, 
kako žene končujejo de
lovni dan pravzaprav v do
mačem stanovanju. Raz
mišlja, razmišlja . . . Veli
ko razmišlja. Zlasti o ma
terah, ki so samohranilke. 
Tem bi bilo potrebno dati 
več družbene pomoči. Več! 

Spet se vrne na družbe
no delo Zdaj razpravlja 
o slovenskem kongresu 
sridikatov, ki bo v, Celju 
in ki. bo del priprav za 
jugoslovanski kongres, 
kjer bo tudi sama aktiv
no prisotna, »želim, da se 
bo v praksi izvedlo vsaj 
del tistega, kar se bo raz
pravljalo v Celju. Navse
zadnje gre za delovnega 
človeka.« 

Vsak človek je mozaik 
in tako je tudi Eva. Ver
jetno pa smo kakšen ka
menček izpustil, vendar 
bistvo o njej je le ostalo, 
žena je in za ženska vpra
šanja se zavzema. 

T U R I Z E M 

če DO š l o vse po sreči in če bo na voljo dovolj denar
ja, potem bo gostinski obrat Turista v Rečici o b Sa
vinji kmalu dobil nelcaj ležišč za goste. 

Ugotovitve celjskega področnega strokovnega od-• 
bora za gostinstvo in turizem pri republiški gospodar
ski zbornici glede predvidenih investicij pravzaprav 
nsio presenetile, saj so znova potrdile slabo reproduk-
tivno sposobnost gostinstva in v tej zvezi še kaj. 

Ko je namreč strokovni odbor iskal podatke o tem 
v kaj nameravajo kolektivi gostinskih delovnih orga
nizacij vlagati investicijska sredstva v obdobju do 
1980. leta, je dobil nič kaj ugodno sliko. Prvič se j e 
na p o 2 i v k sodelovanju v posebni anketi odzvala sla
ba polovica organizacij, in drugič — odgovori so po
kazali, da imajo ti kolektivi za investicije skromna 
sredstva in da se lahko z njimi lotijo le kakšnih 
adaptacij, medtem ko o graditvi novih, vsaj večjih ob
jektov, ni duha in sluha. 

Tako so v celjski občini na vidiku le nekatere 
adaptacije. Več ali manj novo bo gostišče »Pri ribiču«, 
prav tako lokal, ki ga načrtujejo v okviru Ljudske 
restavracije, oziroma v obeh primerih zdaj pod okri
ljem novega Celjskega gostinskega podjetja. Graditev 
hotela na Dobrni je še zmeraj vprašanje časa in 
seveda sredstev. 

V laški občini gre za preureditev v Radečah, le 
nekaj več načrtujejo v Savinji. 

V Gornji Savinjski dolini so na vidiku le adapta
cije in pridobitev okoli 40 novih ležišč. . 

V Slovenskih Konjicah je v načrtu graditev m a n j 
šega hotela C kategorije, v šmarski občini predvide
vajo graditev depandanse novega hotela v Rogaški 
Slatini. V žalski občini načrtuje graditev hotela le 
Hinezad, medt&m ko pri Savinjskem maga.3;nu. vsaj 
po podatkih, ki jih je dobil strokovni odbor, ne 
načrtujejo ničesar. Tudi šentjurska občina ne predvi
deva večjih posegov na tem področju. 
' Skratka, slika takšna, da poraja vprašanje — 
zakaj? 

Prvi in vsekakor najvažnejši odgovor na vpraša
nje je v slabem ekonomskem položaju gostinstva na 
sploh. Nenehno zviševanje stroškov na eni in koli
kor toliko stabilne cene za penzionske usluge na dru
gi strani imajo svoj vpliv na formiranje dohodka in 
njegovega ostanka. Po tej logiki gostinstvo ni sposob
no sprejemati večjih investicij. 

Tudi pogoji za odobravanje posojil niso ugodni. 
Visoke obresti so za marsikak kolektiv nepremag
ljiva ovira. 

V vrsti okolnosti, ki jih moramo omeniti v tem 
poglavju je razdrobljenost gostinstva in tudi zato nje
gova slaba ekono.mska sposobnost. Takšna ali drugač
na povezovanja, združevanja sredstev se na tem gospo
darskem področju gibljejo prepočasi. Zato slabše mož
nosti za večje investicijske posege. Zadeva postane 
kritična tudi ob dejstvu, da v prenekaterih občinah, 
predvsem zaradi razdrobljenosti te gospodarske pano
ge, nimajo niti nosilca celotne dejavnosti, da ne za
pišemo — nosilca razvoja. 

In če bi na koncu hoteli v osnovi odgovoriti na 
vprašanje, zakaj se gostinstvo ne loteva večjih in
vesticij, bi morali najprej reči — predvsem zaradi 
razdrobljenosti in zatem zaradi vseh posledic, ki izvi
rajo iz takšnega stanja. Seveda pa je razlogov, ki so
dijo pod to streho še nekaj. 

Razmišljanja o ekonomskem položaju gostinstva od
pirajo še druga vprašanja. To velja tako za skromna 
ali nična vlaganja v družbeni standard gostinskih 
delavcev, kot za dejstvo, da je tudi vzgoja gostinskih 
kadrov vprašanje zase. In potem kvaliteta uslug in še 
marsikaj. Skratka, gre za vprašanja, ki bi jih mo
rali postaviti na drugačno mesto kot pa samo ugotav
ljati. To tudi zavoljo tega, če hočemo naprej v našem 
turističnem gospodarstvu. MB 

KNJIGA IN FILM O DOBRNI 
Kolektiv zdravihšča na E>obmi se bo kmalu postavil 

z dvema novima propagandnima uspehoma. Medtem 
ko je barvni f f i m o zdravilišču m Dobrni že pripravljen 
pa so v teku dela za izdajo posebne monografije o 
tem kraju. Njen glavni avtor bo prof. Janko Orožen, 
sicer pa bodo v njej tudi prispevka dr. Jožeta Križnica 
in drugih. 

Pred dnevi so se na Creti 
na Dobrovljah srečali planin
ci, da bi že tretjič podelili 
priznanja in spominske znač-
Ite za prehojeno Savinjsko 
pot. To pot, ki so jo odprli 
pred tremi leti in ki vodi 
po obronkih Savinjske doli
ne, je doslej prehodilo že 
159 planincev. Zanimanje za 
Pot narašča. Samo letos je 
Savinjsko pot prehodilo 72 
planincev. 

Oo podelitvi značk, pri-
^ani in planinskem srečanju 
^0 izrekli posebna priznanja 
'-̂ di vsem tistim planincem, 
^} skrbijo za Vzdrževanje po-

^'i. stalno markiranje in red-
preglede. 

V osrednjem govoru na 
'̂"ečanju je Božo Jordan, 

Joclpredsednik PD Olka — 
Polzela, soregovoril o pome-

planinstva, ki je najbolj 
Ijiriožična oblika rekreacije 
' '^lovnega človeka. »Vsem ti-
•̂'fri, ki so se v dobrovelj-

?l̂ ih gozdovih borili za na-
^ svobodo, smo dolžni, da 
®Po skrbimo za našo nara

vo, da tu krepimo svojega 
duha, enotnost naših naro
dov in ideološko zavest. Pla
ninci moramo storiti več za 
varstvo narave. Mladini mo
ramo privzgojiti ljubezen do 
nje«, je pudaril Božo Jordan. 

FRANC JEŽOVNIK 

Drameljčuni praznujejo 
svoj krajevni praznik v ne
deljo, to je 27. oktobra. Ob 
9. uri bodo odkrili spomin
sko ploščo organizatorju par
tizanskega odpora v Dram-
l.iah, Ludviku Mastnakii, ki 
je bil ustreljen leta 1941. Po-
ščo bodo odkrili na njegovi 
domači hiši, to je v Lazah. 
po domače pri Pod,jezovih 
Proslavo bodo zaključili s 
kulturnim sporedom. Na sve
čanost vabijo domačine in 
okoličane in pričaku.jejo šte
vilno udeležbo. Praznovan.je 
v Dramljah bo še tem bolj 
pomembno, saj bodo odkrili 
prvo snominsko ploščo v 
tem kraju. 

Minuli teden so člani ob
činske konlerence ZK Žalec 
na seji spregovorili o idej
ni usmerjenosti vzgoje in izo
braževanja v občini. Ugoto
vili so, da se je v minulih le
tih znatno izboljšal material
ni položaj šolstva, da pa 
idejnost vzgojno-izobraževal-
nega procesa še vedno šepa. 
O tem priča tudi podatek, da 
75 odstotkov učencev v obči
ni obiskuje verouk. 

Ti podatki nalagajo šolam 
in vzgojnim delavcem vrsto 
odgovornih nalog. Predvsem 
je potrebno razvijati zunaj-
šolske in svobodne delavno
sti učencev, vse to delo pa 
mora biti prežeto z marksi
stično miselnostjo, primemo 
razvojni stopnji učencev. 

Komunisti žalske občinske 
konference so nadalje ugoto
vili, da je treba še vedno 
skrbeti za materialni razvoj 
šolstva. Gre predvsem za na
kup sodobnih učnih pripo
močkov, pa tudi za razvija
nje šolskega varstva. Prav 
slednjemu bi morali name

niti maksimalno pozornost, 
saj je razvojni cilj v vzgoj-
no-varstvenem in izobraže
valnem procesu uvedba celo
dnevne šole. 

V ponedeljek dopoldne bo. 
do odprli novo šolsko po
slopje centra za blagovni 
promet v Celju Otvoritev 
prihaja z zamudo pa vendar 
ob pravem času, da letos in 
v naslednjih .etih omogočijo 
šolanje za trgovskega pro
dajalca, komercialista in po
slovodjo večjemu številu 
mladih ljudi kot doslej. V 
zadnjih letih so zaradi pre
tesnih prostorov omejevali 
vpis in zato zapirali vrata 
premnogim, ki so se sicer 
odločevali za ta poklic. 

Celjski šolski center za 
blagovni promet dobiva tako 
po sedemnajstih . letih že 
drugo novo šolsko poslopje. 
Prav tako v Ulic: 29. no
vembra. V novi šoli je 21 
učnih prostorov. Zraven je 
tudi telovadnica, ki bo od
prta predvidoma ob koncu 
leta. M. B. 



NOVI TEDNIK M E D D E L E G A T r 

ŽALEC 

KOLIKO NA PREBIVALCA 
Člani žalskega izvršnega 

sveta so se minuli teden 
sestali že dvanajstič. Raz
pravljali so o osnutku 
srednjega in dolgoročnega 
programa razvoja občine, 
v osrednji točld pa o pro
blematiki vzgoje in izo
braževanja. 

Osnutek razvojnega pro
grama občine 2alec je bil 
v javni razpravi lepo spre
jet. Njegova osnova je hi
trejši gospodarski razvoj 
občine, ob tem pa tudi 
hitrejši razvoj družbenega 
sektorja, čeprav sta tako 
srednjeročni kot dolgoroč

ni program izredno ambi
ciozno zastavljena, saj sta 
zasnovana na ugotovljenih 
optimalnih možnosti ra
zvoja, sta oba realna in 
izvedljiva. 

Temeljni cilj razvoja je 
takšna rast družbenega 
proizvoda v občini, ki bo 
omogočila v prvi fazi do 
leta 1985 izenačenje z re
publiško stopnjo razvoja, 
v drugi fazi do leta 2000 
pa še prekoračitev teh do
sežkov. 

Družbeni proizvod bi 
zato moral rasti do leta 
1985 po letni stopnji 10,2 
odstotka, nato pa do leta 
2000 po letni stopnji 6,7 %. 
Ob tem bi se družbeni 
proizvod povečal ia skoraj 
4 krat do leta 1935 in do
segel 3000 dolarjev na pre
bivalca, do leta 2000 pa 
bi družbeni proizvod na
rasel za več kot desetkrat 
in s tem dosegel .̂77C do
larjev na prebivalca, kar 
je znatno več, kot bo do

segla SRS. 
Največ pozornosM bodo 

namenili razvoju industri
je, nato pa kmetijstvu, 
obrti, trgovini, gostinstvu 
in turizmu. 

K o so člani 'zvršnega 
sveta razpravljali o pro
blematiki vzgoje m izo
braževanja v občini, so 
ugotovili, da so v minu
lem letu zabeležili vidne 
premike. Predvsem se je 
izboljšala materialna os
nova šolanja, ki 'o je po
trebno v prihodnje še kre
piti, bolj pa razvijati tudi 
vzgojno-varstvene ukrepe. 

Pohvalen je izredno ni
zek csip na osnovnih šo
lah, ki je najnižji v regi
ji, pa tudi med najnižji
mi v republiki. Več pa je 
potrebno narediti za sa
moupravno organiziranje 
šol v občini, ki se mora
jo organizirati v OZD in 
TOZD. 

BRANKO STAMEJČIC 

ŠMARJE: 
NEPOPOLEN 

START 
Smarski statut oeiroma predlog statuta, Se v « d n o 

nd takšen, kot bd moral biti. Tako so ugotovili na zad
nji seji izvršnega sveta, ko so razpravljala o sprejetju 
tega pomembnega akta, od katerega je odvisna tudd 
celotna samoupravna organizacija v občini. Dc^ovor-
jeno je b ik) , da bodo dald statut v razpravo, seveda 
z vsemi potrebnima doipoJnild in sipremembamd, od 
1. do 15. novembra. 

K e r je bi la obUnca dela v izvršnem svetu prenesena 
In porazdeljena na nekatere posameznike, kd tega dela 
gotovo ne bi mogla opravita sami ali pa vsaj nekvali
tetno ter nezadovoljivo, je biil sprejet natančen sklep 

• o ponovni razdeKtvi zadolžitev, ki naj enakomerno po
razdelil delo. Ugotovljeno je b i lo , da je med izvršilnimi 
organa v občini premalo koordinacije in da so člani 
posameznih odborov in komiisij preslabo informirani. 
Posledica tega je , da člani izvršnega sveta velikokrat 
ne morejo dati zadovoljivih odgovorov občanom pa 
tuda drugim vpraševalcem. Prisotni so izrazili željo, da 
b o poslej treba uvesti stalen način informiranja pred
sednikov posameznih odborov. 

Precej besed je bilo izrečenih še o vodarini. gradnji 
nove ceste Prelasko—Buče—Kozje in o občinski upravi 
v primeru vojne ter o njeni organiziranosti. 

Milenko StraSek 

D E L E G A l d A C L E K S I K O N ? 

SAMOUPRAVNO 
SPORAZUMEVANJE 

Ker v rubriki Delegatov leksikon bolj opisujemo 
nekatere novosti v samoupravnem življenju, kot pa 
se držimo strogih znanstvenih ali teoretičnih opre
delitev posameznih pojmov, smemo najbrž za uvod 
aktualizirati tudi SAMOUPRAVNO SPORAZUME
VANJE. Ze zato, ker skoraj vsak dan slišimo ali 
beremo) o samoupravnih sporazumih med organi
zacijami združenega dela, o ustanovitvi sestavljene 
organizacije, o cenah in podobno. Morda pa ie 
mnogo bolj prisotna v naših glavah misel, da smo 
že začeli razpravljati o splošni in skupni porabi v 
prihodnjem letu. 

S splošnostjo procesa, s prevladovanjem samo
upravnega sporazumevanja, ko usmerjamo in po
vezujemo naša družbena prizadevanja, smo prak
tično potrdili ustavno zahtevo, da se delavci med 
seboj sami sporazumevamo. Kajti na ta način 
zmanjšujemo vpliv in moč oblasti, države, komune 
kot ožje družbeno-politične skupnosti. Samouprav
no sporazumevanje delavcev v združenem delu, 
raznovrstne poti samoupravljanja in dogovarjanja 
so sredstvo za urejanje medsebojnih odnosov, za 
uveljavitev oblasti delavskega razreda. Država z 
njenimi zakoni bo dobivala vse manjšo vlogo 
odru političnega odločanja, čeprav jo sedaj seveda 
še potrebujemo. 

Nekdo je zapisal, da so zakoni zgodovinska ka
tegorija. Zakone izdaja vedno oblast, to je država. 
In zakon ima v sebi ost prisile. V samoupravni 
drružbi, v družbi enakopravnih in svobodnih delav
cev v združenem delu, moramo v procesu zame
njati zakonsko prisilo s samoupravnim sporazume
vanjem in družbenim dogovarjanjem. 

To ne velja le za zakone. To velja za celotno na
še življenje. Za odnose v organizaciji združenega 
dela. Med TOZD V delovanju delegacij. V skup
ščinskem sistemu. V odnosih med proizvodnjo in 
trgovino. Med surr>vinsko ind^ustrijo in predelovalci. 
Samoupravni sporazum in družbeni dogovor bi mo
rala vse bolj postajati urejei^alca in v.sm^erjevalca 
celotnih družbenih odnosov, odnosov na vseh pod-1 
ročjih dela in življenja. i 

Kaj je samoupravni sporazum? Kaj je družbeni^ 
dogovor? j 

Osnovna razlika med njima je v tem, kdo se\ 
pojavlja kot nosilec sporazumevanja. Pri samoup--' 
ravnih sporazumih nastopajo kot osebki sporazu-\ 
mevanja temeljne organizacije združenega dela, osA 
novne celice našega samoupravljanja. Pri družbe-] 
nih dogovorih, povzemamo po Stjepanu Šaubertu,] 
pa sodelujejo drugi družbeni organizmi (izvršnfi 
svet. politične organizacije, interesne skupnosti, sin-^ 
dikati, skupščine itd.). Samoupravni sporazumi 
praviloma urejajo odnose med subjekti v material
ni in poslovni sferi (cene, proizvodno sodelovan-je. 
dohodek itd.) Družbeni dogovori, poznamo nh 
prav tako precej (o štipendiranju, kadrovski poli
tiki, o delitvi dohodka in osebnih dohodkov, itd). 
Običajno urejajo širša družbeno pomembna vpra
šanja. Na o.'inoin družbenega dogovora nato samo-
upratmi subiekti sklenejo sporazume, ki bodo za
gotovili uresjiičitev določil dogovora. 

Možne so komMnaciie dogovora in sporazuma, 
torej tak dokument podpišejo tudi TOZD in potem 
nalaga obveznosti vsem samoupravnim organiz
mom. 

Radi opozarjamo na luknje v sporazumih, na 
slabost sankcij, na pojave monopolnega sporazume
vanja na račun drugih itd. 

V mnogih primerih so te kritike upravičene. A 
ne smemo pozabiti, da SAMOUPRAVLJANJE NI 
SAMOPOSTREŽBA, v kateri si bo vsak vzel toliko 
samoupravnih pravic in si zadovoljil toliko svojih 
intersov. kolikor jih pač hoče. Žal še nismo tako 
daleč. Osnovna vsakega sporazumevanja mora biti 
enakopravnost delavcev v združenem delu, kar iz
haja iz družbene lastnine proizvajalnih sredstev, če 
je talco, potem se ne morejo sporazumevati, na pri
mer, proizvajalci bele tehnike na račun »surovinar-
jeva ali potrošnika Javnost sporazumov in samo
upravna samodisciplina ob zavestni akciji subjek
tivnih sil, če bo sila, pa tudi država, bi morali pre
prečevati nesamoupravne sporazume. 

Samoupravljanje ne more biti anarhija — kajti 
anarhija nujno kliče na pomoč težko roko. 

DELEGATOV A BESEDA 

ZAGOTOVITI OBVEŠČANJE 
Vodja delegacije skup

nih služb v Cestoiem pod
jetju Celje je Sandi Ker-
stein. Na vprašanje, ka
ko delegati vzposta.vljajo 
komimikacijski odnos s 
svojimi volivci, je dejal: 

»Trije možni načini so, 
s katerimi bi lahko dele
gati obveščali delavce o 
svojem delu. Prvi je ta, 
da bi delegati obveščali 
delavce o svojem delu na 
zborih kolektiva. Druga, 
bolj sprejemljiva možnost 
je, da delegati obveščajo 
preko internih glasil, tret
ja možnost sa je obvešča
nje preko tiska. Zadnja 
možnost je verjetno naj
bolj primerna od vseh na
štetih. Prav vzvratno ob
veščanje je namreč zelo 
zahtevno, ne samo za de
legate v skupščinah, am
pak tudi za delegate v de
lavskem svetu, ki Se vra
čajo potem med svoje vo. 
livce v posamezne TOZD. 
Seveda pa ta problem ni 
lahko enostavno rešiti. 
Toda vse tri možnosti, ki 
sem jih našteil, so po mo
jem mnenju edine realne 
za dograditev pravega si
stema obveščanja med de
legati in volivci.« 

Kakšen komunikacijski 
odnos vlada med vašuni 
volivci in delegati sedaj, 
danes, ko še nimate raz
vitega pravega sistema 
obveščanja? 

»MisUm, da delegati še 
vedno slabo obveščajo vo
livce o svojem delu, zato 
ponovno poudarjam, da 
moramo v vseh delovnih 
organizacijah na.jprej za
gotoviti dober sistem ob
veščanja. Družbenopolitič
ne organiza.ci.ie v naši 
OZD so SI že v začetku 
uveljavljanja ustavnih do
ločil zastavile v svoje ak
cijske programe tudi iz
gradnjo temeljitega siste
ma informiranja, ki je po
goj za poglobljeno . mo-
upravljanje. V našem po

djetju je problematika ob
veščanja še toliko bolj 
pereča, ker je naše pod
jetje regijsko, razteza se 
preko območja osmih ob
čin. Naši del ^ a ti torej 
niso samo v sKupščini ob
čine Celje ampak so tudi 
v ostalih skupščinah ob
čin v regiji. Zato so način 
obveščanja, možnost ob
veščanja tn količina infor
macij še toliko pomemb
nejši za naše delegate in 
naše delavce « 

V katerem krogu pa 
usklajujete svoja stališča 
in izmenjujete informaci
je? 

»Vse te probleme uskla
jujemo na konferenci de
legacij. Tako poskušamo 
v okviru konference zgra

diti začasni sistem infor
miranja in zarisati infor
macijski tok med skup
ščino, delegati m volivci. 
Sama konferenca pa daje 
seveda samo gole infor
macije in od vsakega po
sameznega delegata je od
visno, kako prenese te 
informacije svojim voliv
cem.« 

Tako je dejal Sandi Ker-
stein, nato pa je še dodal, 
da bi morali v vseih de
lovnih organizacijah vzpo
staviti trden m učinkovit 
sistem obveščanja že v 
prihodnjih šestih mese
cih, kajti le tiitro m učin
kovito obveščanje je prvi 
pogoj za uspešen razvoj 
delegatskega sistema. 

Damjana Stamejčič 

Delavci, delegati, komu
nisti letos na podlagi 
sklepov, ki so jih sprejeli 
na zborih, skupščinah, 
kongresih, zahtevajo kon
kretno delo. žal je bilo 
v preteklosti preveč na
čelnega in nekonkretnega 
dela v številnih sredinah, 
da se tega nekoč doma
čega m utirjenega dela v 
sedanjem času le težko 
otresemo. Zato je nujno 
tudi sedaj in v prihodnje 
opozarjati in še opozarja 
ti vse subjekte našega 
združenega dela, katere 
so tiste konkretne nalo
ge, ki jih morajo delavci, 
delegati, komunisti opra
viti čimprej, kaj je stal
na naloga, kaj pa je tisto, 
kar bomo resnično lahko 
uresničili šele v dogled-
nem času. 

Ob tem nas je nekoliko 
strah, da v danem trenut
ku nalagamo delavcu, de
legatu, komunistu naenkrat 
preveč bremen, zahtev po 
delu in aktivnosti. Pravi 
mo mu: napraviti je po
trebno to in ono, pa še 
to. Pri tem p>ozabljamo 
najprej na to, da ima člo
vek le omejene možnosti 

sprejemanja in dojema
nja vseh nalog, zatem pa, 
da je še veliko težje z 
uresiiičitvijo njemu tujih 
in ne osvojenih obvezno
sti. Zelo pomembno je 
tudi spoznanje, da je bil 
isti človek, ki mora se
daj aktivno delati, do se
daj »odrinjen« od vseh 
teh nalog, ker je v imenu 
njega to delo opravljal' 
nekdo drugi, da nekako ni 
»navajen«, »uglašen« na te 
nove naloge Ln obveznosti, 
ki so sedaj pred njim. 
Zato moramo delavce, de 
legate, komuniste najprej 
usposobiti s stalnim izo
braževanjem, da bodo ra
zumno in čustveno pri
pravljeni na delo, potem 
pa ob uspehih, ki so -jih 
deležni ob konkretnem 
delu — torej v akciji, ši
riti celotno delo v okviru 
izredno široko razvejane 
ga in mnogostranskega 
združenega in političnega 
dela. Takšna postopnost 
je edino možna, edina lo
gična alternativa, vsako 
pretirano nalaganje nalog 
pa lahko p>ovzroči več 
škode kot koristi. To ško
do verjetno ni potrebno 

posebej označevati. 
Izhodišč postopnosti se 

dokaj dobro zavedajo v 
Celju. Zato so v tem 
»ogrevanju« po konkret
nem družbeno političnem 
in ekonomskem delu med 
prvimi v Sloveniji orga
nizirali in iz^'edli celodne
vne semmarje za vse de 
legate v združenem delu, 
več je bilo sestankov s 
sekretarji OZK, družbeno 
političnega izobraževanja 
v organizacijah združene
ga dela je neprimerno 
več, člani političnih vod
stev, komiteja, številnih 
komisij so velikokrat v 
neposrednih delovnih sre
dinah, kjer se pogovarja
jo o težavah in uspehih 
in še bi lahko naštevali. 

Ob takšnem soustvarjal-
nem delu vodstev in član 
stva počasi, a zanesljivo 
pada pretekla pregrada 
odtujenosti in pasivnosti 
delovnih ljudi. Delavci 
lažje opravljajo naloge, 
saj te niso prišle med nje 
»od zgoraj«, ampak so 
nastale med njimi in 2 
njimi. 

J. Zupančič 

l A Z A R J E 

p r o d a j a 
v ponedeljek, dne 28. ok
tobra 1974 karamboli-
ran kombi 

! M V 
1600 SuoerB 
letnik 1973 

Licitacija bo ob 10. uri v 
Ljubljani — AVTOHIŠA, 
Vodnikova 93. 

http://organiza.ci.ie


Jutri, v petek, 25. t. m. bo v SLG Celje že tretja pre
miera letošnje sezone. V režiji Mirča Kraglja bomo 
gledali ljudsko dramo F. S. Finzgarja »Razvalina živ
ljenja«. Nastopili bodo Pavle Jeršin (Urh, oče), Jadran
ka Tomažičeva (Lenčka, njegova hči)^ Jana šmidova 
(Tpna, re Jenka), Miro Pod jed (Martin), Bruno Vodo-
ptvec (Ferjan), Jože Prislov (kmet Sirk), Nada Božičeva 
(Mica, Potovka). Na sliki: Nada Božičeva^ Jana Šmi
dova in Jadranka Tomažičeva. 

tesično 

ŠOIA PRAZNUJE 
Z RAZSTAVO 
S. JAGODICA 

V Lesičnem so iz velikih 
potreb pred desetimi leti po
stavili novo šolo. Minuli te
den sO svečano proslavili ta 
jubilej, gaj so ustanovili pro
svetno društvo Lesično-PH-
štanj, ob tej priložnosti pa 
so pripravila majhno retro
spektivo slikarskih del aika-
demskega shkarja Staneta 
Jagodica, ki je pred leti učil 
likovni pouk na tej šoli. Ob 
otvoritvi razstave j e bil tudi 
literarni večer, kjer so brali 
svoja dela Neža Maurer, Mi-
lenko Strašek rn Drago Me
dved. 

Po uvodnih besedah seda
nje ravnateljice Anglece Ce-
pinove, je o zgodovini in 
razvoju šole spregovorila 
dolgoletna ravnateljica Ade-
la Rautar. Ob tej priložnosti 
je tudi dobila priznanje za 

svoje dolgoletno in nesebič
no delo na šoli in v kraju. 
Priznanje sta dobila še Jože 
Tumšek in Joško Lojen. 

Nedvomno je Jagodičeva 
razstava osrednji kuituirnl 
dogodek na celem šmarsko-
kozjanskean območju. Slikar 
je poleg svojih prvih pero-
risb še iz leta 1962 razstavil 
tudi najnovejše akvarele, ki 
jih je pred nedavnim raz
stavljal v Montrealu v Ka
nadi. V osnovni šoli v Le
sičnem je postavljena takšna 
likovna razstava, ki sodi v 
vsako najsodobnejšo galeri
jo. Tako pomeni omenjena 
prireditev v Lesičnem zares 
dober start novega prosvetne
ga društva, ki ima sicer ve
like načrte za kulturni raz
voj svojih dveh krajev. 

dm 

15 LET OKTETA 
Z vlakom bratstva in enotnosti, ki je 11. 

oktobra adpeljaJ. iz Maribora in drugih postaj 
v Srbijo na obisk bivše štajerske izesljence in 
pregnance iz let 1941—1945, so odšli tudi člani 
šaleškega okteta iz Šoštanja. 

Oktet, ki bo v kratkem slavil 15-letnico svo
jega obstoja, je imel v Kraljevu, Vmjački banji 
in drugih krajih v tej okolici več samostojnih 
koncertov za gostitelje nekdanjih izseljencev. 

šaleški oktet sestavljajo delavci iz različnih 
podjetij šaleške doline ter so tudi v Šoštanju 
in Velenju nepogrešljivi pri raznih svečanostih 
vn proslavah. Nastopali pa so tudi že v Avstriji 
in za primorske Slovence v Opčinah pri Trstu. 
Naša fotografija prikazuje člane Šaleškega ok
teta iz Šoštanja. V. KOJC 

Kolektiv tovarne gospo
dinjske opreme Gorenje, 
Velenjčani in vsi, ki so ga 
poznali, so se v sredo, 
16. tm. z bolečino v srcih 
Za vedno poslovili od Iva
na živka, direktorja pro
daje v Gorenju. 

Star komaj petdeset let 
Se je moral posloviti od 
življenja. Vines je prišla 
prometna nesreča. Bil je 
motor odgovormga dela, 
prodaje izdelkov bele teh
nike. Bil je organizator 
novih pristopov v prodaji, 

človek, ki ni nikoli po
znal besedice ne in ne 
morem, človek, ki je us
peval tudi zaradi svoje 
poštenosti, delavnosti. 
Prav cato so ga vsi. po
slovni in delovni tovariši 
spoštovali. 

Ivan živko se je rodil 
v Zagorju. Dlje časa je 
bil direktor Tobija v Bi
strici pri Limbziši, od 
1966. leta dalje pa je de
lal v Gorenju, kjer je 
bil soustvarjalec njegove
ga hitrega razvoja. 

S polic 
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KAKŠNA KRITIKA 
Tudi slovenska filmska revija Ekran bo neposred

no udeležena v izvedbi programa Tedna domačega fU-
ma v Celju od 12. do 18 decembra. Odgovorni urednik 
Ekrana Denis Poniž bo pripravil in vodU posvet oidej-
nopolitičnOi in e.stetskih vidikih slovenske filmske kri
tike in publicistike. O angažiranostd fUmske kritike, ki 
sprotno, z bolj ali manj jasnih estetskih in socialistič
no angažiranih izhodišč razčlenja repertoarje kinema
tografov, razgalja idejne razsežnosti avtorjevih zamisli 
in opozarja na skrite kote filmske kamere. TI pogledi 
kamere lahko zabavajo in učijo, žailiostijo in angažirajo. 
Govorijo z nazornim jezilcom sedme umetnosti, naj
bolj množične in komunikativne, včasih natjibolj spor
ne in najbolj lažne, a tudi izjemno iskrene in sociali
stično angažirane. 

Na.ša filmska kritika je bo l j registratorska, glosatorska. In 
redko kdaj , razen v tistih redakcijah, kjer Je dobila odgovorno 
funkcijo sorcalizatorja določenega uredniškega koncepta. Je za
snovana resno, z izostrenim posluhom za idejne In vsebinske, 
na,iče.šče neodgmjene tančice režiserjeve pripovedi in Izpovedi. 
Kajt i filmska kultura našega gledalca Je še nerazvita. Koketira 
s poprečnostjo in se izrazito klanja lažjemu filmskemu žanru. 
Kritika lahko spreminja neelatistiCno gledalčevo usmerjenost. 
Ne s pedagoškim, poučevalnim tonom, temveč z nazornim pri
kazom, s kak.šnim metrom bi morali ali bi mogli izmerjat] ka
kovostne ali šibke strani filmske stvaritve. 

N a celjskem posvetu ne b o v ospredju le dimenzija anga
žiranosti filmske kritike. B o tudi pogovor o tem, kaj sploh 
imamo na voljo, da filmska kritika zmore prebresti otroško 
bolezen le fabulativncga analiziranja. 

ZAVOlOVŠEK RAZSTAVLJA 
V VELENJU 

Knjižnica v Velenju in tamkajšnja Kulturna skup
nost v Velenju sta v počastitev občinskega praznika 
v galeriji Knjižnice v Velenju pripravili samostojno 
razstavo domačega akademskega slikarja Alojza Zavo-
lovska. 

Slikar Zavolovšek, ki je študiral na akademiji li
kovnih umetnosti v Beogradu, sedaj poučuje likovni 
pouk na osnovni šoli Gustava Šiliha in estetsko vzgo
jo na gimnaziji v Velenju. Na razstavi je pokazal 24 
akvarelov in 10 oljnatih slik večjega formata. Pretežno 
prevladujejo pokrajinski motivi iz domačega okolja, 
nekaj akvarelov pa je tudi iz Primorja. 

Na razstavi, ki je dokaj heterogena, je en sam de
kliški portret v olju in ena figuralna kompozicija de
lavcev v pogovoru v tehniki akvarela, ki slikarju očit
no, vsaj tako je razvidno na tej razstavi, tudi najbolj 
leži. v . KOJC 

Odmevi 

Pred tremi tedni smo obja-
viU v tedniku mnenji, ki sta 
jih o novem predmetu samo
upravljanja z osnova^ni mark
sizma na srednjih Šolah po
vedali profesorici z ekonom
ske šole in gimnazije. Danes 
pa nam bodo o isti temi go
vorih dijaki srednjih šol. 

ANDREJ VERSTOVŠEK, di 
jak I . letnika Pedagoškega šol
skega centra: »Zelo pomem
bno se mi zdi, da dijaki spo
znamo osnove razvoja socia
lizma in samoupravljanja. Po
znati moramo njuno znan
stveno razlago. In prav zato 
se mi zdi predmet Samoup
ravljanje in osnove marksiz
ma tako pomemben. Dal nam 
bo osnovno znanje, .ki ga bo
mo uporabljali tudi potem, 
ko se bomo zaposliH. Dijaki 
radi poslušamo nov predmet. 
Tudi za učiti se ni težak, vsaj 
meni ne dela nobenih pregla
vic. Mislim, da je večini di
jakov nov predmet všeč.« 

MARKO MAJER. dijak 1. 
letnika Gimnazije: »Dobro je, 
da smo dobili v srednjih šo
lah tak predmet, saj moramo 
kot bodoči samoupravljale! 
poznati te stvari. Iz dnevnega 
časopisja pa osnov, ki jih 
potrebujemo, ne moremo do
biti. Sošolci različno spreje
majo nov predmet. E'n'm se 
zdi lahek in so navdušeni nad 

njim, drugim pa dela težave 
in ga zato odklanjajo. Vendar 
pa se mi zdi, da bo ravno ta 
predmet dal osnovo za krepi
tev samoupravnih odnosov 
med dijaki in učitelji na šo
lah.« 

MAJDA SEKOL, dijakinja 1. 
letnika Vzgojiteljske šole: 
»Pri predmetu Samoupravlja
nje in osnove marksizma sem 
nekatere stvari že prej pozna
la, vendar pa je še veliko stva
ri, ki so mi popolnoma nove. 
Zdi se mi, da nam bo dal nov 
predmet tisto osnovo, na ka

teri bomo gradili .>poznanja 
in znanja tudi v bodi^če. Dija
ki ga različno sprejemajo. Ne
kateri z zadovoljstvom, da 
bomo spoznali še nekaj več, 
drugi pa ga imajo samo za 
dodatno breme v šolskem ur
niku. Šele čez štiri leta pa 
bomo lahko dokončno rekli, 
kaj smo od novega predme
ta pričakovali in kaj nam je 
od pričakovanega dal.« 

Z današnjim prispevkom 
smo prikazali še drugo stran 
medalje — mnenje dijakov o 
novem predmetu na srednjih 

šolah. Dijaki so zadovoljni, 
zavedajo se, da jim bo dal 
nov predmet več osnov za 
spoznavanje širših procesov 
naše družbe. Najbrž ne bi bi-
lo odveč, če bi kdaj drugič 
stopiU še k njihovim staršem 
in povprašali, kako gledajo 
na nov predmet v srednjih 
šolah. Tudi starši so vklju
čeni v učno-vzgojni proces! 
Zato bomo zbrali tudi njihova 
mnenja in nato anketo skle
ni U s komentarjem. 

DAMJANA ST.UIEJČIČ 

Andrej Verstovšek Marko Majer Majda Sekol 



D O G O D K I 
VRH NAD LAŠKIM: MLADSNA DELA 

Po krajšem predahu je mladina na Vrhu zopet začela z de
lom. Pravzaprav je to samo nekaj mladincev in mladink tistih, 
ki so člani dramske skupine. V aktivu na Vrhu pripravlja dram
ska skupina novo uprizoritev veseloigre. Premiera bo ob koncu 
tega leta. Sedaj , ko so i e prebredli prve težave na odru, so se 
odločili, da bi bilo lepo, če bi z delom tudi nadaljevali . Sicer 
je malo težje za kader, vendar to ne bi smtl biti problem za 
tiste, ki imajo voljo do takega dela In življenja. S prvo igro so 
Imeli lep iLspeh glede na sora?.merno kratek čas delovanja in 
s labo finančno stanje. N e , tega ne bi smeli trditi več danes, ker 
je kulturna skupnost iz La.škega veliko pomagala pri nabavi opre
me in ureditvi prostora. 

S takšnim delom pa bi morali v kraju , kakršen je V r h , nada
ljevati. Vrh je danes kraj , ki ni več težko dostopen, obenem pa 
je tudi lepa izletniška točka. Re,s je , da še marsikaj manjka . 
M a n j k a predvsem prostorov za razne kuUurne prireditve, pa za 
sestanke in zborovanja. V Vrhu je samo šola in ena solidna go
stilna, pa še gasilski dom, ki še ni do konca urejen. Občani sa
n j a j o , kako lepo je sedeti na stolih nove" dvorane in telovadnice. 
U p a j m o , da se bodo te sanje nekoč res uresničile, tudi tu, na 
samem robu kozjanskega območja. 

Zato ne bi bilo s labo, če si pridete ogledat uprizoritev te igre 
ln s tem tudi dati svoj delež k u.gledu in razvoju te krajevne 
skupnosti. 

B . F. 

ŠMARTNO OB PAKI: CESTA JE 
ASFALTIRANA 

Dela na cesti Rečica ob Paki—Podgora so vkljub dežju lepo 
napredovala. Preteklo sredo so končno položili tudi asfalt, le ban-
kine še niso urejene. Zelja nas vseh je , da bi tudi krajevna skup
nost Polzela asfaltirala ostali del ceste v Podvinu, ki leži na n,je-
nem območju. Če se bo to v kratkem zgodilo, bo vožnja z avto
busom v Celje precej bližja kot okoli na Letuš in Braslovče. N a 
drugi strani pa bo tudi gora Oljka imela več obiskovalcev, posebno 
tujcev, ki se do sedaj s svojimi avtomobili niso upali voziti po 
tako razdrapani cesti, kakršna je bila do sedaj. Ljudje so čakali, 
dolgo čakali, a vendar dočakali, da se j im je želja izpolnila. 

TEČAJ ZA VOZNIKE 
Avto moto društvo v Smartnem ob Paki je zopet razpisalo 

prijave za tečaj za voznike motornih vozil, in sicer za kategorije 
A , B in F. Prijavljencev je bilo toliko, da niso mogli vseh spre
jeti. Seveda niso vsi iz šmartnega ob Paki, temveč tudi iz drugih 
krajevnih skupnosti. V te tečaje se radi prijavljajo tudi od dru
god, ker jih je pri končnih izpitih le malo, ki bi tečaja ne dovr
šili. Sicer pa ni čundno, saj ima avto-moto društvo kvalificirane 
predavatelje ln učitelje praktičnih voženj. Društvo .je prejelo ob 
svoji 25-leinici uspešnega in plodnega dela ob letošnjem občinskem 
prazniku občine Velenje Kajuhovo nagrado. 

LEPA ZBIRKA ZA KOZJANSKO 
Upokojenci iz šmartnega ob Paki so zbrali za oškodovance 

po potresu na Kozjanskem 4<>10 dinarjev, kar je precej lepa vsota. 
Dva med njimi sta dala vsak po 500 dinar.jev in to Dragan Dajič 
ln Panika Selišnik. Upokojenci iz Šmartnega so se res lepo izka
zali. Posnemanja vredno! 

POLZELA: DELO DO 1980 
Krajevna skupnost Polzela je imela preteklo nedeljo zbor de

lovnih ljudi in občanov. Z b o r a se je udeležilo okrog 50 občanov 
te krajevne skupnosti. Vinko Kolčne je v prvi točki dnevnega reda 
podal osnutek odloka o razpisu referenduma 7.a financiranje druž
benih objektov od leta 1975—1979 in program vlaganj v te objekte. 
Občani so se z referendumom strinjali, dodali pa so Se nekaj svojih 
predlogov, ki naj bi jih v osnulku upoštevali. Za tem .ie predsednik 
K O S Z D I , Polzela Ivan Pofeko razložil nov statut krajevne skup
nosti Polzela, ki so ga občani sprejeli. Izvolili so 30 delegatov 
konference krajevne skupnosti Polzela, za predsednika pa je bil 
Izvoljen Vinko Kolenc. Sprejeli so še predlog del v krajevni skup
nosti Polzela do leta 1980. M^d najvažnejšimi deli so: ureditev 
obhodne steze in javne razsvetljave v centru Polzele, asfaltiran.je 
ceste v Podvinu, na Bregu in ločici , ureditev soseske Polzele, 
ureditev ceste Polzela—Založe in drugo. 

_ T. Xsvč^ 

KOKARJE—PRIHOVA: ASFALT 
V Gornj i Savinjski dolini sta zdaj tudi Kokarje in Prihova 

dobili asfalt na cestah. Vrednost vseh teh del v Kokarj ih je okoli 
24 mili.jonov starih dinarjev. Asfaltirali so cesto v vasi in tudi 
priključek. V akciji .je sodelovala enota JLA. sicer pa so sredstva 
prispevali občinska skupščina, delovne organizacije in občani. 

N a podoben način so dela opravili tudi v Prihovi, kjer je 
Trednost asfaltiranja okoli 36 milijonov starih dinarjev. Tudi tu 
so modernizirali cesto v vasi in ui-edili priključke na glavno cesto. 

Tako sta se f iornjemu gradu in odseku Šmartno ob Dreti— 
B r d o , k.jer so asfaltiranje opravili prejšnji mesec, zdaj priključili 
še Kokarje in Prihova. 

CELJE: SVEČANA AKADEMIJA OZN 
Konferenca klubov O Z N Celje prireja ob dnevu O Z N v veliki 

dvorani Narodnega doma v Ci-lju, danes 24. oktobra ob 18. in 20. 
uri svečano akademijo pod pokroviteljstvom UJV Celje. 

O b 18. uri bodo nastopili pevski zbor I . osnovne šole, člani 
SI>C< Bogomir Varaš . .Anica Kumer , Ljcrka Belak in Branko Gru-
bar ter pevca Oto Pestner in Franjo Bobinac o b spremljavi an
sambla Vokal i . 

O b 20. uri pa bodo na sporedu nastopi mešanega pevskega 
zbora i P D France Prešeren, članov S l / i Mire Podjcda in Janeza 
Starine ter godbe Ljudske milice Ljubl jana . 

Čisti dohodek prireditve .je namenjen za opremo oddelka In
tenzivne nege v celjski bolnišnici. 

Zgodilo se je čez noč. Težka in kruta 

bolezen je za vedno zapečatila usodo ži

vahnega in lepega dekletca . . . Trezike 

Kostanjšek iz Kovinarske ulice 4 v Ce

lju. Ohromela je! Pričela se je huda živ

ljenjska preizkušnja za njeno mater, ki 

še danes, ko je Treziki trideset let, lju

beče skrbi zanjo. 

Obiskala sem ju. Mati je s solzami 

v očeh začela pripovedovati in počasi se 

je pred mano spletla podoba življenja 

dekleta, ki ga je bolezen priklenila na 

invalidski voziček za celo življenje. Po

doba trpeče in ljubeče matere . . . 

Rodilo se je . . . rodilo 
drobno bitjece z velikimi 
temnimi očkami, kot češ
nja rdečimi usteci, privi 
hanim noskom in nako
dranimi svetlimi laski. 
Punčka. Njena mati, ki 
je z njo ostala sama, je 
malo Treziko tesno privi-
jala na svoje prsi in ne
štetokrat s strahom pomi
slila na svojo in punčki-
no bodočnost. Vojne ta
krat še ni bilo konec. Naj 
bo kakorkoli že, storila 
bo vse, da bo njeno de
kletce zraslo srečno in 
zdravo! 

Trezika pa je rastla, bi
la je iz dneva v dan Ijub-
kejša. Tekala je okrog v 
svojem kratkem K r i l c u in 
z veliko pentljo v kodrih 
razposajeno kot vsi zdra
vi otroci. Materine oči so 
jo s ponosom spremljale 
na vsakem koraku, lovile 
s češnjevih ustec vsako 
besedico, ki jo je deklet
ce že spregovorilo. Mati 
takrat niti v sanjah ni 
slutila, kakšna ooleča in 
kruta usoda čaka njeno 
Treziko. 

Takrat pa se je zgodilo. 
Nenadoma . . . -̂ ez noč. 
Udarilo je kot strela z 
jasnega in za vedno za
pečatilo usodo živahnega 
in lepega dekletca. Tri le
ta ji je bilo, ko je v eni 
sami noči utihnil njen ve
dri otroški smeh, ko je 
v hudi vročici ugasnil 
njen tako navihani in ble
ščeči pogled. Vso noč je 
zaskrbljena mati prebede-
la ob svoji punčki Ln ji 
lajšala vročico, kot je ve
dela in znala. Trezika pa 
je iK)stajala vedno bolj ne 
gibna. Ne, ne sme umre
ti to mlado, premlado bit
je! Ni umrla, doletela jo 
je mnogo težja usoda. 
Ohromela je! 

Ko jo je obupana mati 
vzela v naročje, so Trezki 
ne drobne nožice nemoč
no zabingljale, njene roči
ce, ki so še včeraj tako 
spretno pobirale kamenč
ke in jih metale v vodo, 
so obvisele brez življenja, 
drobna skodrana glavica 
je klonila na materino ra
mo. 

Kaj se je zgodilo z nje
no ljubko deklico? Ne, to 
ne sme biti! To ni res! 
Zakaj prav njena Trezika? 
Tudi z materinih ust je iz
ginil nasmeh, iz njenih oči 
pa je sijal obup. Morda 
pa je le še upanje, da bo 
Trezika spet hodila, da bo 
lahko v rokah držala 
punčko, da bo neugnano 
čebljala kot drugi otroci. 
Nosila je svoje dekletce 
od zdravnika do zdravni
ka. Ti so nemočno gleda

li kodrolaso deklico in ne
mo zmajevali z glavo. Kaj 
storiti? Prva leta po voj
ni zdravil za paralizo še 
ni bilo moč dobiti. Spe
cialisti v Ljubljani so se 
odločili, da bodo Treziki 
operirali noge. Mati je s 
strahom in upanjem ča
kala, kaj bo. Nič. Trezika 
po operaciji ni shodila, 
njene roke so bJe še 
vedno mlahave, govoriti ni 
mogla, tudi sline ni mogla 
požirati. Ubogi otrok je 
trpel, trpela je njegova 
mati. Tako lepa in živah
na punčka je bila, nena

doma pa je morala ne
gibno sedeti in z žalost
nimi očmi spremlj.ati igro 
drugih otrok, ki so se 
veselo podili okrog nje. 
Kaj vse se je tak,-at plet-
lo v njeni glavici? Zave
dala se je, da ni takšna 
kot drugi otroci, še bolj 
se je tega zavedala njena 
obupana mati. Svojega 
nemočnega otroka je lju
bila z vso močjo in z 
bolečino v srcu orenaša-
la opazke netaktn'h ljudi, 
ki so jo pogostokrat pri
zadele. Neprestano so ji 
donele v ušesih besede 
drugih: »škoda jo je! Ta

ko lepa punčka! Res ško 
da.« Ali pa: »Gospa, mi 
slim, da se vaš vtrok ne 
bi smel igrati z drugimi. 
Ta bolezen je nalezljiva!« 

Kako to boli! Vendar še 
vedno je upala. Treziko so 
drugič operirali, ko je bi
la stara osem let. Zadnje 
upanje! Toda splahnelo je, 
ko deklica ni shodila. Z 
obrazov zdravnikov je ne
srečna mati lahka prebra
la usodo svojega otroka. 
Tereziki ni pomoči! Trezi
ka ne bo več hodila! Mati 
in otrok .sta se ^dala v 
usodo. Ta tako bistra 
punčka je bila. V šoli bi 
bila gotovo med najbolj 
pridnimi. Vendar mora v 
šolo! Mati je storila vse, 
da bi svoje dekletce vsaj 
delno usposobila za živ 
Ijenje. Nosila jo je h go
vornim vajam, ki so pri
pomogle, da je Trezika po 
časi začela izgovarjati be
sede. Precej nerazumljivo, 
toda toliko, da se je lah 
ko sporazumevala. Z mno
go volje se je Trezika tru
dila, da so jo njene roke 
pričele malo bolje uboga
ti. Mati jo je vsak dan 
nosila, vozička ni imela, 
v takratno pomožno šolo. 
Naučila se je pisati in 
brati. Ko bi njene roke 
bile bolj spretne Kot so, 
bi se morda lahko izučila 
kakšnega poklica. Toda . . . 
Trezika je še danes ne-
samo.stojno bitje, ki je 
močno odvisno od svoje 
požrtvovalne matere. 

Zdaj je stara trideset 
let. Mati ljubeče skrbi 
zanjo. Ob sončnem vre
menu jo v vozičku pelje 
na sprehod, doma pa dru 
žno posedata pred televi
zorjem in si krajšata čas 
z vezenjem in pletenjem 
Trezika rada bere in ta
ko lepo veze s svojimi 
okornimi rokami. !n piše 
tudi zelo lepo. Pravzaprav 
je v toplini svojega do 
ma srečna. Ko bi jo le 
pogosteje kdo obiskal! Ta
ko rada se v prijetni druž
bi nasmeji. Le dobro oko 
lahko op3.zd v njenih očeh 
kanček otožnosti. Za tre 
nutek obrne glavo proč 
in pogleda v tla. Morda 
takrat za hip pomisli o 
svoji usodi, usodi mlade
ga dekleta, ki ga je težka 
bolezen priklenila na in 
validski voziček. Za celo 
življenje. 

Ko sem odhajala, mi je 
Trezika pozorho, a s te
žavo zapela .gumb na pla
šču. Roka se mi je kar 
sama dvignila in pu'božala 
njeno žametno lice. Rekla 
sem ji: »Trezika, še bom 
prišla!« 

D.POŠ 



PIŠE: 5 
LUDVIK VIDMAR 

So pa tudi drugačni zaključki. Ne samo, da ne 
najdemo vedno krivde, v kateri je alkohol odloči
len faktor, ampak so bili tudi primeri, ko tudi zo
per vinjenega voznika ni bilo moč voditi postopka. 

Tak je bil primer, ki se je pripetil nved glavno 
sezono, neko nedeljo zvečer, pri gostem prometu 
in na ravni cesti. Pri takšni situaciji se je tam sre
di ceste znašel vinjen pešec, ki ga je celo pred
hodni vozaaik videl, da urinira, naslednji voznik ga 
je zadel do smrti. Ponesrečenec je imel preko 2 
promila alkohola v krvi, voznik pa preko 1 promile. 
Voznik je rekel, da se ni čutil vinjenega in da je 
pešca naenkrat zagledal pred sabo. Odredili smo 
izvedeniško delo po ekipi strokovnjakov, ki so za
ključili, da v danih razmerah še tak trezen voznik 
ne bi mogel preprečiti dogodka. 

Voznik torej ni bil kriv po določilih kazenskega 
zakonika in ga je lahko kaznoval samo sodnik za 
prekrške zaradi vožnje v-vinjenem stanju. 

Očitno je torej, da je alkohol eden najvplivnej
ših faktorjev v prometnih nesrečah, pa tudi- ver
jetno najbolj spremenljiv. Njegova značilnost je 
ravno v tem, da se javlja kot spremljajoči faktor, 
ki pa je lahko odločilen ali ne. Ravno zaradi* te 
njegove specifičnosti menimo, da smo zaradi njega 
še vedno premalo zaskrbljeni. Kljub temu pa se 
tudi tu premika in že ix)dira argumente neslavne 
slovenske tradicije pri uživanju alkohola. To je or
ganiziran boj pri zdravljenih alkoholikih, prepoved 
prodaje alkohola v jutranjih urah in to so korist
ne polemike, kar vse spreminja našo miselnost in 
nam daje lahko optimistične perspektive. Docela 
utemeljeno lahko pričakujemo še ostrejše ukrepe, 
ne samo v zakonodaji, temveč tudi od nas samih. 

Omembe vredna faktorja sta neredna prehrana, 
sitost ali glad. V praksi se javljata navadno sku
paj z utrujenostjo oz. pravilneje, za njima nastopa 
zmanjšana-pozornost in upočasnjene reakcije. V 
naši praksi sicer direktno ne beležimo odločilnosti 
tega faktorja, ampak se nam navadno javlja kot 
spremni faktor, tam kjer beležimo udeležbo alko
hola. Namreč od prehrane je odvisna tudi hitrost 
vpliva alkohola. Za izvedenca so ti podatki pomemb^ 

ni, ko pKxiaja mnenje o stopnji alkoholiziranosti. V 
tej zvezi ne bo odveč ponovno opozoriti na različ
ne verzije, ki jih vozniki včasih zatrjujejo z vso re
snostjo. Namreč ko pride do tega, da bi obrazložili, 
od kod tolikšna stopnja alkohola v krvi in urinu, 
začnejo pripovedovati, da so pred nesrečo uživaU 
različno zelenjavo in sadje, da se jim je med ne
srečo polilo žganje ali pa, da so po nesreči uživali 
alkohol. Vse to so navedbe, ki izvedenca ne more
jo prepričati in ki v postopku nimajo nobene vred
nosti. 

Neprilagojenost kot faktor, ki se javlja v prome
tu, predstavlja določeno obliko zunanjega ravnanja, 
ki je odraz človekove duševnosti. 
Spekter takšnih nepirilagojenosti se giblje vse od 

blagih pa do hujših. Gre za osebe, katerih obnašanje 
je pod pritiskom določenih notranjih duševnih silnic 
in se tega ravnanja več ali manj nilti ne zaveidajo. Psi
hologi jih razvrščajo od histerikcv in nevrotikov pa 
vse do motenih oseb, tudi psihiatri jih razvrščajo v 
posebne kategorije. Navadni občani pa takšne voznike" 
zmerjajo z divjaki, norci in tepci — in obratno. Skra-t-
ka — gre za najbolj množično kategorijo, kamor za-
padajo včasih vsi vozniki. Izrazito in vidno pa postane 
takšno ra-vnanje posebej v priložnostnih napeitostih, 
utrujenosti, naveličanosti, torej v povezavi s kakšnim 
od osebnih faktoirjev. To so sicer prehodne neprilago
jenosti, ki pa se bistveno ne razlikujejo od stalnih. 
Razlika je le v tem, da je pri slednjih to ravnanje po
stalo stalna oblika njihovega obnašanja v določeni si
tuaciji, torej pri vožnji. To njihovo ravnanje prerašča 
že T njihov" habitus in zato se ti vozniki pojavljajo kot 
samostojni faktor nevarnosti. V prometu jih je moč 
opaziti in po principih defenzivne vožnje se jih je 
dobro izogniti. Nekaj značilnih primerov: 

— pri semaforjih zapeljejo v križišče že pri rume
ni luči, tudi ko ta prehaja na rdečo, 

— za hrbtom nestrpno trebijo, če voznik pred njimi 
takoj ne spelje 

~ vozniku v škarjah brezobzirno trobijo, dajejo 
svetlobne signale, grozijo z roko, vendar ne zavrejo, 

— vozniki težkih vozil si grobo jemljejo prednost 
ali obratno, takšni vozniki nestrpno trotoijo, čeprav jim 

npr. avtobus prednosti ne jemlje. 
Primere bi lahko še naštevali, saj v btsitvu gre za 

docela očitne nestrpnosti v prometu. 
V pravosodju se z njimi redkeje srečujemo, kajti 

če zakrivijo nesrečo, bi prišla za njih v poštev tako-
imenovana eventualna oblika naklepa, za razliko krivde 
iz malomarnosti, v katerem okviru se obravnava naj
več prometnih storilcev, a.li skoraj vsi. Evenitua,lni na
klep je samo težja oblika krivde, ki je težko dokazljiva 
in malokdaj uporabna. Obstaja pa venidarle odločba 
vrhovnega sodišča Slovenije, ki se nanaša na opisano 
situacijo, če zaide voznik v škarje. 

V takšni situaciji torej, ko zavozi voznik v škarje, 
je od nasproti vozečega vo-znika' veliko odvisno, kako 
bo ukrepal. Prevladuje mnenje, da ta ni toliko dolžan 
ukrepati, kot bi moral ukrepati tisti voznik, ki je v 
škarjah. To stališče pa ni tako trdino, kajti tudi ta na
sproti vozeči voznik bo moral ravno tako storiti vse, 
da bo preprečil nevarni dogodek, sioer bo lahko ravno 
tako prišel v postopek kot prvi voznik in njegova od
govornost za poslediico ne bo prav nič manjša. 

Takšna situacija je bila v avgustu mesecu pri pro
metni nesreči v Polskaivi na mariborskem območju. 
Med vlačilcem in tovornjakom se je znašel v škarjah 
osebni avtomobil. Čeprav je bilo treba časopisno vest 
jemati z rezervo, pa so vendar lahko vzbudila pozor
nost naslednja dejstva: 

— preglednost ceste, 
. — znak za omejitev hitrosti, 

— dolga pot ustavljanja pri vlačilcu, 
— odsotnost podatkov o hitrosti obeh tovornih vo

zil, ki morata imeti tahografe. 
V tem kontekstu pa je potre'bno .omeniti tudi vpra

šanje obveščanja bralcev glede na to, kako pomanjklji
vo ali površno je vest objavljena, posebej če teži le za 
senzacionalnost. Po drugi strani pa je očitno, da opi
sani dogodek vsebuje takšna dejstva, ki bi lahko pra-

- vilno prJcaz.3.na in osvetljena vzgojno in preventivno 
vplivala na dogajanje v prometu. Ni opravičilo, da dej
stva še niso bila dokončno ugotovljena — nasprotno, 
sredstvo obveščanja lahko postavi vprašanje pravosod
ju, milici in vsem ostalim, ki tako ali drugače uradno 
sodelujejo. Očitno je, da bi takšna polemika imela , 
lahko samo koristne posiledice. j 

DELAVSKA KONTROLA 

KJE JE ZDAJ NJENO MESTO? 
Skoraj bo minilo ze leto 

ni, odkar smo v temeljnih 
rganizacijah združenega de-
i volili organe samoupravne 
elavske kontrole. Rekli smo, 
a je uveljavitev samouprav-
e delavske kontrole pravica 
1 dolžnost delavcev v TOZD 
1 drugih organizacijah zdru-
ftnega dela. Prav tako smo 
isno zapisaU, da je temeljni 
ilj samoupravne delavske 
ontrole uresničevanje in var-
vo samoupravnih pravic de-
ivcev oziroma nadzor nad 
ipolnjevanjem dolžnosti in 
bveznosti delavcev v organi-
icijah združenega dela. In 
;ndar se zdi, da je kljub ja-
lim stališčem o uveljavlja-
ju delavske kontrole praksa 
)kazala drugače. Ponekod so 
amreč samoupravno delav-
to kontrolo dojeh kot organ, 
i naj skrbi za varnost in 
d med delovnim časom, 
rugod je delavska kontrola 

oblika disciplinske kemi
je. Res pa je tudi, da je 
e več tistih organizacij zdru-
nega dela, v katerih je sa-
oupravna delavska kontrola 
>jeta kot nujna sestavina sa-
oupravljanja. 

ObiskaU smo nekaj organi-
cij združenega dela v občini 
ovenske Konjice in povpra-
li po predsednikih organov 
rnoupravne delavske kontro-
. Ponekod so nas že v taj-
štvu zavrnili, da '>delavska 
bntrola še nič ne dela«, dn> 
W pa so nam zagotavljali, 
^ so člani samoupravne de-
ivske kontrole izredno mar-
ivi in delavni. Toda hoteli 
^o se prepričati, kje je res-
ca. Povprašali smo člane 
ganov delavske kontrole, kaj 
-lajo, kolikokrat so se že 
'stali in kako izpolnjujejo 
|ojo samoupravno pravico 

dolžnost. 

ADI S.^VJNKAR, predsednik 
I bora samoupravne delavski' 

kontrole v kombinatu Konus 
Slovenske Konjice: » ž e na us
tanovni seji odbora samoup
ravne delavske kontrole smo 
sprejeli pravilnik našega dela. 
Toda sedaj je prišlo do nekih 
sprememb. V vsaki TOZD 
smo ustanovili komisijo sa
moupravne delavske kontro
le, vendar moram reči, da 
komisije še niso začele z de
lom. Ne poznajo svoj'h nalog 
in pravic, še sestale se niso. 
Skupni odbor delavske kon
trole je že sprejel program 
dela, vendar so naloge tako 
široke, da ne vemo, Kako naj 
jih začnemo uresničevati. 
Kljub vsemu pa je odbor na 
eni svojih sej že ugotovil ne
ke nepravilnosti v zvezi z raz
poreditvijo delovnega časa v 
eni od TOZD. To je bilo še 
takrat, ko komisije še niso 
bile ustanovljene. Sedaj se 
je takšen nadzor prenesel v 
področje njihovega dela. To
da bojim se, da se tega še 
ne zavedajo.« 

FRANC IRŠIČ, predsednik 
samoupravne delavske kon
trole v Tovarni kovinskih iz
delkov Vitanje: »Naš odbor 
delavske kontrole smo usta-
novih lani decembra. Doslej 
smo imeli že štiri seje in na 
vsaki od njih smo pregledaU 
sklepe samoupravnih organov 
ter opozorili na nekatere ne
pravilnosti. Delavska kontrola 
je nov organ samoupravlja
nja, zato je razumljivo, da 
smo še v zadregi, kaj delati. 
Vendar se mi zdi, da bo na
še delo zaživelo šele tedaj, 
ko bomo spoznali '̂ se pro
bleme, s katerimi se srečuje 
naša gospodarska organizaci
ja« . 

REZIKA VERDNIK, pred 
sednica samoupravne delav
ske kontrole v Dravinjskem 
domu v Slovenskih Konjicah: 
»Aprila letos smo imeli prvo 

sejo samoupravne delavske 
kontrole. Takrat smo izvoliU 
tudi predsedstvo in se dome
nili, da bomo z začetnim de
lom počakali vse dotlej, ko 
borruj na seminarju za člane 
delavske kontrole, ki naj bi 
ga organizirala delavska uni
verza, izvedeli, kako naj izva
jamo nadzor nad vsemi osta
limi organi samoupravljanja 
in nad celotno delovno organi
zacijo. Toda seminarja, žal, ni 
bilo, zato s svojim delom še 
nismo pričeh. Ničesar nismo 
naredili samo zato, ker ne 
vemo, kaj delati.« 

FRANC ŠTEFANE, predsed
nik samoupravne Jelavske 
kontrole v Cometu, Zreče: 
»Mislim, da so stvari okrog 
dela samoupravne delavske 
kontrole še premalo jasne. Po 
mojem je naloga delavske 
kontrole ta, da preverja in re
šuje različne pritožbe delav
cev. Toda pri nas se še ni 
zgodilo, da bi bila kaka prija
va naslovljena na delavsko 
kontrolo. Zato je razumljivo, 
da ta samoupravni crgan še 
zdaleč ni zaživel. Mislim, da 
bi nam moral nekdo še raz
ložiti, kaj naj samoupravna 
delavska kontrola dela in ka

tere so njene naloge.« 

RUDI GORINŠEK, pred
sednik komisije samoupravne 
delavske kontrole v TOZD To
varne strojev v OZD Kostroj 
Slovenske Konjice: »Pred 
kratkim smo imeli drugo se
jo naše komisije. Na njej smo 
pregledali vse sklepe samo
upravnih organov ter sklepe 
z naše prve seje. In ugotovili 
smo, da nismo realizirali niti 
enega od sklepov. Opozorili 
pa smo na eno ix)manjklji-
vost — premajhno obvešče
nost kolektiva. Na oglasnih 
deskah namreč niso izobešeni 
nikakršni zapisniki s sej sa
moupravnih organov, kar je 
prav gotovo velika napaka. In 
še nekaj smo povprašali: za
kaj se j ^ delavski svet zad
njič sestal 4. aprila ,etos. Ali 
reš ni nobenih problemov in 
zadev, ki bi jih moral delav
ski svet obravnavati? Zdi se 
nam, da bi morali člani delav
skega sveta skupaj pregleda
ti vsaj šestmesečno bilanco 
poslovanja. Mislim, da smo 
delo samoupravne delavske 
kontrole dobro zastavili, pa 
tudi zanimanje za naše delo 
je med člani kolektiva pre
cejšnje. Upam, da bomo do
bro izpeljali zadano nalogo.« 

Delovno področje organa 
samoupravne delavske kon
trole določa ustava. Delavci 
pa ga lahko glede na specifi
čne razmere v svoji organiza
ciji razširijo tudi v nadzor 
drugih pravic, dolžnosti in in
teresov. Temeljna naloga or
ganov delavske kontrole je 
uresničevanje ustavnosti in 
zakonitosti v delu in samou
pravljanju delovnih ljudi in 
njihovih organizacij združene
ga dela. Ustava določa, da ta 
organ nadzira izvajanje sta
tuta in drugih samoupravnih 
aktov organizacije, da nadzira 
izvajanje samoupravnih spo
razumov in družbenih dogo
vorov, da nadzira izvajanje 
načela delitve po delu in pri 
razporejanju dohodka in de
litvi sredstev za osebne do
hodke itd. Ustava opredeljuje 
le temeljni okvir vseb.ne dela 
samoupravne delavske kon
trole. In to okvirno vsebino 
dela samoupravne delavske 
kontrole člani tega organa 
poznajo. Vsaj v grobem po
znajo. Toda kljub vsemu ne 
vedo, kje začeti. Koga nadzi
rati. In koga ščititi. 

Toda članom samoupravne 
delavske kontrole je treba po
vedati, da se skrivajo v za

pletenih formulacijah naštetih 
nalog zelo življenjske, kon
kretne zadeve. Da je njihova 
naloga nadzirati porabo re
prezentančnih sredstev, dnev
nic, kilometrine. Da je njiho
va naloga pregledati sklepe 
delavskega sveta in skrbeti, 
da se odločno izvaja javnost 
dela vseh organov, pregledati 
sklepe delavskega sveta in 
skrbeti, da se odločno izvaja 
javnost dela vseh organov. 
Pregledati tudi to, če visijo 
zapisniki s sej delavskega 
sveta na vseh oglasnih deskah. 

In kdo je tisti, ki bo poma
gal članom samoupravne de
lavske kontrole pri njihovem 
začetnem delu? Nedvomno sta 
to partijska in sindikalna or
ganizacija, ki morata s kon
kretnimi predlogi pomagati 
tem organom. Ne smemo 
namreč pozabiti, da je delav
ska kontrola oblika samoza
ščite delavskega razreda in 
samozaščite njegove oblasti, 
ki jo v naši družbeni uredit
vi uresničuje predvsem s 
krepitvijo svoje dejanske ne
posredne vloge v temeljnih or
ganizacijah in skupnostih. 

DAMJANA ST.IMEJCIC 

Adi Sajnkar Franc Iršič Rezika Verdnik Rudi Gorinšek 



p i s n x i 
O SAMOPRISPEV

KU V ŽALSKI 
OBČINI 

Pretekli teden nas je 
Novi tednik seznanil s 
predlogom za razvtjj nego
spodarskih dej a/nosti v 
občini 2alec. Iz programa 
zelo razločno vidimo, da 
je večina predlaganih in
vesticij nujno potrebnih. 
Prav tako pa je tudi ja
sno, da brez neposredne 
pomoči vseh ';>bčanov 
predloga nikakor ne bo 
mogoče uresničiti. Zatorej 
smemo reči kratko in je
drnato: brez samoprispev
ka občanov ne more biti 
hitrejšega razvoja žalske 
občine. To pa tako me
nim — si želimo prav vsi. 

Vendar pa mislim, da 
bi o nekaterih predlogih 
le morali §6 spregovoriti, 
preden se bomo na refe
rendumu odločili za sa
moprispevek. Ni moj na
men, da bi na široko 
razpravljal o predlogu kot 
celoti, čeravno morebiti 
tudi naslednja splošna 
ugotovitev ne bo odveč: 
sedanji čas izredno o2sna-
čuje dejstvo, da se ob 
pričetku vsakega leta do
govorimo in to tudi za
pišemo v ustrezno reso
lucijo, da gospodarstva ne 
bomo bolj obremenjevali, 
kakor je že poprej bilo. 
Nato pa ob koncu vsake
ga leta zopet in zopet 
ugotavljamo, da je bila 
obremenitev gospodarstva 
vendarle spet večja. In v 
takem času, se zdi, da 
ni najbolj primemo gra
diti upravno-administra-
tivnih zgradb, ker jih bo 
konec koncev moralo fl-

nansirati le — že tako 
dovolj obremenjeno go-
siX)darstvo. 

Osrednja stvar, o ka
teri nameravam spregovo
riti, pa je predlog za raz
voj šolstva v naslednjih 
letih. Strinjam se s tem, 
da j e treba vlagati znat
na sredstva v razvoj os
novnega in p>omožnega 
šolstva. Hude posl<Kiice pa 
imam o tistem delu pro
grama, ki govori o razvo
ju srednjega šolstva. Re
čeno je namreč, da » . . . bi 
organizirali zlasti oddelke 
gimnazije, srednje eko
nomske in srednje tehnli-
ške šole, od poklicnih pa 
tiste, ki jih najbolj po
trebuje naše gospodar
stvo.« In za to naj bi s 
samoprispevkom zagotovi
li 350 milijonov starih di
narjev. S takim predlogom 
se ne morem strinjati za
radi naslednjih razlogov: 

1. V dolgoročnem razvo
ju občine 2alec se pred
videva, da bo leta 1985 
(torej že davno po prene
hanju samoprispevka!) na 
vseh štiriletnih srednjih 
strokovnih šolah okoli 800 
dijakov, v gimnaziji pa le 
okoli 340 dijakov. Iz tega 
pa zelo jasno vidimo, da 
niti leta 1985 v 2alcu ne 
bo mogla delovati kaka za 
današnje čase sodobna 
srednja šola. Taka insti
tucija namreč zahteva iz
redno veliko zelo drage 
opre.-ne, laboratorijev in 
drugih učnih pripomočkov. 
Podatki kažejo, da inve
sticije v opremo s<xiobnih 
šol niso prav nič manjše 
od investicij v stroje, 
orodja in napra/e v go
spodarstvu. In kakor mo

ra slednje čim bolj izko
riščati delovne priprave, 
tako morajo tudi učni 

pripomočki v šolah biti 
dovolj izkoriščeni. Vse to 
pa je mogoče zagotoviti 
le v dovolj velikem šol
skem centru. 

2. vsega pravkar nave
denega se je zavedal tudi 
predlagatelj programa in 
je zato predvidel le orga
nizacijo oddelkov nekate
rih šol. Vendar menim, da 
tudi tak predlog ni spre
jemljiv. Vsi namreč dobro 
vemo, kakšna je kvaliteta 
pouka na takih dislocira
nih oddelkih. Zelo težko 
je že zagotoviti ustrezne 
prostore. Toda to bi se 
z adaptacijo stare osnov
ne šole v Žalcu še dalo 
rešiti. Prav gotovo pa je. 
da taki oddelki ne bi mo
gli imeti na voljo vseh po
trebnih pripomočkov. Ze
lo verjetno je, da bi ma
tične šole »milostno« od
stopile vso tisto opremo, 
ki je same ne bi mogle ali 
pa hotele več uporabljati. 
In tako bi dijaki skorajda 
zagotovo bili deležni pri-

• bližno takega učno-vzgoj-
nega procesa kakor pred 
2000 leti, torej tipično 

verbalnega podajanja sno
vi s pomočjo table in kre
de. Mislim, da smem za
pisati, da našim otrokom 
takega šolanja ne želimo, 
ampak smemo zahtevati 
tako tehnologijo dela v šo
li, da bodo dijaki vso za
htevano snov res tudi 
osvojili. Le tako jim bo 
namreč mogoče nadalje
vati izobraževanje na viš
jih in visokih šolah! 

3. končno — vendarle 
ne nazadnje — pa naj 
opozorim še na problem 
učiteljev na tako zamišlje
nih posebnih odde.'!:ih. Iz
kušnje kažejo, da hono
rarni učitelj na kaki šoli 
ne more zagotoviti enako 
kvalitetnega pouka kot re
dni učitelj. Ce pa bi • 
Žalcu hoteli na oddelkih 
srednjih šol imê ^̂ i redne 
učitelje, bi najprej trčili 
ob vprašanje polne zapo
slenosti, takoj nato pa ob 

probleme v zvezi s stano
vanji in ostalimi pogoji za 
delo in življenje učiteljev. 
Ali bi jih bili sposobni re
šiti? ^ 

Vsi navedeni pomisleki 
nas tako rekoč silijo, da 
predlagano ustanovitev od
delkov štiriletnih srednjih 
šol v Žalcu odločno odklo
nimo. Kljub temu pa me
nim, da bi morali tudi za 
potrebe srednjega šolstva 
zbrati določena sredstva, 
ki pa bi jih morali ustre
zneje naložiti. V tem tre
nutku vidim za to dve 
možnosti: 

— ali z občinama Celje 
in Velenje skleniti dogovor 
o sofinansiranju .zgradnje 
že začetih projektov o ra
zvoju srednjega ^.olstva in 
tako omogočiti šolanje 
vsem interesentom iz žal
ske občine v teh dveh kra
jih (prevozi pri rt m brž
čas ne bi bili prehud pro
blem!) 

— ali pa v Žalcu pričeti 
z izgradnjo močnega cen
tra poklicnih šol, za kate
rega bo prvič več kandida
tov, drugič pa tndi več 
neposrednega interesa v 
gospodarstvu kot za šti
riletne srednje šole in 
zlasti še gimnazijo. 

Naj ob koncu svojega 
razmišljanja opozorim še 
na nekaj. Menim, da bi 
morali občani sedaj, ko 
se odločamo za samopri
spevek, razen informacij 
o tem, kam in kako bodo 
naložena sredstva, ki jih 
bomo prispevali, dobiti tu
di zagotovilo, da bodo ta 
sredstva ustrezno nalože
na. Ta zagotovila si za
mišljam tako, da tX)do na 
primer prosvetni delavci 
na zborih občanov ne le 

povedali, koliko učilnic bo
do zgradili z zbranim de
narjem. Povedati bi mo
rali tudi, kako ln koliko 
bodo izboljšali organiza
cijo učnovzgojnega proce
sa, kajti večje število bol> 
ših učilnic 1)0 to prav go
tovo omogočalo ali pa ce
lo terjalo. In dalje: zdrav
stveni delavci naj bi na 
zbore občanov prišli s po
drobnim programom kon

kretnih ukrepov, ki bodo 
izboljšali organizacijo de
la v povečanem zdrav
stvenem domu, da bolni
kom ne bo treba več ure 
in ure čakati v vselej pre
napolnjenih čakaiaicah. In 
tako naprej. Mislim, aa če 
se občani zavestno odlo
čimo za to, da bomo pri
spevali svoja sredstva, da 
je ne le moralna, temveč 
tudi materialna obveza de
lavcev v tistih deja/nostih, 
ki ta denar dooijo, da 

svoje delo — v boljših po
gojih — tudi bolje orga
nizirajo. Ni namreč do
volj, da samo zgradimo 
nove učilnice ali nove pro
store za zdravstvo. V teh 
novih prostorih, ki so sa-' 
mo snovni pogoj za opra
vljanje takega ali drugač
nega dela, bo še vedno za
četek in konec vsega ostal 
delavec, ki to delo oprav
lja. In če bo delal vestno 
in dovolj organizirano, 
bomo občani zadjvoljni. 
Če tega ne bo, pa tudi 
še tako visoki samopri
spevki ne bodo pomagali. 
Želimo si, da bi pri nas 
bilo prvo. 

M. P. 
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Odgovor: Predlog pro
grama za referendumsko 
akcijo je v razpravi, zato
rej je pričakovati različ
na stališča. Mislim pa, da 
.je najvažnejša zavest, da 
je vse, kar boste zgradili 
'iz referenduma, namen,ie-
no občanu, delavcu žalske 
občine. Nikomur druge
mu. 

EPIDEMIJA 
SEKSA 

Ko hodim po mestnih 
ulicah ali kjerkoli, povsod 
srečujem mlade parčke. 
Zdi se mi, da je letos 
izbruhnila neozdravljiva 
epidemija seksa. Nekate
ri se vedejo povsem ne
spodobno in nemoralno. 
l2!vajajo prav nemogoče 
reči kar na ulicah in vzbu
jajo pozornost mimoido

čih. Ne ozirajo se na to, 
ali jih kdo vidi. Kmalu 
se bo naselila k nam tista 
zahodnoevropska kultura, 
ali bolje rečeno divjaška 
nemorala. Kot podivjane 
živali v pragozdovih, ki 
ne poznajo nobene meje, 
ker nimajo pameti in se 
ne zavedajo ničesar. Kma
lu ne bomo več ločili člo
veka od živali. Tudi naziv 
intimnost nima več pra
vega pomena. Sčasoma se 
bo lahko vse delalo na 
ulicah. Dosegamo višek 
kulture na moralnem po
dročju. Kje je vzrok za 
vsa ta početja? Kdo naj 
bi bil odgovoren za to? 
Sola, družba ali starši. 
Starši so postali popolno
ma nemočni pri vzgoji 
svojih otrok. Pa si lahko 
še tako prizadevajo. Ce 
eden gradi, drugi ruši. 
Prav bi bilo, da bi po 
šolah uvajali malo več 
predavanj o moralnem in 
spodobnem vedenju po 
ulicah in ja\'nih lokalih. 
Saj to je neznosno opa
zovati takšno početje. Še 
starejšemu človeku posta
ne nerodno, ki v svoji 
mladosti ni bil vajen takš
nih scen. Mislim, da se 
še vedno najde toliko skri
tih kotičkov za takšne re
či, kd so zgolj intimnega 
značaja. Ce hočemo, da
ne bomo postali s kulturo 
na najnižji stopnji. Ni 
mladina kiiva tega sama, 
ampak smo krivi vsi. Vsa j 
odgovornost pade na dru- j 
žbo. Ce hočemo imeti ; 
zdrav naraščaj, bo treba 
nekaj ukreniti. Rekli bo
ste, kaj vse se dogaja še- I 
le drugod po svetu! Vem, 
to mene ne moti. Moti me 
to, kar se dogaja v našem \ 
mestu. Končno pa ni nič 
čudnega, da je današnja 
mladina tako daleč zabre
dla. Po vseh kdosikih sama 
pornografija! Niti naš No
vi tednik ne more mirrvo 
tega. Žalosfc-no, toda res
nično. 

Oj, kultura naša, kam 
si šla in kje si. Opcrostite 
moji predrzaiosti. 

K. B., O l j e i 

ZGORNJA SAVINJSKA DOLINA: 
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FIJAVŽ 

Po tretjem nadaljevanju sestavka smo pomoto
ma izpustili del opisanih dogodkov, zato jih objav
ljamo dane^. 

V akciji za presikrbo zimske obuit.ve so sodelovaH 
partizani in aktivisti 

Pri MikUaivčevih so raapiravljali o položaju v trgu, 
o pridobivanju noviih sodelavcev, o zbiranju vsakršnih 
potrebščin za partizane in o pripravah za rekvizicijo 
usnja in čevljev v hiši izseljenega čevljarja Pavlina, 
kjer se -je šopiril iz Besarabdje piriseljeni nemški 
obrtaiik. V z\'ezi s to uspešno izvedeno akcijo so Nem
ci osumili sodelovanja in zaprli Mirka Kampjuta, eko
noma, Rafaela Skornška, čevljarja, oba doma iz Mo
zirja in Alojza Usarja, krojaškega mojstra iz Ljubije. 
Vse tri so, čeprav niso imeli s to akcijo nikakršne zve
ze, v juniju in juliju 1942 ustrelili v Starem piskru. 
Kot je prvoborcu Cankarju — Radu Zakonjšku po
znano, sta veliko pripomogla k dobro izvedeni akciji 
še živeča Julij Pepel in Konrad (umrl po vojni). 

V trgu in okoilici Mozirja je podpiralo partizane 
več skupin simpatizerjev, ki zaradi konspiracije niso 
vedele druga za drugo 

Kaj kmalu prično podpirati partizane in sodelovati 
z OF mnogi tržam in okohški kmetje. Kot se danes 
nekateri preživeli aktivisti spominjajo, sta prva pričela 
orati ledino v teh krajih Jože Letonja-Kmat, tudi Golob 
imenovan, skupaj z Vilijem Reberšakom-Cukom, nekaj 
kasneje je obdeloval to področje Vlado Letonja-Mirko. 
Taiko je bilo 19il leta, a od februarja 1942 dalje se 
številni spominjajo aktivista Albina Vipotoika-Strgarja, 
kateremu je veiliko pomagala pri delu Ela Ulrih-Atena, 
spominjajo se tudi Ludvika Zupanca-Iva in drugih. 

Že v prvih meseciih 1942. leta, a tudi že prej, so 
sodelovali nekateri, ki so bih potem v maju in juniju 
1942 are:;irani. (3estapu je s pomočjo ovaduhov uspelo 
vdreti v frontovsko organizacijo. Odkrili so tudi nem
škega žandarja Franca Suppeja, ki je, kot povedo, so
deloval z eno od skupin OF. Suppe je i>odiegel muče
nju in povedal za povezavo z veterinarjem Alojzem 
Korenom (doma iz šmartnega na Pohorju) in drugimi 
čQani osvobodilnega boja. 

Najbolj so v Starem piskru mučili in zatem ustre
l i stasitega in močnega Alojza Korena. Martin Meilavc 
in Franc Lekše sta bila ustreljena v Mariboru. Antona 

in Slavika Lekšeta, dr. Andreja Novaika in še nekatere 
so odvedli v koncentracijska taborišča. Vso grozovi-
tost miučenja je moral pred ustrelitvijo v Mariboru 
3. junija 1942 pretrpeti Stanislav Umek, brivski moj
ster v Mozirju. Nemci so prav gotOTO zvedeli, da je 
bil Umek v (Deilju, ko je pred vojno služboval v briv
skem salonu Grobelndk, član Sokola, se udeleževal de
monstracij proti belonogaviča.rjem in se udeležil tudi 
protestnega shoda 27. marca 1 9 i l pred celjskim magi
stratom, ko so množice, razburjene in ogorčene zaradi 
jxxipisa vladinega i>aifcta z Nemčijo vzklikale: »Bolje 
rat nego p>akit« in »Bolje v grob, nego biti rob«. 

Prve partizanske hiše v okolici Mozirja 

V Smihelu nad MoaiTjem je bil ustanovljen prvi 
odbor C>F v novembru 1941. V njem so sodelovali Lovro 
Goličn:k, vulgo Jesenik, ki je delal za partizane že v 
poletju, potem Ivan Aoman, vulgo Ramšak, Anton Go-
ličnik in neki mladenič, zaposlen pri kmetu Rozonični-
ku, vulgo Reberšaku. Tudi ta odbor je Gestapo razbil. 
12. juildja so aretirali kmeta Goličnika, priljubljenega 
daleč naokoli, enako njegovega sina Lovrenca. Ta hiša, 
v kateri je bil ustanovljen odbor OF, je veliko žrtvo
vala. Oba Lovr-enca, oče in sin, sta bila, skupaj z dru
gimi Mozirjani (Koren, Skomšek, Rozoničnik, Acman 
m drugi) 23. junija v celjskem Starem piskru ustre-
Ijeaia. Goličnikovo ženo in pet otrok so Nemci odvedli 
v taborišča. Goličnikova internacije ni preživela. Od 
dioižine se je internaciji izognil le sin Pavel. Goličnikov 
Janez je bdi najprej v vojnem ujetništvu, a ko se ga je 
rešil, je šel v partizane tn padel v borbi. Od skupine 
in odbora, ki je takrat deloval v za.sePikih šmihela, je 
ostal pri življenju le Anton Goličnik, vulgo Ojsteršek, 
poročen v Belih vodah. 

Na Lepi njivi nad Mozirjem sta v tistem času veliko 
pomagali partizanom družini Goličnik, vulgo Gaber in 
Vinko Fužir. Pri Gp.brovih so se zadržali, odpočili in 
nahranili i>artizani I . štajerskega bataljona, ko so se 
vračali iz uspešnega napada na Šoštanj 8. oktobra 1941. 
leta. 

Marija Gorlčar, ustrelje
na med stotimi talci v 
Starem piskru 1942. leta 

Anton Miklavc, Glletni 
posestnik iz Mozirja, 
ustreljen 11. aprila 1942 
v Mariboru 



PO LETOŠNJEM VLAKU BRATSTVA IN ENOTNOSTI 

v Trsteniku: Skupina nekdanjih izseljencev iz laške občine na železniški postaji (levo) pritrjuje predsedniku 
občine Rudiju Grosarju, ki se zahvaljuje za povabilo in prisrčen sprejem (na desni skupaj s predsednikom 
trsteniške občine Strahinjo Lazičem). 

NEKOČ: 1941. 
Vagoni, v katerih so drugače prevažali živino, so bili tokrat namenjeni l judem. Na oknih 

rešetke. Za njimi jok in zaskrbljujoč pogled, ki je vpraševal: KAM? Ob ljudeh cule in ničesar 
drugega. 

Ob vagonih vojaki. Čelade s kljukastim križem. Noži na puškah. Škornji, ki so ničkoli-
kokrat udarili v človeško telo. 

Transport je odpeljal. Smer Srbija. 
DANES: 1974. 
Vagoni, v katerih se vedno prevažajo ljudje. Okna brez rešetk. Za stekli smeh in vesel 

pogled, ki je vpraševal: KDAJ BOMO TAM? Ob potnikih prtljaga z dari l i . 
Ob vagonih godbe na pihala, pionirj i, govorniki, cvetje in sonce. Veliko sonca, ki je 

prebilo oktobrski dež. Kape z zvezdami. Na drogovih in palicah naše zastave? Namesto škor
njev roke, ki so ničkolikokrat resnično prijateljsko objele drugo roko. 

Vlak je odpeljal. Vlak brez voznega reda. Vlak poln src, ki so potovala k t ist im srcem, 
ki SO j ih med vojno sprejela. Smer Srbija. 

Trmasto sem vztrajal, 
da hočem tudi z letošnjim 
vlakom bratstva in enot
nosti potovati v nekatere 
kraje južne Srbije, pred
vsem tja, kjer so mnogo 
lepega pireživeli slovenski 
izseljenci med vojnim ča
som. Trmasto sem vztra
jal ne samo zaradi j;ega, 
ker sem tudi sam zagle
dal luč sveta v tistih dneh 
tam doli, ampak bolj za
radi tega, da še enkrat 
doživim vso tisto lepoto, 
ki jo takšen vlak da in 
ki ji dajo vrhunec ljudje 
v Srbiji. Tisti ljudje, ki 
niso niti v vojnem času 
obupaU ali se zbah za 
svojo glavo, ampak so po
šteno in zavestno sprejeli 
v svoje domove slovenske 
izseljence. NudiU so jim 
del tistega, kar so pustili 
doma, ko jih je sovražnik 
neusmiljeno izgnal iz top
lih domačih domov. 

Vlak je drdral skozi 
noč. Vlak, ki je od leta 
1961 dalje v voznem redu 
vsaka štiri oziroma vsaki 
dve leti. Tokrat ni bilo 
mrkih obrazov in objoka
nih lic pa misli, kam gre
mo in kdaj — če sploh — 
se vrnemo. Tokrat je bilo 
veselo vso noč in vlak 
bratstva in enotnosti se 
je spremenil v pravo ma
lo karavano potujočih ve
seljakov, ki so komaj ča
kali belega dne, da zagle
dajo Beograd, kajti od 
tam dalje bo šlo hitreje. 
Na postajah nižje od Beo
grada bodo začeli ljudje 
izstopati in objeli se bodo 
s tistimi, ki so jih leta 
1941 sprejeli kot svoje. 
In noč v vlaku je minila 
v veselju in obujanju spo
minov: koliko jih danes 
ni več zra-ven, kje je ta 
in ta, kako si ti, kako ži
viš, veš za onega, ki se je 
boril na Sremski fronti 
in podobno. Vlak se je 

. spremenil v ogromno knji-
.go spominov, ki je noben 
avtor na svetu ne bi mo
gel celo življenje tako do
živeto napisati! 

Da, vlak je postal knji
ga. Odprta knjiga mnogih 
src, ki so svoja srca zdaj 
nesla v pozdrav in zahva
lo bratskim Srbom. In v 
takem vlaku se človek re
snično počuti varnega! 
Kot so- vagoni,trdno speti 
z lokomotivo, tako so ti 
ljudje trdno speti med se
boj v spominih in željah, 
»bilo je hudo, ne želimo 
si tega več«. Ne želimo si 
vojne, želimo pa si prija
teljstva. Prijateljstva z 
vsemi ljudmi, kajti v mi
ru in prijateljstvu lahko 
pričakujemo tisto, kar 
nam še bolj olepša življe. 
nje. Zato ni bilo zastonj 
izrečeno na železniški po
staji v Cupriji, kjer je bil 
osrednji sprejem za ves 
vlak ob 30. obletnici osvo
boditve Srbije, da ne gre 
nikoli pozabiti pomemb
nosti prijateljskega sode
lovanja, rojenega v vojni. 

Izstopili so prvi potniki 
vlaka brez voznega reda, 
vendar vlaka odprtih src. 
Ostali so se odpeljali da
lje. Kraljevo, Vmjačka 
Banja, Trstenik, Cačak, 
Gornji Milanovac in šte
vilni obrobni kraji. Skrat-

^ ka tja, kjer so bili med 
vojno. Povsod so jih spre
jeli tako, da se to z na
vadnimi besedami ne da 
povedati. Dovolj naj bo 
povedano, če rečemo — 
srce v srcu! 

Naj ne bo zamere s 
5tra.ni ostalih udeležencev 
vlaka bratstva in enotno
sti, če bomo večino da
našnjega zapisa posvetili 
Cupriji. To predvsem iz 
dveh razlogov: čuprija in 
Celje sta pobrateni mesti 
in ne nazadnje, iz naše 
redakcije sva bila na poti 
dva novinarja, ki v štirih 
dneh resnično nisva mogla 
vsega ujeti in zapisati. 
Kdor je bil tam bo pri

znal, da je bilo resnično 
naporno. 

Na priložnostnem spre
jemu v hotelu Ravno je 
predsednik občine Čupri
ja povedal, dj& ima njiho
vo m.osto 18 tisoč prebi
valcev, od tega je kar 
7500 delavcev. Poprečni 
mesečni osebni dohodek 
je 1940 din, po vojni pa 
so zgradih 6500 stanovanj. 
Letno jih zgradijo 350, od 
tega 50 v družbenem sek
torju. Center mesta je iz
redno lepo in moderno 
urejen z velikim trgom, 
medtem ko so ostale pri
kupne nizke hišice razpo
sajeno raztresene ob širo
kih in dolgih cestah na 
vse strani in se izgubljajo 
tam med polji. 

Ob tem ne smemo po
zabiti, da posvečajo iz
redno veliko pozornost 
šolstvu in da so prav ce
njeni po medicinskem šol
skem centru za srednji 
kader. Imajo tudi nekaj 
industrije in dokaj velik 
kmetijslci kombinat. Raz
veseljivo je, da se pri 
njih vse močneje uveljav
ljajo tudi nekatera celjska 
podjetja, zlasti še Libela, 
Topor, Aero Ln Zlatarna, 
obstojajo pa možnosti i* 
di za druge. Libela ima v 
Cupriji svoj servis, kjer 
je osem zaposlenih, od 
tega šest monterjev. Gra-
dimir Radosavljevič in Vi-
dojko Nikolič, ki je šef 
servisa, sta povedala pred
stavniku matičnega podjet
ja Jožetu Sedovniku, da 
imajo veliko dela, saj so 
daleč naokrog edini to
vrstni servis. POikrivajo 
celo Črno goro, Kosmet 
in bližnjo ter daljno oko
lico, tako da je njihov ra-
dius delovanja kar 600 

kilometrov. Libela ima 
trenutno 5 servisov (No
vi Sad, Zrenjanin, Beo
grad, Niš in Cuprijal, pri
pravljajo pa še dva (Split 
in Skopje). 

Ob našem obisku so v 
grafičnem podjetju Mla
dost oipril tudi nov obrat 
samolepilnih etiket, ki je 
p m te vrste v Srbiji. Po
membnost tega obrata je 
v tem, da je pri projektu 
z vsemi ostalimi potreb
nimi instrumenti sodeloval 
ciiljski 9ero. Nov obrat, ki 
je moderno urejen in v 
katerega so investirali dva 
milijona novih dinarjev, 
je svečano odprl glavni 
direktor Aera Milan Zu
pančič. S Toprom tako 
vemo, kako je, medtem 
ko je predsta.vnik celjske 
Zlatarne Ivan Einfald go
voril predvsem o možno
stih, da bi v Cupriji od
prti svojo prodajalno. Ob
činski možje v Cupriji so 
se s tem strinjali in rekli, 
da ni nobenih zadržkov. 

Podpredsednik skupšči
ne občine Cuprija Dušan 
Jevdževič pa je poudaril, 
da vse možnosti sodelo
vanja še niso izčrpane, 
kar vsekakor drži. Ob 
tem moramo še omeniti 
sodelovanje osnovne šole 
Hudinja z osnovno šolo 
Džura Jakšič in uspešen 
nastop pevskega zbora 
»France Prešeren« tako v 
Cupriji, kot v Senjskih 
rudnikih, Kruševcu in 
Svetozarevu. 
• Za razvijanje prijatelj

stva med Slovenci in Srbi 
pa je bil deležen poseb
nega priznanja Ivan Kra-
mer, predsednik občinske
ga sindikalnega sveta Cî e-
Ije. 

Med mnogimi obiski, ki 

so se vrstili kar po teko
čem traku, smo našU to
liko časa, da smo obiska
li tudi Cedomirja Steva-
noviča in njegovo ženo Je-
leno. čedo je »penžoiner«, 
star 68 let, žena pa gospo
dinja (postregla je z od
ličnim burekom, da se je 
cedilo!). Stanujeta v nizki, 
prijetni hiški, okoli kaiere 
je. nekaj vrta. Sta proč od 
mestnega vrveža, kot de
dek in babica v samot
nem, prijeinem gradu, če
do je mož, ki je prehodil 
skoraj pol sveta, saj je 
mect: drugim bil tudi v Al-
žiru pa Albaniji in Fran
ciji, kjer se je periekmo 
naučil francoščine. O njem 
bi še lahko pisali pa po
vejmo samo 10, da je bil 
tudi eden izmed tistih, ki 
je med vcjno ponudil sta
novanje oz. sobo sloven
ski izgnana družini. »Re
kli so mi, če bi nekoga 
vzel. Pa sem rekel, če sva 
dva pa naj bosta še dva, 
saj bo za vse dovolj pro
stora,« pripoveduje Cedo 
iii se iskrivo smeji izpod 
sivih las. Sprejel je Ferda 
Primca iz Celja, ki je bil 
3 svojimi 73. leti vsekakor 
eden najstarejših udele
žencev letošnjega vlaka. 
Ferdo je potoval v Srbijo 
z drugim transportom le
ta 1941 in ima še zdaj do
ma spravljen originalni 
spisek vseh tristotih Slo
vencev, ki so takrat z njim 
potovali v izgnanstvo. 

Cedo: »BiU so dobri in 
mirni, radi smo jih imeli.« 

Ferdo: »Bili so dobri in 
domače smo se počutili 
pri njih. Hvala!« 

Potem smo videli sobo, 
kjer so Primčevi živeli 
med vojno. Spomini! V 
tistih dneh je verjetno bi

lo veliko podobnih spomi
nov. 

Vse skupaj sm.o zabelili 
s poroko. Da, prav ste 
prebrali. S pravo, prav
cato poroko med Sloven
cem in Srbkinjo. Vse sku
paj je »zakuhala« stara 
mama, da sta se »ta mla 
da« dva tako dolgo gle
dala in opazovala, da sta 
med letošnjim vlakom re
kla »da«. Ne sicer na vla
ku, ampak v tistih dneh 
in to pred matičarjem v 
Cupriji. Poročila Sita se 
Gordana Krstič iz čuprije 
in Darko Zavšek iz Celja. 
Ona je končala gimnazijo, 
on je zaposlen v Cinkar
ni. Oba bosta stanovala 
najprej v Celju, potem pa 
v Žalcu, kjer si bosta ure
dila stanovanje v prijetni 
hišioi. Tako je bil rojen 
par, ki bo na najbolj kon 
kreten način nadaljeval 
bratstvo. 

Bili smo na poroki. Pe
lo se je in plesalo, da je 
bilo joj! Vsa daljna in 
bližnja »žlahta« (pa tudi 
mi!) jima je zaželela sre
čno na poti življenja. Nju
na cesta naj bo resnično 
bratstka! 

In tako smo odpotovah. 
Rekli smo si hvala in na-
svidenje v Sloveniji. Vlak 
je prisopihal in odpeljali 
smo se v noč iz tople Sr
bije proti domu. Ko je 
drdral vlak skozi noč sem 
nehote razmišljal, kako je 
lepo če nisi sam in če 
povsod najdeš iskrenega 
prijatelja. Vsi pa so ne 
kako s spoštovanjem gle
dali v par narodnih noš, 
ki so jih gostoljubni go
stitelji dali izdelati prav 
za to priložnost. V svet
lem ovitku sta stala Srb-
kinja in Slovenec! 

Alfl ni nekaj simbolične
ga v tem? Prepričan sem, 
da je. 

In dragi gostitelji: pri
čakujemo vas, da boste 
tudi vi nekaj dni naši 
gostje. Naj vlak dobi voz
ni red in naša srca po
stanejo eno. 

Najbolj pomembno je, 
da za vse to vse bolj utri
pajo tudi mlada srca . . . 

Težko je le v nekaj be
sedah opisati množico vti
sov, ki so dobesedno pre 
plavih nekdanje izseljen
ce in člane občinske dele
gacije iz laške občine v 
pobratenem Trsteniku. 2e 
na železniški postaji so 
prekipevale besede navdu
šenja in se utrinjale solze 
ganotja. Kako ne. Vselej 
gostoljubna Srbija je kdo-
ve kolikokrat že dokaza
la, da ne pozna višje vre
dnote od gosta v svoji 
hiši. Ko da je potnikom 
bilo po nekaj urah vožnje 
že hudo po dom.iU, so tr-
steniški otroci v pozdrav 
prepevali slovenske pesmi 
in dekleta so s pladnjev in 
košar potrosila med pot
nike dobrote, kot pred 34 
letii, ko so le-ti resnično 
onemogli od lakote oma
hovali v gostoljubne roke. 

Rekli smo na kratko, 
že prvi večer preseneče
nje. Ce rečejo v Trsteniku 
svečan koncert, je to kul
tura na vrhuncu. Nastopali 
so: dramska um.etnica 
Marija Cmobori, književ-
nica Jara Ribnikar, pianist 
Ranko Tudor in kitarist 
evropskega slovesa Jovan 
Jovičič. V nedeljo so zju
traj predstavniki Velenja, 
Ormoža in Laškega za-
betonirali temeljni kamen 
na bodoči veliki avtobus
ni po.staji, ki bo služila 
občinama Trstenik in Vr-
njačka banja. Po tej slo
vesnosti so gostje bili na 
obisku pri tabornikih, ki 
to noč niso zatisnili očesa. 
V akciji, posvečeni 30. ob
letnici osvoboditve, so 
osvobajali in branil Trste
nik. Tisfci-najmlajši in od
rasli. Izlet čez pogorje 
Goč, skozi .vinorodno žu-
po, čez Kruševac in nje
govo edinstveno »Slobo-
dište« na Jastrebac je bil 
doživetje svoje vrste. Za 
dolgim omizjem so se 
zbrali vsi. Za omizjem, ki 
se je šibilo od dobrot. 

»Nema više jadne Srbi
je,« je v Aleksandrovcu 
na stopnišču modernega 
in veličastnega kulturnega 
doma vzkliknil nekdanji 
izseljenec Otmar Križnik. 
On in njegovi nekdanji 
sotrpini so to primerjavo 
mogli natanko izmeriti. V 
Trsteniku so na dan tri
desetletnice osvoboditve 
vzidali temeljni kamen za 
nov dom kulture. Cez šti
ri leta bo brez dvoma ble
stel v vsem svojem sijaju 
in n-amembnosti, kot je 
pred letoma vzidan temelj 
za novo hladilnico pokril 
velik sodoben objekt, ki 
že služi svojemu namenu. 
In tako se iz nekdanje 
podeželske varošice razvi
ja moderno mesto. 

Ta prepričljiv vtis nagle 
rasti spremlja še drugi 
vtis o izrednem patriotiz
mu. Ne samo, da vsak ob
čan, naj bo šolar ali ded, 
pozna zgodovino svojega 
ljudstva. Vsi vedo vse o 
svojem kraju, o tovarnah, 
o šolah in drugih stvareh 
in vsi so ponosni in veseli 
vsega, kar so v teh tride
setih letih zmogli. In 
zmogli so veliko. 

Blagor vsakemu, ki to 
srce bije prijateljsko, brat
sko in gorje onemu, ki 
mu ledeni v sovraštvu. 
Kajti največja vrednota je 
srbskemu človeku gost v 
hiši — vendar v svobodni 
hiši. 

TONE VRABL 
JURE KRASOVEC 



Z D R A V N I K O D G O V A R J A - S V E T U J E 
VPRAŠANJE: Na celjskem območju že dalj časa dobro poteka akcija za nakup 

aparata za zgodnje odkrivanje raka na dojki. Zakaj je akcija pomembna, ali bolje, 
kaj sploh predstavlja ta huda ženska bolezen — rak na dojkah in kako jo prepre
čujemo — za odgovor na to vprašanje smo zaprosili dr, Milana Bekčiča, ki bo tudi 
urejeval rubriko Zdravnik svetuje — odgovarja. 

Množični pojav raka je eden še nerešenih problemov sodobne družbe. O raku 
še vedno ne vemo vsega, vendar mnogo več kot pred leti. Proučevanju nastanka 
In zdravljenja te bolezni namenjajo vsi veliko pozornosti ter vlagajo za to nemalo 
denarja in naporov. Sodobna medicina je omogočila občutni napredek, predvsem pa 
spoznanje, da bolezen lahko zdravimo, če jo čim bolj zgodaj ugotovimo. Zgodnji rak 
je v visokem odstotku ozdravljiv in zdravljenje bolnika neredko poteka kot marsika
tera druga bolezen. 

Preprečevanje, odkrivanje in zdravljenje raka naj bo skupna skrb družbe, zdrav
stvenih delavcev, od specializiranih ustanov do domačega zdravnika in patronažne 
sestre. 

Zgodnja diagnoza raka je možna, ker so nam danes na voljo ustrezne preisko
valne in diagnostične metode. 

Pri začetnem raku na dojki so uspehi zdravljenja zelo dobri in približno 80 % 
žensk preživi 5 let. Epidemiološki podatki kažejo 33 obolenj na 100.000 prebivalcev 
ali 16% raka pri ženskah. Število žensk, ki obolevajo za rakom na dojki neprestano 
narašča. Kljub temu, da je dojka dostopna za pregled, pride dve tretjini žensk na 
zdravljenje šele takrat, ko je bolezen že napredovala. Pri vsaki zatrdlini v dojki 
In pri vsakem izcedku iz bradavice je treba takoj ugotoviti naravo procesa! 

Zdravnikom ne bo težI<o z že preizkušenimi raziskovalnimi metodami posa
mezno spremembo na dojkah točno ovrednotiti. 

Za bralce Novega tednika posredujemo preventivno metodo v borbi proti raku 
na dojkah francoskih zdravnikov dr. Meignanta in dr. Lidnieresa iz revije Pariš Match. 
To metodo lahko preizkuša vsaka ženska, in sicer tako, da enkrat mesečno — peti 
dan po začetku menstruacije — izvaja naslednje gibe v stoječem in ležečem po
ložaju: 

1. Reke dvignite v iztegnjeni drži visoko nad glavo; dojki pri tej drži morata biti 
simetrični, bradavici ležita v isti horizontali. 

Gibi 
v ležečem položaju 

1. Povlecite bradavico 

2. Položite blazino pod 
zgornji del dojke ii 
dojkah otrdlin. 

4. Preiščite enako spr 

liiniiiniiHiiiiiiiiiiiiiiiiiiiimiiii!! 

O vsaki r 
zdravnikom. \ 
zanemarijo s\ 
lahko usodno 

Gibi v stoječem 
položaju 

2. isti pogled na dojki, roke iztegnjene horizontalno. 

3. Roki sta ob telesu, pogled prav tako usmerjena na 
dojki. 

4. Skrbno opazujte bradavici na dojkah, če ni na njih 
kakšne ranice ali kraste, nadalje si stiskajte bra
davici in pri tem opazujte, če ni izcedka. 



sno elastičnost in mobilnost. 

z iztegnjeno dlanjo položite na 
globlje, da ugotovite, če ni na 

3. Ponovite isti postopek v spodnjem delu dojke. 

opaženi napaki se mora žena nemudoma posvetovati s svojim 
>ak na dojkah sicer ni rakaste narave. Prav zato žene pogostokrat 
. Za mnoge žene pa je opazovanje lastnih dojk celo tabu, kar je 

Dr. Milan Bekčič 
specialist ginekolog 

Pogosiukriii slišimo, čes da naša današnja imadina 
ni delovna, da ne pozna drugega, kot le posedanje po 
lokalih . . . 

Ce je to res ali ne, naj presodi vsak posameznik. 
Mi smo obiskali občinsko konferenco Zveze mladine 
Slovenije v Žalcu in povprašali nekaj članov predsed
stva žalske mladine, o njihovem delu, načrtih, proble
mih in še o čem. Predsedstvo žalske mladinske konfe
rence smo obiskali zato, ker so bili v preteklem letu 
žalski mladinci proglašeni za najbolj delavne v Slo
veniji. 

MARJAN LUBEJ, sekre 
tar OK ZMS Zaloc: »Po
leg predloga novega akcij
skega programa, k.' smo 
ga Zalčani pripra/l i prvi 
v Sloveniji, se pri nas v 
zadnjem času precej tru
dimo, da bi obudUi delo 
posameznih konferenc. Ena 
osnovmh nalog je, da se 
bolj posvetimo specializi
ranim mladinskim akti
vom kot so jamarski klub, 
mladinske gasilske deseti
ne, klub mladih zadruž
nikov. Vse to bo terjalo 
od nas še mnogo napo
rov.« JANKO RANDL, pred

sednik konference mladih 
v kmetijstvu: »Naša kon
ferenca je bila ustanovlje
na šele maja. Organizira
mo strokovna predavanja. 
Lahko smo zadovoljni, saj 
smo se v tem času ude
ležili tudi nekaterih regio
nalnih in republiških kviz 
tekmovanj o kmetijstvu, 
na katerih smo dosegli le
pe rezultate. Tudi finanč
nih težav skoraj ne pozna
mo, saj nam pomaga ob
činska konferenca, sami 
pa si pomagamo i organi
zacijo raznih zabavnih pri 
reditev. Edina pomemb
nejša težava, ki jo trenut
no občutimo, je, la se ne
kateri aktivi ne znajo po
vezovati s svojimi enota
mi kooperacije.« 

P A V M K A SERUONER, 
predsednik OK klubov 
OZN: »Trenutno deluje v 
žalski občmi pet klubov 
OZN, in sicer na osnovnih 
šolah v Preboldu, Šem
petru, Petrovčah, na Pol-
zeh in Vranskem. Ti klu
bi so se že udeležili neka
terih republiških tekmo
vanj, tako tudi tekmovanja 
v Velenju, in dosegli so 
lepe uspehe. Velike težave 
imamo, ker ne lajdemo 
mentorjev po šoiah. ker 
je pač neplačano delo. 

K nam ne bomo vabili 
študentov iz drug h držav, 
organizirali bomo prosla
ve ob dnevih OZN, seveda 
pa bo treba ožir- ĵti te 
klube še po tistih šolah, 
kjer klubov OZN «e ni.« 

LEON PADER, sekretar 
konference mladih delav
cev pri OK ZMS Žalec: 
»Pred kratkim smo do 
konca izpeljali akcijo Mla
di delavci pred '<ongresi. 
Ustanovljenih je pet novih 
aktivov mladih delavcev v 
delovnih organiza:;ijah na
še občine, vendar akcija 
še ni končana. Moram pri
znati, da imamo pri našem 
delu kar precej težav. Med 
mladimi vlada nezaintere-
siranost, pa tudi re najde
mo prave povezave s sin 
dikati in mladinskimi akti
vi v podjetjih.« IfK>R NARAKS, pred

sednik komisije za idejno-
politično ter kulturno de
lo, ter tehnični sekretar 
OK ZMS Žalec: »Komisija 
sof̂ ^eluje pri izdela''! pro
gramov seminarjev, pri 
sprejemanju mladih čla
nov v Zvezo komunistov." 
Pripravljamo seminar za 
aktive v krajevnih skup
nostih, kjer se bodo mladi 
lahko najbolje informirali 
o devetem kongresu. Zače
li pa smo že tudi s pri
pravami na sprejem mla
dih v Zvezo komunistov 
29. novembra 1974.« 

JANEZ VEDENIK 



K M E T I J S T V O 

JAMSTVO ALI 
LE OBLJUBE? 
Zvezne in republiške mate

rialne rezerve spodbujajo ži
vinorejce na hribovitih tn 
obmejnih območjih k pita
nju goved z ugodnimi kredi
ti m obljubami ali jamst
vom, da bodo odkupile dopt-
tano živino po cenah, ki jih 
bodo določili vsake tn me
sece po dejanskih stroških 
pitanja. Pitanje mora biti or
ganizirano pri kmetijskih 
organizacijah. Pogodbe pa 
bodo veljale le za tisto živi
no, ki jo bodo šele začeli 
pitati, ne tudi za že dopita 
no. 

Nekateri živinorejci se po-
smehujejo takim obljubam, 
češ najprej naj odkupijo pi
tance pO takih cenah, potem 
bodo verjeli, da bodo nove 
pogjdbe res veljale. Za dvo
me imajo vzroke. Pitanja pa 
le ne bi smeli ocenjevati 
preveč enostransko. Zaradi 
letošnjih težav pri prodaji 
pitancev in nizke odkupne 
cene težko verjamejo, da bi 
lahko bilo kmalu bolje. Ne
kateri ukrepi za zaščito ži
vinoreje niso bili pripravlje
ni dovolj resno in s potreb
no odgovornostjo. Predlaga
ne premije za mJado pitano 
govedo I. vrste iz družbene 
in kooperacij ske reje, pro
dano od februarja do konca 
septembra, še vedno niso 
uzakonjene. Nove, višje pre
mije je Zvezni izvršni svet 
predlagal za enake pitance, 
ki bodo odkupljeni od za
četka novembra do marca 
prihodnjega leta. Na okto
ber pa so menda pozabili. 
Zvezne materialne rezerve m 
prevzamejo meso na odprt 
račun, torej za nedoločeno 
ceno. 

V takih razmerah živino
rejci upravičeno sprašujejo, 
ali jim lahko kdo že zdaj 
jamči, da bodo prihodnje Le
to odkupne cene za živino, 
za katero sklenejo pogodbe, 
določene po dejanskih stro
ških pitanja. 

To pa jih ne bi smelo za
vesti v druga skrajnost, da 
bi rekli: če nam nihče ne 
more zajamčiti ustrezne ce
ne, ne bomo pitali. Odkupne 
cene bodo močno odvisne od 
razvoja na svetovnem mes
nem trgu. O tem ne more 
biti dvoma, čeprav se mne
nja strokovnjakov o tem, 
kdaj bo začelo mesa spet 
primanjkovati, razlikujejo, 
je gotovo, da se bo to prej 
ali slej spet ponvilo. To se 
namreč ne bo zgodilo prvič. 
Po takih razmerah, kot pe
stijo živinorejce letos, je ve
dno začelo mesa primanj
kovati in cene živine so moč
no poskočile. Živinorejci 
naj bi se pripravljali na tak 
trenutek. To je tudi namen 
materialnih rezerv. Vpraša
nje pa je, kdo bo bolje pre
dvidel pravi čas in kako ga 
pričakati brez večjih izgub. 

Pred kratkim smo na tele
viziji slišali, da Francija pri
dela približno toliko koruze 
kot Jugoslavija, pa je več kot 
polovico izvozi. Pri nas je 
preveč pokrmimo živini, za
to je pitanje dražje, kot bi 
bilo nujno. Več gcved naj bi 
torej pitali na hribovith 
območjih s cenejšo krmo s 
travnega sveta. Tako pitanje 
je sicer počasnejše kot v hle
vih s krmili, je pa tudi ce
nejše. S cenejšo rejo živine 
pa je tudi v sedanjih neugo
dnih razmerah na trgu moči 
pričakati boljše čase brez 
zmanjšanja črede. 

Jamstvo za odkup in ust
rezno ceno živine pa bo trd
no le takrat, ko bo temeljilo 
na potrebnem skladu. Vanj 
naj bi se stekala sredstva tu
di takrat ali predvsem ta
krat, ko bi se živina dobro 
prodajala. Morda takrat, ko 
bodo sedanje hude skrbi 
mimo. ne bomo tega spet 
pozabili. JOŽE PETEK 

Nenehno padanje izpod 
temnih oblakov je vseskozi 
ustvarjalo bojazen in pesimi
zem med delavci temeljne 
organizacije združenega dela 
Kmetijstvo v Šmarju pri 
Jelšah. Nič bolje pa se ni
so počutili v sami upravi. 
Vse je kazalo, da bo letina 
v vinogradih in sadovnjakih 
izredno slaba, da ne bo mo
goče pobrati pridelka, da bo 
izguba očitna. Po zadnjih 
ocenah, sedaj, ko je že jas
no, kako in kaj, pa vendar
le ni tako. Poglejmo, kako 
stoje stvari. 

Letina je letos v družbe
nem in pa, razumljivo, tudi 
v privatnem sektorju sicer 
res precej slabša od lanske, 
ni pa zastrašujoča. Izredno 
problematično je bilo že sla
bo vreme v času zorenja 
grozd ia, zato bo kvaliteta 
grozdja nekoliko nižja, hkra
ti pa bo malce težie plasira* 
ti na trg to, kar se je na
bralo. Tudi sama trgatev se 
je zavlekla za skoraj deset 
dni in v Šmarju predvide
vajo, da bo trajala vse tja 
do prvega novembra. Prob
lem zase je neprevoznost 
kolovozov. Skoraj polovi-. 

co grozdja je ostalo doma 
neprodanega prav zaradi te
ga, ker niso mogh kmetje 
pripeljati pridelka do odkup
nih mest. 

Na kombinatu so predvide
li za letošnjo leto odkup 
okoli 800 ton grozdja od 
kmetov, lastna proizvodnja 
pa je nekoliko manjša. Te
ga odkupa seveda ne bo mo
goče realizirati, dobro pa je, 
da bo celotno letino odkupi
lo podjetje Slovenija vino 
Brežice. Cena bo nekje med 
,500 in 6.50 starih dinarjev. 
Zagotovljen je tako vsaj od
kup, kar je bilo prenekatero 
leto slabše urejeno. 

Po nekakšni trenutni oce
ni, kot rečeno, grozdje še ni 
obrano od kraja, je letošnja 
letina nekako za 15 odstot
kov slabša od lanske. 

In kako je z ostalim sad-
iem? .šmarski kmetijci imajo 
precejšnjo plantažo cca 100 
ha, kjer je slaba polovica 
dreves rodnih, ostalo pa ne. 
Predvidevajo, da bodo na
brali okoli sto vagonov pri
delka, s katerim ne bo pro
blemov, zlasti ne s prodajo 
namiznega sadja, ker so so
lastniki hladilnic v Celju. 

Bolj problematična so drugo
razredna jabolka, za katera 
enostavno ni kupcev, indu
strijsko sadje pa bo šlo v 
mestinjski Vital, ki pa ga, 
resnici na ljubo, nerad spre
jema zaradi objektivnih te
žav. Z drugimi besedami po
vedano — zaradi preslabe 
opremljenosti tn nedokonča
nega objekta. 

Do sedaj je bilo odkuplje
nih cca 100 ton od predvi
denih 1000. Prevzem in od
kup še bo zavlekel, že sedaj 
pa je jasno, da Vital ne bo 
zmogel sam prevzeti teh ko
ličin. 

S kvantitativnega stališča 
gledano je letošnja letina po 
oceni kmetijcev v Šmarju v 
redu, upoštevaje seveda tudi 
jabolka, hruške in drugo sad
je in ne samo grozdje. Zara
di povišan i a stroškov za r e 
produkcijski material ter 
drugih podražitev letošnja 
letina ne bo imela takšnega 
finančnega efekta kot lani. 
Slabšo finančno situacijo je 
povzročilo tudi znižanje cen 
za jabolka cca 100 dinarjev 
pri kilogramu, industrijska 
za 50. edino grozdje je osta
lo enako, le da ga je manj. 

Več kot mesec dni že de
žuje, vliva ali pa vsaj rosi. 
Le nekajkrat je vmes posi
jalo sonce, vetidar ne toliko, 
da bi posušilo razmočeno 
zemljo. Zoper to, takoimeno-
vano višjo silo, ni moč stori
ti prav nič. Glede vremena 
bo človek še dolgo nemočen, 
zato je tudi kmetijstvo bilo 
in ostane v tvegani odvisno
sti od vremena. 

Od deževnega vremena 
štirih tednov bodo posledice 
neizogibne v letošnjem in 
prihodnjem letu. Letos ni bi
lo mogoče sospraviti vse le
tine, vprašljivo pa je, če bo 
km.etijskim proizvajalcem us
pelo spraviti v zemljo ozim
na žita in pripraviti zemljo 
za prihodnjo žetev? 

Tudi v Savinjski dolini, 
kjer je vsaj obiranje hmelja 
šlo po sreči h koncu pred 
nastopom deževnega obdob
ja , so nenehne plohe in mo
ča prizadele kmeti jce. Tu
di tam, kjer so uspeli v dež
ju pospraviti poljščine, pred
vsem koruzno klasje in silaž-
no koruzo, so z mehanizaci
jo močno poškodovali kme
tijske površine, saj se je 
strojem .globoko vgrezalo, 
marsikje pa so dobesedno 
obtičali v razmočeni zemlji. 
Bliže Savinje, kjer je zem
lja peščena, tam je bilo ne
koliko bolje, povsem onemo
gočena pa so bila vsa dela 
na področjih s težjo zemljo. 

Le malokje je kmetom us
pelo pospraviti otavo, da o 
otaviču sploh ne go-.-orimo. 
To pomeni, da v senikih 
manjka precejšen del volu-
minozne hrane, ki je v seda
nji mesni krizi, ko se je tre
ba od dragih miOčnih krmil 
nreusmeriti k lastni krmni 
bazi. še kako pomembna iz
guba. Ne^nodbuden tržni po
ložaj za živinorejce je zdaj 
z grožnjo, da bo primanjko
valo tudi hrane za živino nov 
nefrativni vzvod za zaman j se
vanje staleža živine, pa se 
nam obrnjena mesna kriza, 
da bo zmanikovalo mesa za 
potrošnjo, obeta prej kot 
smo pričakovali. 

Slabo vreme je prizadelo 
tudi sadjarje in vinogradni
ke, ki imajo poznejše sorte 
trte v vinogradih. Kar je da
lo toplo poletje je vzela 
hladna močna jesen. Zaradi 
hlada se jagode osipljejo in 
bo obiranje hudo zamudna 
zadeva — donos pa tako in 
tako manjši. 

Težav, ki jih prinaša de
ževje, seveda še ni konec. 
Nenehna moča je v dolinskih 
pridelih povzrvčila poplave. 
Mno.ge poljščine, predvsem 
repa, korenje, buče in dru
go gnije na njivah, v hribo
vitih področjih pa plazovi 
povzročajo še mnogo večjo, 
za leta naprej občutno ško
do na zemljiščih. 

V vseh občinah našega ob
močja delujejo s pospešenim 
tempom komisije, ki ugotav
ljajo škodo, ki jo je povzro
čilo deževje. Stroko \Tijaki bi 
morah v tem času biti še 

posebej prizadevni in poma
gati kmetom, da bodo, vsaj 
delno kos popraviti nastalo 
škodo. Če se vreme v nas
lednjih tednih le popravi, bo 
še vedno mogoče posejati 
ozimnico, drugače pa je tre
ba pripraviti vse potrebno, 
da bo vsaj na pomlad zem
lja posajena in posejana s 
kulturami, ki lahko pomaga
jo premostiti izgube. Seveda 
bo pri tem potrebna družbe
na pomoč, kajti kmetje go
tovo nimajo na zalogi semen
skega materiala za tako in
tervencijsko spremembo kul
tur. 

Kolik.šna je škoda, se za
enkrat ne da oceniti. Bilo bi 
prav, če bi občinske komi
sije ocenile tudi škodo, ki se 
bo pokazala šele v prihod
njih mesecih zaradi neizvr-
šene jesenske setve, zaradi 
zmanjševanja staleža živine 
in podobnega. J. Kr. 

Vinogradniška letina je 
bila v šmarski občini raz
meroma slaba, za jabolka 
pa, tako trdijo na krne--
tijskem kombinatu v 
Šmarju, ne morejo reči 
nekaj podobnega, kar je 
seveda razveseljivo. Sadje 
je razmeroma zelo lepo, 
vendar je nastal problem, 
kako ga spraviti. 

Ko smo se pred dnevi 
pogovarjali z direktor
jem temeljne organizacije 
združenega dela Kmetij
stvo Šmarje pri Jelšah, 
Zvonkom Straškom, nam 
je ves zaskrbljen dejal, 
da jim je siabo vreme v 
minulih tednih zmešalo 
vse račune. Ob nastopu 
dežja so s^cer imeli obi
ralce, ki pa so potem za
radi slabega vremena od
šli domov. Tako še sedaj 
jabolka vise na drevesih 
(velja za sadovnjake v 
družbeni lasti) in je tudi 
vprašanje, kdaj jih bodo 
obrali. 

Zvonko Strašek kljub 
neugodni situaciji vidi re

šitev. Dogovarjali so se 
že s celjskimi srednjimi 
šolami, da bi prišle na 
pomoč in pomagale obrati 
letošnjo letino, ki bo si
cer zgnila aL pa jo bo 

prehitel sneg. Prav bi bi
lo, če bi se ^mveč celj
skih srednješolcev odzvalo 
izredno pomembni akciji. 
Zvonko Strašek tudi upa, 
da bo vsaj sedaj vreme 
naklonjeno m da bodo ob 
pomoči srednješolcev (če 
bo akcija seveda stekla) 
jabolka pravočasno obrali. 

Milenko Strašek 

V letih po vojni se je v Evropi razširila steklina, ka
tere glavni prenašalec je lisica. Le redke države so doslej 
ostale neprizadete. Pri nas smo z rednim zaščitnim ceplje
njem, s katerim smo pričeli kmalu po vojni, obvladali ste
klino, katere glavni prenašalci so bili psi. V lanskem letu so 
se v Prekmurju, v obmejnih predelih z Madžarsko prvič po
javile stekle lisice. Epidemija sicer ni zavzela večjega ob
sega in ni prekoračila reke Mure, opozorila pa nas je na 
resne probleme in nevarnosti, če bi se ta bolezen razširila 
na celo Slove.nijo. 

Ker je glavni prenašalec te bolezni lisica, je osnovni 
pogoj za preprečitev širjenja silvane stekline (stekline, ki jo 
širijo divje živali), da lovske družine in zavodi za gojitev 
divjadi skrbe za nizek stalež lisic. Po opazovanjih v inozem
stvu, širjenje stekline preneha, če stalež lisic upade na raz
merje 3 lisic na 1000 ha. To se sliši sicer preprosto, toda 
uravnavanje staleža lisic na minimum prizadeja lovcem ve
liko skrbi. Zaradi nevarnosti raznih strupov za ljudi in ži
vali so za lov v ^ladu z zakonom dovoljsna le klasična 
sredstva t. j . puška, past in pes-jamar. Druga težava je. 
vedno hujši življenjski tempo, ki tudi lovcem pušča vedno 
manj časa za lev. Le redki so še, ki se posvetijo poklicno 
ali honorarno službi lovskega čuvaja. Služba v tovarni tn 
nadurno delo nudita obilnejši zaslužek. Tako se dogaja, da 
se v nedostopnih gorskih in sredogorskih predelih stalež li
sic prekomerno množi m širi v ostala lovišča. Intenziven 

lov na lisice pa otežujejo tudi ostali poja,vi, kot so scaK 
nemir v gozdovih in predvsem zakopavanje in uničevan 
lisičjih rovov, kar lisice ne prežene iz lovišča, ampak 
poišče in izkoplje drug, še bolj skrit brlog," ki ostane vč 
sih lovcu skrit dolga leta. 

Ob pojavu te hude bolezni v naši republiki je prav, ( 
se poleg lovcev tudi ostalo prebivalstvo zaveda svoje dolžn 
sti. Ena prvih je dosledna prijava psov, redno vsai-ioieti 
cepljenje psov proti steklini in preprečevanje, da bi se p 
pC'tepali. Pes spada na verigo ali ograjeno dvorišče. Ze 
nevarne za prenašanje stekline so tudi mačke, ki se ne dr 
doma in se včasih cele dneve in tedne potepajo po poljih 
gozdovih. V interesu vsake družine, kjer imajo takši 
mačko je, da jo puste čim prej pokončati, ker domu iti 
več ne koristi in se ukvarja le z zalezovanjem ptic pevk 
male divjadi. 

Kjerkoli bi ljudje našli divjad, ki se nenormalno obna 
in se ljudi ne boji več, se je ne smejo dotikati in je f 
trebno na to opozoriti predvsem otroke. O najdbi mora 
takoj obvestiti najbližjega lovca, ki bo primerno ukrep 
Isto velja za primer, da ljudje na kmetiji pobijejo lisic 
ki je vdrla v kurnik ali kam drugam. 

Le tako bomo z discipliniranim ter usklajenim ukrei 
njem dose,gli, da ta bolezen ne bo ogrožala ljudi, živine 
naše divjadi. S. 

Nudi cenjenim kupcem kmetij
ske stroje in kmetijsko orodje, 
razna gnojila in zaščitna sred
stva, rezervne dele za kmeti jske 
stroje in osebna vozila, gume in 
drug potrošni avtomateriai , ter 
razna specialna orodja za raz
lične poklice. 

Obiščite našo blagovnico v Ce
lju, kjer boste pod eno streho 
dobili vse kar potrebujete za va
šo kmetijo, .avto in vaš vrt. 



Gledališka omika se zrcali v vsakem narodu. Je njegova last, ki 
jo neguje, ohranja in sloves ponese med druge narode. 

Renesansa nekaterih slovenskih gledaliških amaterskih zborov 
nas je v zadnjem času prepričala, da pristna in ustvarjalna zagnanost, 
ki je bila že od nekdaj last gledaliških komedijantov, še živi. Ena ta
kih je Zarja iz Trnovelj v Celju, zato je bila tudi izbrana, da reprezen-
tira slovensko gledališko l jubiteljsko dejavnost na VEČERIH BRAT
STVA v PRIZRENU. 

»Tebi, pobraitenemu me
stu Prizrenu, poklanjamo 
srečanja na VEČERIH 
BRATSTVA z željo, da se 
zberejo amaterji vseh na
rodov in narodnosti v 
njem leto za letom.« 

Veličasten spomenib, 
dva streljaja iz Prizrena, 
simbolizira idejo bratstva 
med narodi. Postavljen je 
v spomin legendarnemu 
prijateljstvu med pripad
nikoma različnih narodov. 
RAMIZ SADIK, Albanec 
in BORIS VUKMIROVIC, 
sta bila partijska funkcio
narja) med vo,|no ujeta. 
Mučili so Ju skupaj, po
tem pa so hoteli Ramiza 
izpustiti. »Skupaj sva se 
borila ln skupaj bova umr. 
la,« je odgovoril Ramiz in 
s prijateljem stopil pred 
puške. 

»Najljubša in najtoplej-
Š3( je beseda bratstvo,« je 
v uvodnem trojezičnem 
pozdravu (najprej v al
banskem, potem srbohr
vaškem in turškem), po
udaril predsednik SZDL 
Prizrena Borivoje Živofre-
vič. 

Da beseda bratstvo ni 
votla in prazna smo 
Slovenci, ki smo prišli v 
Prizren, opazili na vsa
kem koraku. Najprej smo 
se srečali z njihovim i q 9 i 

tom, potem nas je s pre
prostostjo linij pretresel 
spomenik bratstvu in kon
čno smo sami spoznali, da 
je sožitje narodov (Alban
cev, Turkov, Črnogorcev, 
Srbov, Makedoncev, Ro
mov), lahko vzgled osta
lim narodom. Kot smo iz
vedeli, bo tudi je, saj vsa
ko leto prihajalo sem ko
roški Slovenci, da bi s 
sabo odnesli prgišče nji
hove strpnosti 

Prizrenski intelektualci 
vedo povedati, da so jih 
stoletja suženjstva, ko so 
se menjavali gospodarji, 
trdo prekalila. Po vojni pa 
noben narod ni dovolil, 
da bi se dvignil nad dru
gega, živijo skupaj, imajo 
trojezične šole m povsod 
napise v treh jezikih. Na 
trgovinah, plakatih, šolah 
ali najbolj zanemarjeni 
delavnici. Prizrenčane to 
ne čudi, zdi se jim umev
no samo p>o sebi, ker le 
tako, v slogi, je možno 
načrtovati in pričakovati 
uspeh. 

IZ PRIZRENSKE 
SKICIRKE 

Slikovit muzej stare ar
hitekture na prostem — 
Prmrea nas je oča,rai že 

ob našem prihodu. Bles
tel je v lučkah m prikri
val podobo, ki smo jo uar-
li naslednji dan. Bil je 
sončen, umit in barvit v 
hišicah pod srednjeveško 
trdnjavo Kaljaj, kamor so 
p>očepnile pred nekaj de
setletji. Stari del mesta 
z znamenito Sinan pašdno 
mošejo, turškimi kopelmi 
in Bogorodico Ljeviško, 
skrbno čuvajo ter so po
nosni nanje. Novo mesto 
se razvija čisto zase na 
drugi strani Bistrice, ki 
teče skOBj Prizren. Ce ču
tijo potrebo, da zgrade 
poslovno s"avbo sredi me
sta, to narede z izjemnim 
p>osluhom za staro. Nič 
visokih stolpnic, nič me-
galomanije, le tenak čut 
za starosvetnosti .in Pri
zren bo ostal še nadalje 
tak, kot smo ga srečali na 
vsakem koraku. Ozke, sli
kovite ulice, hiške, ki se 
drže za roko, da se v bre
gu ne bi izgTjbile, zaprta 
dvorišča, po katerih teče 
voda naprej k sosedu, ma
le obrtne delavnice z naj
finejšim filigranom na 
svetu, slaščičarna pri sla
ščičarni z najboljšim pe
civom, kavamice, kamor 
zahajajo samo moški, če-
vapčičarije s pečeno pa
priko, ki jo pod soncem 

ni enake, prijazni obrazi, 
vljudnostna opozorila do
mačinov, slikovite noše 
posameznih vasi, obvezna 
bela pokrivala in prav nič 
ženske sramežljivosti na 
obrazih deklet — to je le 
delček barvne palete iz 
prizrenske skicirke. Med 
to barvitost so se na vsa
kem koraku pomešali 
otroci, na kupe otrok. Po
prečna družina ima v teh 
krajih še vedno osem 
otrok, zato grade tudi naj
več šol. V izobrazbi vidi
jo Kosovčani svoj napre
dek, ki je že do zdaj sko
kovit. Veliko vlagajo tudi 
v industrijo, ker bi radi 
svoje prebivalstvo obdr
žali doma. še vedno jih 
veliko odhaja v tujino, v 
zadnjem času tudi šolani 
ljudje. Teh je vedno več, 
ker na Kosovem v prvi 
vrsti skrbe za šole. Mladi
na ni več nepismena in 
tudi z osnovnošolsko iz
obrazbo se ne zadovolji. 
V Prizrenu imajo gimna
zijo, več srednjih in vi
sokih šol ki so vse iz
redno pvolne. 

ZARJANI 
NAVDUŠENO 

ZAIGRALI 
Je kaj čudnega, da je 

potem mlada ekipa tmo-
veljskih igralcev, ki je pri
šla v Prizren zato, da ma
nifestira slovensko gleda
liško igro, zaigrala tako 
kot še nikoli, niti na do
mačem odru? Po vsem 
tem, po iskrenem in brat
skem sprejemu, po barvi
tosti prizrenskih razgled
nic, po trdnosti tovarištva, 
ki je bilo med nekaterimi 
sklenjeno že pred leti? 

Čeprav smo se iz Celja 
odpravili v silovitem dež

ju, je dobra volja med 
igralci naraščala iz ure v 
uro. Po dveh dneh vožnje 
skozi Bosno, Črno goro 
in Srbijo smo sklenili pri
jateljstvo z Brdavsom, 
Martinom Krpanom, cesa
rico in cesarjem ter osta
lim dvornim osebjem, ki 
je nastopalo v Javorškovih 
Manevrih, odlični satiri na 
naše kulturne razmere v 
preteklosti in polpretek
losti. 

Homogena ekipa, sestav
ljena predvsem iz mladih 
igralcev, je peJiar dobre 
volje prinesla že s seboj. 
Očarana od prizrenskih 
pejsažev, od prijaznosti 
ljudi in od prvobitne ide
je komedijanstva, ki jo 
sleherni član skupine no
si v sebi in jo ustvarjal
no neg-uje, je prekosila sa
mo sebe. Naeiikrat je moč 
Martina Krpana preplavi
la oder in dvorano. Boj 
z Brdavsom je najprej 
sprožil aplavz pri odprti 
sceni. Temu jih je sledi
lo še več. Končalo se je 
z ovacijami in iskricama v 
očeh vseh Slovencev, ki 
so predstavo gledali. Med 
njimi je bilo nekaj slo
venskih fantov, ki služijo 
tod vojaški rok. Ginjeni 
so biLi prijatelji, ki so do
bili v dar plaketo brat
stva, ginjen je bil režiser 
Štefan Žvižej in ginjeni 
smo bili vsi mi, ki smo 
drugi dan hodili po Priz
renu. Stopih smo v tr
govino in že ti je roko 
stisnila prodajalka. »Sliša
la sem, da ste Slovenci 
včeraj bili izredni. Skoda, 
da nisem več dobila kart.« 
Smehljal se nam je ka-
fedžija za vogalom, če
prav nas je prejšnji dan 
postrani gledal, ko smo — 
Slovenke — pdle kavo pri 
njem. CistUec čevljev pred 

hotelom Theranda, kjer 
smo bivali, nam je obe
tal popust, če zaigramo 
še enkrat. Pri tem je do
dal, da je visoko kvalifi
ciran, ker je čistil pred 
leti čevlje na ljubljan
skem tromostovju. 

Martin Krp^m pa je že 
pospravljal svojo kobiUco 
v trebuh mercedesa, kd ga 
je odlično krmaril Kom
pasov voznik Medo. Var
no nas je vozil po dolini 
Morače, preko -črnogor
skih serpentin, do morja. 
Po Dubrovniku je strašil 
jugo m še Brdavs se je 
sprehajal po njem pod 
dežnikom. Jenca bi se 
skoraj stopila, cesarju je 
teklo od brade, cesarica 
pa je imela mokro v čev
ljih. Nič radi nismo v 
»takem« Dubrovniku pre
nočili, zato smo se drugi 
dan zgodaj odpravili na
prej. Pa ne na Dunaj, am
pak kar na Slovensko. Ne 
k sv. Trojici, ampaik pre
ko Like :n liške Krajine, 
skoai Zagreb, domov. V 
Celje. Fantje so zaigrali 
na pleh muziko brez in
strumentov (med potjo so 
odkrili v neki gostilni še 
steklenico lozovače) in s 
hripavimi grl: smo prišli 
v Tmovlje. 

Slovensko poslanstvo na 
Večerih bratstva je bilo 
končano. Izpolnjeno. »Na
menili sn>o se, da živimo 
in delamo za svoj narod 
in ni je sile, ki bi nas 
zmotila.« 

Tako je to misel v ed-
ninski obhki zapisal Can
kar pred desetletji. Velja 
še danes, potrjena za vsak 
narod posebej in zvezana 
s trdno vezjo bratstva in 
enakosti. 

ZDENK.\ STOP AR 
Fotografija: 

VIKTOR BERK 
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v 30. letih tega stoletja so 
uneli delavci v Jugoslaviji le 
malo možnosti za zaslužek. 
Delavci so morali potrpežlji
vo prenašati izkoriščanje, saj 
je bila celotna politika teda
njih vladajočih krogov na
perjena proti njim. Včasih 
pa je pri delavcih prekipelo 
in prišlo je do stavk, kot na 
primer maja 1937 v Lavriče-
vi usnjami v Konjicah. 

Stavka usnjarjev v Konji
cah sovpada v čas, ko si je 
Stojadinov-ičeva vlada in nje
gova JRZ z vso vnemo pri
zadevala, da bi onemogočila 
delovanje delavskih strokov
nih organizacij, ki so bile 
članice mednarodnih strokov
nih zvez in po fašističnem 
vzorcu čimbolj kontrolirala 
vsa socialistična gibanja in 
dela.vsko-zaščilo. 

.'redba o določanju mezd, 
sklepanju kolekt.vnih pogodb, 
poravnavanju in razsodništvu, 
ki je bila izdana 12. februar
ja 1937, je svobodo delavskih 
akcii občvitno omejila in 
uvedla tako imenovani po
mirjevalni postopek, po ka
terem naj delovni spor v 
podjetju rešuje poseben pa
ritetni odbor, ki ga na sre-
zu ali pa pri banski upravi 
predstavljajo zastopniki delo
dajalcev in zastopniki drža
vne oblasti kot predsedniki 
odbora. Sklep razsodniškega 
odbora je bil obvezen za 
vse sprte stranke, pred po
mirjevalnim postopkom kot 
tudi med njim pa je bila 
vsaka prekinitev dela prepo
vedana in kazniva. Razumlji
vo je, da je bila ob takojš

njih odredbah vsaka svobo
da delavskih akcij praktično 
onemogočena. 

Med delavci Lavričeve to
varne se je konec aprila le
ta 1937 začelo šušljati, da bo 
v kratkem lastnik tovarne 
odpustil večje število delav
cev. Ko pa so te vesti potr
dili tudi uradniki, je med 
delavci prekipelo in najodloč-
nejši so začeli razmišljati, 
kako bi se delodajalcu posta
vili po robu. 

Takšnih delavcev, ki so od 
časa do časa prebrali kak 
članek v delavskih listih in 
nekaj vedeli o organiziranju 
delavskega razreda, ni bilo 
veliko. V Lavričed tovarni 
so bili med delavci, ki so v 
organiziranju delavskega raz
reda nekaj vedeli, tudi Si
mon Ulčnik. Andrej Tomše 
in Franc Bobik. Bili so naj
aktivnejši in skrivaj so se 
oglasili pri advokatu dr. Re-
ismanu v Mariboru, ki je po
gosto branil delavce. Dr. Re-
isman jim je dejal, da bo 
do težko kaj dosegli, če se 
ne organizirajo. Dejal je, naj 
se obrnejo na Zvezo združe
nih delavcev v Ljubljano, ker 
je režim JRZ rabil razredne 
sijndikate in so dovoljeni sa
mo vladni. Ce pa delodajalec 
ne bo ustregel njihovim za
htevam, naj hkrati pričnejo 
tudi stavkati — za vzrok pa 
naj navedejo poleg groženj 
odpustov tudi ponižanje in 
zmerjanje Slovencev s stra
ni tujerodnih uslužbencev. 
Dr. Reisman jih je tudi po
vezal z delegatom te zveze 
— kot se sedaj spominja Si

mon Ulčnik, se je ta delegat 
pisal France Prežel j . 

Upokojeni usnjar in eden 
od pobudnikov za stavko Si
mon Ulčnik iz Blata o teh 
dogodkih pripoveduje takole: 

»V tovarni smo živeli v sil
no težavnih razmerah. Delov
ni dan je bil poleti od sed
mih do dvanajstih in od enih 
do petih popoldne. Takrat še 
ni bilo ne kosila in ne mali
ce, tudi zaslužili smo tako 
slabo, da je družina doma 
stradala kljub temu, da smo 
tudi sami lačni garali kot 
črna živina. Plače so se po
prečno gibale okrog 24 dinar
jev na dan, za ženske pa so 
bile precej nižje (po podat
kih Delavske zbornice iz 
Ljubljane je v tistem času 
znašal eksistenčni minimum 
za posameznika 727 dinarjev 
in z,a štiričlansko družino 
1657 dinarjev na mesec). Raz
mere so se še slabšale, ker 
je rasla draginja, plače pa 
so ostaiale enake. Delali smo 
v temnih, vlažnih in zatoh
lih prostorih. Pri delu so 
nas priganjali in nemalokrat 
zmerjali z nemškimi zasra-
movalnimi izrazi, če je kdo 
le zagodrnjal, so ga že po
stavili na cesto. Redkokdaj 
je prišel v tovarno kak dela
vec od drugod, kajti do ta
kih "je bil tovarnar nezaup
ljiv, če pa je prišel, navad
no ni dolgo ostal. Samo 
omenil je, da imajo drugod 
karkoli boljše, in že je bil 
odpuščen kot prekleti rdeči 
hujskač. Delavci so morali 
celo pri volitvah ravnati ta
ko, kot je Lavrič naročil.« 

Predstavnik zveze združe
nih delavcev je prinesel v 
Konjice letake in prijavnico 
za zvezo, v nedeljo 3. maja 
pa so imeli delavci v katoliš
kem domu velik zbor. Zboro

vanje se je pričelo ob 8. uri, 
na njem pa je bila velika 
večina Lavričevih delavcev, 
poleg njih pa je bil prisoten 
tudi delegat iz Ljubljane. 
Ustanovili so podružnico Zve
ze združenih delavcev. V to 
zvezo se je včlanilo okoli 
120 delavcev od skupno 191. 

»Že naslednje jutro — v 
ponedeljek — nas je Lavrič 
nekaj nad 60 poklical k se
bi, nas ozmerjal in sporočil, 
da smo odpuščeni«, pripove
duje Simon Ulčnik. »Takoj 
smo organizirali in napoveda
li štrajk, ki se je začel v to
rek, že ob šesti uri zjutraj 
smo obkrožili tovarno, da bi 
preprečili stavkokazom do-
-Stop na, delo. Bili smo pre

pozni, saj jih je bilo že 60 
v t0 ' /ami. Mi, bilo nas je 
okrog 120, smo zastražili vse 
vhode. Dovoz premoga v to
varno smo preprečili tako, 
da smo polegli pred konje 
in vozove. Prvi razgovor med 
našim odborom in Lavričem 
je bil na sreskem načelstvu. 
Razprave smo se udeležili 
Tomše, Bobik in jaz, z na
sprotne strani pa Lavrič in 
njegov advokat dr. Sbrizaj. 
Dosegli nismo nič. Naslednji 
dan je bila razprava na ba-
novinski inšpekciji dela. Tu 
je Lavrič pristal na 5 odstot
no povišanje mezd, mi pa 
nismo bili zadovoljni, ker je 
še vedno trmasto vztrajal 
pri odpustu delavcev. Pozne

je so se pogajanja nadalj( 
la v Konjicah, a naše inti 
se je zastopal delegat ZTI 
združenih delavcev. Po ne 
dneh je moral tovarnar 
kloniti, ker mu je štrajk 
lal škodo na kožah v jam 
sodih in v skladiščih in 
ni mogel dostavljati hr 
stavkokazom zaradi vztraj 
sti naših straž. Pristal je 
7 odstotno povišanje m 
in na šestdnevni letni dop 
Prav tako je moral vzeti 
zaj na delo delavce, ki 
vodili štrajk in sklenili z 
lavci kolektivno pogodbo.« | 

(Prihodnjič: Kolektivna 
godba) 

Na svečani seji delegatske skupščine, ki je bila v počastitev občinskga praznika v Sij 
venskih Konjicah, so podelili številna odlikovanja in priznanja zaslužnim občanom in ust 
novain. Med nagrajenci je bil tudi kolektiv Industrijskega kombinata Konus, ki ga . 
odlikoval tovariš Tito z redom dela z zlatim vencem. Visoko odlikovanje sta iz rok pre^ 
sednika skupščine Filipa Beškovnika prejela Ivan IJmnik, predsednik delavskega sveta 
Konusu in Jure Pokorn, generalni direktor kombinata Konus. (Foto: Viktor Lušenf 

DO VARŠA VE IN NAZAJ (1) PIŠE: DRA GO MED VED 

Kdo se ne bi veselil takšnega izleta. Nima človek vsak dan priložnost rajžati do daljnje 
Varšave in vmes videti tudi druge pokrajine in l judi. Zato že kar na začetku še enkrat hvala 
vsem — žalski Gradnji in celjskemu Izletniku, ki sta omogočila vsem izžrebancem tedniko-
ve nagradne igre obisk in ogled Varšave, ki je brez dvoma ostala vsem v trajnem spominu 
kot veliko in herojsko mesto. Zdaj pa na pot, kajti zamude niso lepa čednost. 

Da je temu res lako. so 
dokazali vsi pomniki, saj 
so prišli na zbirno mesto 
do minute točno, še v me
gli je spalo Celje, i?o smo 
se vkrcali na Izletnikov 
avtobus, ki ga je vseh pet 
dni varno vozil nam že 
dobro znani šofer Toni 
Naglic ali kakor so mu 
pozneje ženske na avto
busu rekle »mož s šar-

mantnim nasmehom«. Do 
Slovenskih Konjic ni sko
raj nihče nič spregovoril, 
kajti tam so vstopili naši 
zadnji nagrajenci, vsi do 
sekunde točni, po -̂em pa 
nas je pozdravil simpatič
ni glasek naše Irene — 
točneje, Irena Krepel je 
bila naš vodič ves čas 
potovanja, čeprav smo na 
Poljskem dobili okrepitev 

v prav tako simpatični 
Graženi . . . 

Da ne bom preveč za
jadral v komplimente na
šim vodičkam, pri tem pa 
pozabil na bistvo poti. 
Skratka, naša Irena nas 
je pozdravila v imenu 
Izletnika, Milan Seničar 
pa kot »vodja puta« s 
strani Novega te<inika in 
Radia Celje. Bil je to za

res ubran duet v jutra
njih urah, ko smo jo re
zali proti avstrijsKi meji.' 
V avtobusu je bila domala 
tišina. Utrujenost? VeUko 
pričakovanje. Marsikdo bo 
prvič prestopil državno 
mejo in prvič v i d i l cari
nike. Domala vsi pa smo 
prvič potovali na Poljsko, 
v Varšavo. In kar je bilo 
najvažnejše: bila je megla 

in ko se je dvignila, nas 
je čakal lep sončni dan. 

Smo že na meji. For
malnost pač, tudi lep po
zdrav in že smo na av
strijski strani. Ne bom 
omenil, koliko steklenic 
domače kačje sline je ile
galno prešlo mejo. A ver
jemite, z dobrim name
nom. Ne za prekupčeva
nje in s tem v namene 
koristoljubja. Ne, ampak 
iz čiste stare slovenske 
navadice, da ga pač člo
vek rad da na zob, po
sebno še takrat, sadar gre 
na potep po širnem sve
tu in mu je pri srcu to
pleje. Da potem tudi kak
šno domačo reče in ko 
je dobra volja na višku, 
tudi kakšno dom.ačo za
poje. Samo zato smo ime
li slivovko s 5eboj. In 
mislim, da se nisem zmo
til, če rečem, da je bila 
najboljša od Svetkove ma
me iz Podvina pri Polzeli. 
Tudi avstrijski car nik nas 

ni prešteval. Le srečno 
vožnjo nam je zaželel in 
že smo bili skoraj v 
Gradcu. Vse se je ravno 
prebujalo, ljudje so se od
pravljali v službe. Mi pa 
izletniki m dobra volja se 
je stopnjevala. Najprej si 
je vsak dobro ogledal svo
jega soseda, ker je tudi 
Irena tako rekla, da si 
mora vsak svojega soseda 
zapomniti. Za potem, ko 
bomo hodili lulat in da 
ne bomo koga kje poza
bili. 

No, kmalu smo bili na 
znamenitem prelazu na 
jKDti na Dunaj na Seme-
ringu. Čeprav je bilo lepo 
sončno dopoldne, pa je 
veter strupeno vlekel pre
ko naših hrbtov, tako da 
smo se kaj hitro porazgu-
bih po krčmah lu iskah 
topel čaj, nekateri pa kar 
pivo. No, med temi sem 
b i l tudi sam, da mi kolegi 
ne bodo očitali, da izko
riščam položaj, ko pišem 
to reportažo in ,\h tun-
kam v alkohol, sebe pa 
s čajem kropim. 

Ker si je vsak dobro 
zapomnil svojega soseda, 
ni nihče ostal na Seme-
ringu in smo vsi srečno 
prispeli na Duna.f. Nismo 
pa pustili trebuha zunaj, 
kajti kljub vsej poetično
sti tega izleta in duhov
nemu bogastvu njegovega 
poslanstva je moralo 
ostati vedno nekaj časa 
za čisto fiziološko biolo
ško zadovoljevanje »tol
stih« potreb, se pravi, tre
ba je bilo jesti. Od vseh 
nas je bil najmanj požre
šen naš mercedes, saj je 
naenkrat spil 150 litrov 
nafte in je to količino 
prežvekoval celih 600 km. 

Kot sem že omenil, pri
speli smo na Dunaj. 

Pogled na avstrijski parlament iz avtobusa. Pred parlamentom stoji 
velik kip Palas Atene. 

Značilna dunajska ulica, vsa polna vrveža, napisnih tabel in ljudr. Pa 
lepe in polne trgovine . . . . 



nJSKI KOMUNISTI O VZGOJI IN IZOBRAŽEVANJU 

v prejšnjem NT smo napovedali, da bomo objavili razpravo, ki je na V. seji občinske konference ZKS Celje zelo tehtno 
označila težke razmere, v katerih delajo dijaški domovi. V povzetku objavljamo misli Franca Gajška, ravnatelja dijaškega do-
[Tia Dušana Finzgarja v Celju. Franc Gajšek je najprej dejal, da komunisti in učenci v domovih sprejemajo vse naloge, ki j ih 
prednje postavljajo partijski in skupščinski dokumenti. Vendar pa pri tem ne morejo mimo neurejenega stanja, ki označuje 
položaj dijaških domov. 

jNa i>odrooyu celjskega za
da za šolstvo j oziroma po-
očju, ki ga zajema naš ak. 
, ravnateljev in vzgojiteljev 
dijaških domovih, imamo 
dijjaških domov, od tega 5 
celjski občini s 697 učenci 
učenkami, 1 v šentjurski 

čini s 130 učenci, 1 v šmar-
i občini z 39 učenci in 2 
velenjski občini s 451 učen-

V dijaške domove sprejema-
učence iz najoddaijenejših 

rajev naše domovine in ve. 
na učencev je iz najbolj ne-
zvitih področij naše repu-
ike z nizkim osebnim do-
Kikem na člana družine, 
•ečujemo se čedalje bolj z 
;enci iz družin, kjer je ope-
la vzgojna moč družine, m 
starostno stopnjo, kjer so 
toritete predpostavljenih 
)rušene. V taki situaciji se 
^ajde dom kot vžgomi fak-
ir, ki mora s pomočjo posa-
[eznih vzgojiteljev uresniče-
^vati vzgojne smotre. 
pDomovi so močan faktor 
[i odpravljanju socialnih ra-
jlk med mlado generacijo, 
trati pa trdna šola razvija
te poglobljenih samouprav-
pi odnosov, kjer učenci so-
lločajo o vseh pomembnih 
počitvah zaposlenih delav-

posredoval bom nekaj po-
ftkov za DO Dijaški domovi 
pije, ki ima 497 učenk in 
encev, in to iz sledečih šol: 
ŠC Borisa Kidriča il2, EŠC 
, SZS 73, Pedagoška gimna-
ia 73, Srednja vzgoiiteljska 
la 31, Gimnazija 31, gC BP 
, TSS 19, Gostinska šola 22. 
Struktura učencev pc ob-
tiah: Dijaški domovi Celja 
Njo učence iz 33 slovenskih 
\iin in iz dveh sosednjih re-
Jblik. Najmočneje so zasto
j i : Mozirje 85, Šmarje 78, 
režice 46, Krško 44, Velenje 
i Šentjur 28, Slovenske Ko-
fice 25, Laško 23, Hrastnik 
I. Sevnica 21, Ravne na Ko-
f̂ kem 11, Trbovlje 10, ostale 
^ine pa imajo manj kot 10 
fencev. 
Socialna struktura družin, 
katerih so učenci, e zelo 

fiirniva: delavska 194, kmeč 
' 110, uslužbenska 67, upo-
fjenska 53, kmečko-delavska 
• delavsko-upokojenska 6, 
^užbensko-kmečka 3 in obrt-
'•kmečka 3. Očetje so po 
^brazbi: kmetje z osnovno 
Jo 121, NK delavci .04, K V 
'avci 174, srednješolska izo-
^zba 3«, višješolska izobraz 
' ^2, visokošolska izobrazba 
• ̂ K v delavec 7. Matere pa 
' izobrazbi dosegajo takole 
•̂ Pnjc: so gospodinje z os-
'^ošolsko izobrazbo — 319, 
'̂ •vke z osnovnošolsko izo-
azbo — 100, uslužbenke s 
^njo izobrazbo — 1̂ 1, z vi-

izobrazbo — nobena, z 
'̂0 izobrazbo — 5, K V de-

- 41. 

In na kakšne probleme naj
večkrat naletimo oziroma nas 
spremljajo ob našem delu? 

Zakon o srednjem šolstvu 
in domovih nas izenačuje v 
dolžnostih s srednjimi šola 
mi, naš financer pa takega 
določila še ne priznava. Od 
tu izhajajo odprta vprašanja: 

— Etomovi so za večino 
učencev predragi, ker si mo

rajo učenci plačevati premog, 
elektriko, vodo, osebne do
hodke vsega tehničnega oseb
ja, beljenje prostoro.', odvoz 
smeti in še dajatve po samo
upravnih sporazumih za iz
gradnjo TSŠ in rekreacijske
ga centra Golovec. -

— Cene osrbe za letošnje 
šolsko leto imamo zamrznje
no na višini lanskoletne cene 
oskrbe, ki je bila postavljena 
in sprejeta v juniju 1973. leta. 
Izobraževalna skupnost je si
cer obljubila mesečni prispe
vek za vsakega učenca v viši
ni 75,00 din na lansko leto, 
vendar od obljub ne moremo 
živeti, niti plačevati računov. 
Znašli se bomo v situaciji, 
ko ob koncu leta ne l)0 sred
stev za zagotovitev zakonsko 
določenih obveznosti. Ob 
vsem tem pa moramo stan
dard učencev in oseone do
hodke delavcev obdržati na 
višini samoupravnega spora
zuma. 

—- Osebni dohodki vzgoji
teljskega osebja zaostajajo za 
enakimi poklici v sorodnih 
sferah, čeprav morajo naši 
vzgojitelji delati tudi v večer
nem času, ix>noči, ob nede
ljah in praznikih. Vzgojnega 
osebja v domovih ne more
mo ustaliti, ker jim po eni 
strani ne moremo dati pri
mernega osebnega dohodka,v 
nobenem primeru pa sami re
šiti stanovanjskega problema. 
Vzgojni kader, ki je ostal iz 
lanskega leta, ima poprečni 
delovni staž v dijaškem do
mu 1 leto, 4 mesece, če pa 
letošnje novosprejete prište
jemo k temu, potem dobimo 
poprečni staž v domu samo 
1 leto, staž delovnih ljudi teh
ničnih služb pa znaša 5,4 leta. 

— Dijaški domovi v Celju 
so se edini s področja sred
njega šolstva združili na os
novi ustavnih spremmb v DO 
s tremi TOZD. Konstituirali 
smo se po vseh predpisih. Ob 
vseh teh prizadevanrh pa 
smo naleteli na težave pri fi-
nancerju, republiški izobraže
valni skupnosti, ker ne pri
znava take organiziranosti in 
ne daje sredstev za osebne 
dohodke po novi organizirano
sti, ker s svojimi nerih za
ostaja za razvojem dogodkov, 
sam pa se še ni organiziral v 
skladu z ustavnimi spremem
bami. 

— Vzgojitelji ob svojem de
lu v skupinah dnevno ugotav

ljajo cel kup nerešenih soci
alnih problemov, izkoriščanja 
učencev v gospodarstvu s 
strani zasebnega in družbene
ga sektorja, neurejene štipen
dije in nagrade. Ker smo že
leli to vprašanje rešiti v skla
du z določili zakona o sred
njem šolstvu, da imajo lahko 
vzgojno izobraževalne orga
nizacije tudi socialne delavce, 
kar večina večjih šol :n pred
šolskih ustanov ima, smo sto
rili vse potrebno za njihovo 
nastanitev. Na zagotovila izo
braževalne skupnosti, da lah
ko zaposlimo socialnega de
lavca in da ga bo .financiral 
RIS, smo to uredili, v pogod
bi in v financiranju pa nam 

ga ne priznavajo in ga v tej 
situaciji plačujejo domovi sa
mi iz oskrbe in dopolnilne 
dejavnosti. 

— Sistemsko sploh ni reše
no financiraiije investicij v 
dijaške domove, šele dve leti 
dobivamo 60 odstotkov amor
tizacijske opreme, ki je bila 
prej vkalkulirana v oskrbnino 
učencev. 

To je le nekaj najbolj pere
čih problemov, ki kažejo na 
probleme finančne narave, na 
pomanjkanje stalnega kadra 
in na pomanjkanje stanovanj
skega fonda. 

Vsi se zavedamo, da so 
srednje šole in dom:)^n regio
nalnega značaja, zato pristo

pimo k reševanju proDiemov 
na regionalnem nivoju. 

V materialih je veliko zapi
sanega o celodnevnem biva
nju in varstv'u učencev osnov
ne šole. Zavedamo se, da je 
to neobhodno potrebno in za 
družbo rentabilna naložba. To 
da dijaški domovi to že ima
mo, saj bi lahko govorili o 
celoletnem ali štirilerjiem bi
vanju v organiziranem učnem 
delu ob učnih urah, organizi
ranih interesnih dejavnostih, 
kontroliranem prostem času 
naših učencev in učenk, da 
ob tem ne omenjam organizi
rane družbeno-politične de
javnosti, nastopov za javnost 
na kulturnem in športnem 
področju, organiziranju raz
stav interesnih dejavnosti. Mi 
imamo za vse to izdelane ok
virne in podrobne programe, 
usposabljamo mentorje, ude
ležujemo se vseh kulturnih in 
političnih manifestacij , žanje-
mo uspehe v republiškem me 
rilu itd. 

Resnično je celjska občina 
med zadnjimi v regiji, kjer 
mentorstvo še ni plačano. Za
vedamo se, da je to nujno po
trebno, če hočemo dosegati 
boljše uspehe, resnica pa je 
tudi v tem, da v dijaških do
movih v Sloveniji za mentor
stvo nihče ni dobil še niti 
prebite pare. Podpira.no naše 
kolege v občini, istočasno pa 
zahtevamo, da se preko te 
konference prenese zahteva 
tudi za nagrajevanje mentro-
stva v dijaških domovih. 

Kljub vsem naštetim prob
lemom lahko z zadovoljstvom 
ugotovim, da je bila uresni
čitev ustavnih določil v sferi 
razvijanja samoupravnih od
nosov in odnosov med učenci 
in vzgojnim osebjem za nas v 
dijaških domovih v osnovi ja
sna že pred leti in da smo 

prihajali v nasprotja s starim 
zakonom, ki je učeiu.e \ sa
moupravnih organih tretiral 
kot zastopnike javnusu. Sami 
smo ugotovili, da taio nt gre 
in sm.o povečali števuo učen
cev v naših samoupravnih or
ganih in jim dodali določene 
pravice in dolžnosti. 

Osnovna celica naše samo
upravne organiziranost je 
vzgojna skupina v domu ki 
jo tvori 30 učencev m vzgo
jitelj. To pomeni osnovo, na 
kateri gradimo. Učenci ŝ , sa
moupravno povezani prtku de
legatov v domski •ikupnosti 
učencev, prav tako pa vsaka 
vzgojna skupni voli svoje de
legate v zbor delovnih ljudi 
kot najvišji organ TOZD, m 
v vzgojiteljski zbor '.>n stro-
kovnrorgan. Nobena ooravna-
va o učencih, m noben ukrep 
ni sprejet prej, dokier c tem 
ne razpravlja vzgojna skupi
na, ki sprejme določene za
ključke. Vse programe obrav
navajo učenci od vzgojmn do 
delovnih, finančnih m mieres-
nih. Vsak dom (TOZD; ima 
poleg delegatov delavcev tudi 
zastopnike učencev v svetu 
DO. Samoupravni organi učen
cev posamezne TOZD pa 
se med seboj še interesno po
vezujejo z učenci ostalih do
mov.« 

Franc Gajšek j e nato v raz
pravi opozoril, kako '^ežko se 
pedagoški delavci odločajo za 
poklic v dijaških Somovih, 
ker jim je delo prezahtevno. 
Predlagal je, da problematiko 
dijaških domov jagovorno 
razčlenijo vse delovne sredi
ne na območju. Dijaške do
move bi morali usposobiti, da 
bi lahko vzorno izvajali pro
gramirano učno-vzgojno delo. 
Območje naj bi združilo sred
stva za gradnjo novega dija
škega doma s 400 ležišči. Saj 
bo že prihodnje leto prenatr-
panost domov ovira ca večji 
vpis ačencev na srednje šole 
in oddelke višjih šol v Celju. 

Franc Gajšek je sklenil raz
pravo z besedam*! Franca Po
pita, ki je v juniju obiskal 
zbor vzgojiteljev domov Slo
venije in zamejstva in je de
jal, da moramo nu.jnn sani
rati težke razmere na podro- ' 
čju dijaških domov, saj pred
stavljajo slovensko družbeno 
sramoto. 

Prihodnjič: 
O predmetu samoupravl.janje 

z osnovami marksizma 

IZGUBLJEN OTROK 

UJV Celje je sprejela ob
vestilo Postaje milice Šmarje 
pri Jelšah, da se je zadnji 
petek proti večeru izgubil 
otrok MARTIN FANJŠEK. 
star dve leti in pol, doma 
v Podgorju pri C^lju. Ptrok 
je bil skupaj s starši na 
obisku pri starih starših v 
naselju Cerovci. Otroka so 
sicer starši in stari starši 
iskali do prvega mraka, na
to pa — ker je bilo njihovo 
iskan.je neusi>ešno — obvesti
li miličnike. Ti so skupaj z 
delavci Uprave javne varno
sti, gasilci in občani (v akci-
.ji .je sodelovalo preko 90 l.ju-
di) takoj začeli z iskan.jem 
otroka in s;a tudi našli ob 
22. uri priblifno 400 metrov 
proč od domačije. 

Naišla sta irs IVAN KRME-
GA, 41, iz Tržišča pri Roga
ški Slatini in STANKO GRO-
ROVftAK, 21, iz šmar.ia. 
Mali Martin .ie ležal v hudo
urniškem jarku, k.ier je imel 
polovico glave v vodi, vse te
lo pa je bih) mokro in pre-
mraženo. Prenesli so ga v 
domačijo starih staršev in 
poklicali zdravnico, ki mu je 
nudila prvo pomoč. Nesrečni 

Marin je danes zunaj nevar
nosti in posledic za življenje. 

Kako se je Martin izgubil? 
Njegova mati DRAGICA 

TANJŠEK je usodni dan po
magala materi in očetu pri 
spravljanju koruze z njive, 
otrok pa se je med njimi 
igral. Ko je stari oče FRANC 
NAPRET odnesel v košu ko
ruzo na voz, ki je bil na 
koncu njive, je za njim odšel 
tudi otrok. Slednji se je ne
kaj časa igral ob vozu, nato 
pa nenadoma izginil. Tisti 
dan je bil prisot̂ en tudi Mar
tinov oče MILAN TANJŠEK, 
ki pa je pred tem odpotoval 
v Ccl.je in so ga šele milič
niki seznanili, kaj se je zgo
dilo z n,jpgovim otrokom. 
Preverjali so, če ni slučajno 
on odpeljal otroka domov. 

Kakorkoli že, otrok .je bil 
najden in kar je najvažnej
še, živ .je in — upajmo — 
brez nosledic. Kaj naj reče
mo ob tem? KJFRl«)LI ZE. 
NA OTROKA, SPLOH PA Š E 
TAKŠNIH LET. KOT JE 
MARTIN. .IE T R E B \ SE 
P 0 « ; E R E J PAZITI. TRAGE
DIJA TE DRUGAČE NEIZ
BEŽNA. 

SKUPŠČINA OBČINE 
C E L J E 

Davčna uprava 

OBVESTILO ZAVEZANCEM 
PRISPEVKA ZA STAROSTNO 
ZAVAROVANJE KMETOV 

Vsem zavezancem prispevka za starostno zavarova
nje kmetov z območja občine Celje in Laško spo-' 
ročamo, da si lahko ogledajo višino odmerjenega 
prispevka za leto 1973 na sedežih krajevnih skup
nosti oz. na sedežih krajevnih uradov. Odmerni 
razporedi bodo razgrnjeni v času od 21. 10. 1974 do 
31. 10. 1974. 

Zavezanci prispevka za starostno zavarovanje kme
tov imajo v skladu z 39. in 46. členom zakona o sta
rostnem zavarovanju kmetov (Uradni list SRS, št. 
13/72) pravico vložiti zahtevek za ugotavljanje zmož
nosti plačevanja odmerjenega prispevka. Zmožnost 
plačevanja odmerjenega prispevka bo komisija ob
ravnavala ekonomsko šibkim zavezancem. 

Rok za vložitev zahtevka za ugotavljanje zmožnosti 
plačevanja odmerjenega prispevka za starostno za
varovanje kmetov je 15 dni po razgrnitvi odmernih 
razporedov. 

Zahtevek oziroma prošnjo je treba poslati komisiji 
za ugotavljanje zmožnosti plačila prispevka za sta
rostno zavarovanje kmetov pri skupščini občine. 

http://Podpira.no
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Za vojaško življenje je 
značilno to, da človek spo
zna, koliko se da narediti, 
recimo, v petih minutah. Ali 
pa v desetih, čas, ki je od
merjen po jutranji telovad
bi za umivanje in urejevanje 
pred zajtrkom — je kratek. 
Sicer pa tudi okoliščine ne 
dopuščajo, da bi se kdo 
predolgo motovilil okoli šo
tora. Vode je za vse dovolj 
in ko se takole zjutraj ob 
petih umiješ do pasu z le
deno mrzlo vodo in otreš z 
brisačo, si pripravljen na 
vse. Najbolj prijeten je seve
da glas trobente, ki kliče k 
zajtrku. Od kuhinje že pri
jetno diši, kovinske porcije 
zarožljajo in vrsta se odvije 
proti kuhinji, točneje — pro

ti kotlu ali kakor mu vojaki 
pravijo — »kazan.« 

Zajemalka sega globoko do 
dna, da je za vse enako 
mastno. Makaroni! Kaj bi 
brez njih v vojski? Ali pa 
brez pasulja. Samo, da je 
slednji navadno na jedilniku 
za kosilo. In to j6 kar prav, 
kajti dolgo se vleče čas od 
zajtrka do kosila, ki je šele 
ob dveh popoldne. Toda zdaj 
smo še pri zajtrku. Nekate
rim kar ni šlo po grlu tako 
zgodaj zjutraj. Četudi je bila 
kdaj slanina na vrsti ali sir. 
Le čaj je bil vsakomur do
brodošel. A tako je bilo sa
mo prvo jutro. Naslednja ju
tra je bilo vse dobro, samo, 
da se je kadilo iz kotla in 
da je kuhar segel z zajemal

ko čim globlje. Svež zrak, 
zdravo spanje pod šotorom 
in naporen delomik, vsa ta 
dejstva odprejo aF>etit še 
takšnemu zbirčnežu. 

Po zajtrku so romale ix>r-
cije nazaj v šotore, vojaki pa 
v zbor. Prvič res niso bili 
vsi kot iz škatlice, kar se 
za vojaka spodobi, a koman
dant enote kapetan I . klase 
Nikola šporčič je kaj kmalu 
zlikal svojo vojsko do takš
ne mere, da bi lahko šli za 
manekene. Njegovo ostro oko 
je v jutranjem pregledu med 
razmaknjenimi vrstami iska
lo vsak las, ki je silil čez 
predpisano mero in noben 
po kavbojsko pripasan opa-
sač mu ni ušel. Ja, človek se 
kar nekako težko privadi 

povsem drugačnega načina 
življenja, 'za razliko od ti
stega, kakršnega je živel še 
prejšnji dan. A kar se mora, 
ni težko, pravijo vojaki in 
tako je tudi bilo. K o enkrat 
postaneš vojak, to tudi osta
neš, čeprav nisi vsak dan v 
vojašnici. Tudi za strojem v 
tovarni ali v uradu si vojak. 
Nič se v bistvu ne spremeni. 
Vse nosiš v sebi, kar je po
trebno za izpolnjevanje dolž
nosti. Takšnale vojaška vaja 
pa te samo fizično prestavi 
v vojaški tabor, vživeti se 
moraš v vojne razmere. To 
pa tudi ni bilo težko, saj 
so fantje vedeli, da vaje ne 
bodo trajale dolgo in moj 
sosed v šotoru je dejal, da 
bo vzdržal, pa če bi moral 
vsako jutro za zajtrk peš do 
Ljubljane in nazaj. 

Jutranji pregled je za vo
jaka nekaj takega, kakor za 
vsakogar, ki se zjutraj, pred-
no odide v službo, še enkrat 

pogleda v ogledalo, če je po
česan in če je vse v redu. 
Potem pa na delo. Snote se 
razdelijo, vsaka ima svojo 
nalogo. 

Toda preden vsi odidejo, 
je še na vrsti najbolj sve
čan del dnefva. Zjutraj se z 
novim dnem dvigne visoko 
na steber naša zastava. Vse, 
kar je takrat v taboru, ob
stane in pozdravi zastavo, ki 
se v grobni tišini vzpenja na 
najvišji vrh. To je pozdrav 
vsemu, za kar ti fantje živi
jo in delajo, je pozdrav tudi 
tistim, ki so vse to že storili 
in služijo za vzgled, in je 
pozdrav za vse tisto, za kar 
se bo še treba boriti. To je 
trenutek svečanosti, ki se z 
besedami ne da opisati. To 
je treba doživeti. 

Ena od enot je krenila na 
polje. Naloga je razumljiva. 
Treba bo osvežiti spomin, 
kako se naredi minsko po
lje. Načinov je več, treba je 

znati vse. In to dobro zn̂  
saj pravijo, da ravno pri ; 
nah in eksplozivih ga lali 
»inženirac« polomi sai 
enkrat. Za drugič je že i 
pozno. Toda to ni tako 
do. Ce človek pozna 
stvari, s katerimi ima opi 
ka, je za polovico lažje. Z 
to je treba znanje venoi 
obnavljati, saj ni nihče 
teh fantov, ki so tisto ju 
stali pred posejanim n 
skim poljem, pozabil be 
svojega vrho \Tiega kom 
danta tovariša Tita, ki je 
jal, da je treba delati, 
kor da bo vedno mir, a ] 
pravljati se je treba, kal 
da bo jutri vojna. 

S takšnimi mislimi so 
fantje zagrizli v zemljo 
sejali vse vrste min pod 
leno trato sočnega savinjs 
ga travnika. Sovražnik si 
moral zapomniti, kod je 
dil in kako je bil sprejet. 

(se nadalju 

Pred kantino je bilo vedno živalmo 

Koliko je v zajemalki, to je zdaj vprašanje . . , 

ŠENTJUR: GODBA VADI 
šentjurska godba na pihala deluje v okviru pro

svetnega društva in glasbene šole, financira pa jo 
občinska kulturna skflpnost. Kapelnik V. Videč je 
povedal, da vadi 22 godbenikov enkrat tedensko. Z 
vajami so precejšnje težave, ker dobršen del god
benikov izmensko dela v turnusih v raznih delov
nih organizacijah, povrhu pa je večina precej od
daljena od Šentjurja. Kljub tem težavam pa godba; 
vadi in nastopa na vseh proslavah in prireditvah 
v občini in tudi zunaj nje v splošno zadovoljstvo 
poslušalcev. Za nadaljnji obstoj godbe je izredno 
važno, da vodstvo zelo smotrno skrbi za naraščaj. 
V glasbeni šoli se uči 6 učencev pihala in trobila. 
Razmerje v instrumentih ni najbolje, premalo je 
namreč tenorjev oziroma baritonov in basov. Kul
turna skupnost je omogočila nabavo 18 novih in
strumentov in nove miifomie vsem godbenikom. 
. _ ,-• . .: E. Rečnik 



SVETUJE 

Kot vsakih štirinajst dni, 
vam tudi danes predstavlja
mo nekaj novosti, ki Jiti tira
nijo v vseli Teiinomercator-
jevili trgovinali s ploščami. 

VVELCOME — S A N T A N A 

Vsem ljubiteljem znanega 
ansambla Santana, naj pove
mo, da imajo pri Tehnomer-
catorju še nelcaj njiliovih 
plošč z naslovom Welcome. 
Torej , vsi ljubitelji tega zelo 
dobrega ameriškega ansamb
la, č imprej se oglasite v 
Tehnomercatorjevili trgovinah 
s ploščami in obogatit« vašo 
diskoteko še z eno njihovo 
ploščo. 

B U R N — D E E P P U R P L E 

Tudi ta nova plošča sku
pine Deep purple, čaka na 
vas na Tehnomercatorjevih 
policah s ploščami. Avtorji 
bogate glasbe, ki Je posneta 
na plošči, so člani ansam
bla , vokalna solista pa sta 

David Coverdale in basist 
Glenn Huges. Poleg dobre 
Instrumentalne izvedbe, , do
brega ritma pa Je slcupina 
zelo bogata z vokali. Prepri
čani smo, da boste tudi to 
ploščo radi kupili in da vam 
bo precej popestrila vašo 
zbirko gramofonskih plošč. 

T i i E B F : S T O F R A Y 

a ) N N I F F 

Tokrat predstavljamo naj
novejšo ploščo orkestra Ray 
Connitf, ki je najbrž poznan 
tudi mladim, predvsem pa 
starejšim ljubitelj«>m zabavne 
plesne glasbe. N a j opozori
mo vse ljubitelje te zvrsti 
glasbe, ki še orke^stra ne po
znajo, da lahko itloščo po
slušajo v vsaki Tehnomerca-
torjevi trgovini s ploščami In 
če j im bo všeč, takoj kupijo . 
Prepričani smo , da vam bodo 
znane melodije v Izvedbi me
šanega zbora in orkestra Ray 
Conniff všeč in da ob naku
pu ne boste razočarani. 

P a še en nasvet. Obiščite 
vse Tehnomercatorjeve trgovi
ne s ploščami, prebrskajte 
njihove police, skoraj gotovo 
boste našli nekaj za va.š okus. 

LESTVICA 

Po vaših predlogih pa smo 
tokrat sestavUi takšno T 
lestvico: 

1. T H E P E A R L S — G U 1 L T Y 

2. T H E N I G H T C H I C A G O 
D I E D — P A P E R L A C E 

3. T E R R Y J A C K S — S E A -
S O N S I N T H E S U N 

4. C H A R L I E R I C H — T H E 
M O S T B E . 4 U T I F U L G I R L 

5. B I J E L O D U G M E — D A 
S.AM P E K A R 

Izmed dopisnic s katerimi 
ste tokrat glasovali za po
pevko, ki vam je najbol j 
všeč, smo izžrebali M a j d o 
G o l o b iz Laškega, ki bo do
bila ploščo, za katero je gla
sovala. Čestitamo! 

Tistim pa, ki tokrat niste 
Imeli sreče, želimo več uspe
ha prihodnjič. Svoje predlo
ge za lestvico nam pošljite 
čim prej , na.erada pa .je plo
šča, za katero ste glasovali. 
Torej še enkrat! Čimprej 
pošljite predloge, morda bo
ste nairrajeni tokrat prav vi. 

Še naš naslov: Radio Celje, 
Grearorčičcva 5, 63000 Celje, 
s ijripisom: »za mladin.sko 
o d d a j o « . 
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»Toliko imam na občini opraviti, da ne utegnem.« 
»Fej te bodi! Za vse imaš čas, le za to ne, za kar bi 

I moral imeti. Kolikor vem, Pavla že sluti, da nima več 
upati. Obljubil si ji, da jo vzameš takoj po veliki noči; 

fo-zniki pa so minili in ti se za dekle ne zmeniš. Zdaj pa 
^sliLšaj: Če takoj ne greš k Pavli in ji ne poveš vsega po 
•snicl, te tako oberem, da te po vsej dolini noben pes ne 
o več povohal« 

Pri tem je vstala in odracala. Zunaj si je zavihtela koš 
•1 hrbet in jo ubrala navzdol. 

Drugo jutro je šel Ravnjak v Maribor in takoj k šol 
sestram. Ko je stopila Pavla v govorilnico, ji je ušel 

^lesten vzklik: 
»Franc!« 
Približala se mu je še nekaj korakov, potem pa ob-

kakor vkopana, črno oblečena te bila, obraz ji je 
" bled, ustnice bele, roke ko vosek rumene, na prstu pa 
^ je bleščal zlati zaročni prstan. Ko se je Ravnjak use-

je sedla tudi ona na drugi konec mize. Več ko pet 
^^nut je minilo in nobeden ni rekel besede. Nazadnje je 
^•'^njak po sili dejal: 

^>Pavla, živi dan mi še ni bila kaka pot tako težka kakor 
" " E S ta. Prinašam ti žalostno vest.« 

'>Vem.« je dahnila tako tiho, da ji je besedo le z ustnic 
^^brai. 

^Pet sta umolknila. Potem se je zbral in začel odločneje: 
"Ko bi ti le molčala bila! Vse bi bilo šlo po sreči.« 
severno je zmajala z glavo, odgovorila pa ni ničesar. 
''Zakaj nisi bila tiho?« je vprašal. 
"Prstan sem pozabila na roki,« je tiho zajecala. »Urška 

^, videla in ni prej odnehala, da sem ji povedala, kdo 
" ffa je dal« 
"Urška in njen Cene sta obesila vse na veliki zvon. Zdaj 

' ' J S A Bistrica pokonci in proti meni — smejijo se mi — 
• ' ' " C E se delajo — grozijo mi — silijo me, naj te pustim.« 

* ^<itko je sekal besede in jih bruhal iz sebe. 

Pavla se ni ganila, ne besede ni zinila, ko okamenela 
je bila, le velike črne oči so ji postale še večje. 

»Strašno mi je žal. da te moram pustiti,« je nadaljeval 
Ravnjak. »Toda druge pomoči ni, tako je najbolj prav. 
Nesrečna bi bila oba, ti in jaz.« 

Dekle je vzdihnilo, ne solza ni pnšla, le žalost, neskonč
na žalost se ji je razlila po licu. 

»Pavla, saj ti ne zamerim: jezna si name.« 
Odkimala je ko v sanjah. 
»Pavla, odpusti mi!« 
Nagnila je glavo in pokimala. 
»Pavla, ali si za to, da se mirno razideva?« 
Obrnila se je v stran, zagledala skozi okno in zopet 

prikimala. 
Tesno mu je postalo, ko jo je gledal, kako s tem straš

nim molkom zakriva vihar v svoj,h prsih. 
»Pavla, za božjo voljo, govori vendar!« je prosil. »Reci 

kaj!« 
Tedaj je počasi spregovorila-
»Moj veliki greh je, da sem ciganka. Zato bom vse 

življenje trpela. — Vajena sem trpeti« 
Njen sicer tako lepi glas je donel votlo. Vsaka njena 

beseda je zbodla Ravmaka v srce Tako ga je pretreslo, 
da je šele čez nekaj časa prišel k sebi: 

»Saj se morava vendar kako zmeniti... Ne smeš biti 
na škodi. Povei mi. Pavla, povej, kaj bi rada! Kar mo
rem, vse ti rad stojim.« 

Ničesar m rekla, le odkimala je. 
»če hočeš, ti kupim kako hišico ali kako kmetijo kje 

tu okoli. Ali ti je prav?« 
Se bolj odločno ie stresla glavo. 
Tedaj je potegnil Listnico iz žepa in položil pred nio 

zavitek v katerem je bil šop bankovcev in hranilna knjv 
žica: 

»Tu ti dam tisoč dinarjev kolikor imaš zasluženih; zra
ven jih je še štiri tisoč in knjižica Spodnještajerske hra
nilnice za osemdeset tisoč. Vzemi! Vse je tvoje.« 

»Ničesar nočem Nič mi ni treba,« je stisnila iz sebe 
in porinila vse nazaj pred njega. 

»Saj ti iz srca rad dam. Vesel sem, če ti morem kaj 
storiti, da se ti bo laže godilo.« 

»Si bom že sama pomagala. Delala bom in si bom za
služila, kar mi bo potrebno. Več si ne želim« 

»Tudi tisti denar je zraven, ki ga imaš pri nas zasluže

nega.« 
»Več ko desetkrat toliko si že izdajal zame — v bolniš

nici in zdaj tu.« 
»Pavla, pamet si posodi! Vesela boš kdaj, če boš kaj 

imela.« 
»Ne. Bolelo bi me. Saj nisem na prodaj.« 
Na bledih licih sta jt zagoreli dve rdeči lisi. 
»Bom pa Jerci, tvoji botri, dal, da ti shrani.« 
»Ne — ne — nikdar ne!« se je branila. 
»Denar sem zate namenil, da bi ti bil za potrebo.« 
»še dotakniti se ga nočem. Rajši od lakote umrem.« 
vOd Jerce ga boš vzela, kaj?« 
»V vodo ga vržem, v ogenj — ! « 
»Da SI taka, Pavla, tega ne bi verjel.« 
»Nič nisem taka! Nekaj pa nase vendar dam!« 
Zmajal je z glavo in spravil denar in hranilno knjižico. 

Pavla je sukala prstan na roki in se ni mogla odločiti. Od 
bridkobe se ji je spačil obraz. Snela je zlati obroček, ga 
držala trenutek v roki. zopet nataknila, potem pa naglo 
spet snela in potihnila p^ed Ravnjaka. Ta jo je z očmi 
presunil, pobral prUan in ga vtaknil v telovnik. Tedaj le 
dekle polglasno zaječalo Hitro pa se je zbrala in zašepe-
tala: 

»Da, prav je tako « 
»Pavla, ako te veseli, ti ga dam,« je rekel. 
»Ne! Imej ga!« ga je zavrnila. »Peče me na roki.« 
Zopet sta obsedela, ne da bi spregovoria. Iznenada is 

vstala Pavla, ki se ie zdaj le z največjo silo premagovala, 
da m na glas zaihtela, in je s tresočim glasom dejala: 

»Zdaj te prosim po^di!« 
Žalostno jo ie pogledal, ko je stala pred njim tako 

lepa v svoji zadušeni bolesti: 
»Pavla ali se ločiva brez zamere?« 
»Da, Franc, brez zamere! Jaz ti ničesar ne zamerim, ti 

pa meni ničesar ne zameri! Zdaj pa pojdi!« 
»če tako hočeš, bodi — pa pojdem,« je dejal in vstal 

»Enkrat pa še pridem.« 
»Nikar! Za božjo voljo te prosim: nikar!« 
Dala mu je roko, ki je bila mrzla ko led: 
»Zbogom. Franc!« se je stresla in zaihtela, potem pa 

zbežala mimo začudene sestre vratarice. 
Ravnjak ni vedel, kako ie prišel spet na cesto. Ni čul 

mestnega vrvenja, ni videl Ifudi: v duši mu je odmeval 
dekletov zadnji ihteči pozdrav. 
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PRIZNANJA ms CELJE 

Temeljna lelesnokuituma 
skupnost Celje je pripravila 
svečanost, na kateri so po
delili 238 špormikom in 
športnim delavcem v 31 šport
nih organizacijah celjske ob
čine priznanja za dvajset, 
petnajst in desetletno delo 
na področju telesne kulture. 
Svečanost je začel predsed 
nik Izvršnega odbora TTKS 
Franc Ramskugler, slavnost
ni govornik pa je bil pred
sednik skupščine TTKS Ce
lje Franc Vitanc, ki je med 
drugim dejai, da je izhaja
joč IZ ustavnega določila, da 
je telesna kultura pravica in 
dolžnost vsakega občana, bi
la v Celju ustanovljena TTKS 
po delegatskem principu. 
»Ob ustanovitvi TTKS smo 
poleg ostalega zapisali, da je 
telesno kulturna dejavnost 
družbeno kulturna vrednota, 
ki prispeva k zdravju, delov
nim in obrambnim sposob
nostim, vzgoji, patriotizmu, 
bratstvu, enotnosti in inter. 
nacionalizmu, smotrni in ak
tivni uporabi delovnega časa, 
osebnemu zadovoljstvu in k 
oblikovan.lu. izražanju ter 
potrjevanju celovite človeške 
osebnosti. 

Spričo tako odgovorne druž-
bene funkci.je, ki jo ima te
lesna kultura v samoupravni 
družbi, je delo telesno-kul-
turnih delavcev še kako po
membno, zahtevno in odgo
vorno. To velja še posebej 
za Celje, poznano kot mesto 
športa ob Sfvinji z bogato 
športno tradicijo. Po podat
kih iz začetka letošnjega le
ta, se v Ce]ju telesno-kultur-
no udejstvuje okrog ena pe
tina občanov, in sicer okrog 
sedem tisoč v ŠŠD, pet tisoč 
v športnih društvih in več 
kot tri tisoč v delovnih orga
nizacijah. 

Potem je govoril o dose
danjih uspehih celjskih 
športnikov na največjih me-
driarodnih tekmovanjih, o ve
likem razvoju športa v šolah 
in seveda tudi v delovnih or
ganizacijah. Spregovoril je 
tudi o nagrajencih in med 
drugim dejal: 

»Skromno ocenjene uspe
he telesne kulture v Celju 
sem navedel zato, da bi zna
li pravilno vrednotiti delo 
naših entuziastov, kateri že 
dolga leta enostavno razdaja, 
jo sebe in svoj prosti čas za 
uspešno delo v telesni kultu

ri. Delež posameznikov je 
takšen, da ne smemo oce
njevati samo uspeha in us-
pehov na tej osnovi, temveč 
je treba oceniti ob tem še 
dvoje: družbeno vlogo, Id jo 
takšni posamezniki ali sku
pine s svojim delom odigra
vajo v Cel.ju ter pozitiven in 
koristen vpliv predvsem na 
mladino, saj si prav ona iz
bira vzornike med uspešni
mi telesno-kulturnimi dejav
niki, bodisi na. tekmovalnem, 
športno-pedagoškem aili orga
nizacijskem področju.« 

Ob koncu je predsednik 
Franc Vitanc povedal, da so 
skromna priznanja ki so jih 
dobili, le dokaz pozornosti 
in spoštovanja do njihove 
osebnosti tn njihovega dela. 

Predsednik komisije za pri
znanja Marjan Nunčič je na
to prebral imena nagrajen
cev: 

Za desetletno delo: Roman Aj-
ster, Jože Belak, Borsvoj Belcer, 
Urška Belcer, Franc Berginc, Ivi-
ca Bezlaj, Dušan Božič, Ivan 
Brinovšek, Ivan Cendak, Dušan 
Dobovičnik. Franc Pazarainc, 
Drago Glinšek, Rafko Gi-abner, 
Bojan Horvat, Peter Hribemik, 

Dušan IliOvar, Katja Ivačič, Ka
rel Janežič, Franc Jarh, Aleksan
der Jezernik, Marko Jezernik, 
Cvetka Jovan, Vanja Jovan, Vla
do Kaluža, Peter Karner, Franc 
Kegu, Tinka Klančnik. Friderik 
Knez, Marko Klinar, Jaroslava 
Kolarič, Janez Kopač, Alojz Ko-
vačič, Gorazd Kovačič, Anton 
Kreps, Ivan Kragl, Nace Krum-
pak, Ciril Kroflič, Silvo Lam-
pret, Jože Ijas ml., Jože Les st., 
Marko Leskovšek, Bojan Levstik, 
Hennan Lihtineger, Albert Lor-
bek, Janja Marine, Dimitrije 
Markovič, Stanko Mežnarič, Pa
vel Miheliin, Drago Mohorič, Vin
ko Pajk, Milena Pečak, Milan 
Pevnik, Milena Petrič, Lidija Pm-
ter, Ambrož Poropat, Franc Re-
berSak, Črtomir Rojnik, Slavko 
Pinter, Franc Rozman, Rudi Si-
mončič, Brane Stamejčič st., Jo
že Skobcme, Jože Skul, Ivan 
šmerc, Marjan .§pes, Pavel Ti-
iinger, Peter Tilinger, Anica To
vornik, Panika Urbajs, Magda 
Urh, Štefka Veber, Tone Vrabl, 
Martin Vrbek, Cveto Zgonc, P̂ ri-
deriik Žaberl, Marjan Zerô -nik in 
Janko Žilnik. 

Za petnaistlclno delo: Mirko 
Arzenšek, M:rko Banič, Jam Ber-
var, Živko Beškovnik, Drago Bok. 
šan, Ivan Cijan, Valter Cretnik, 
Majda Dejak, Heda Dobovičnik, 
Jože Drag oš, Ivan Dražnik - Peter 
Drofenik, Božo Godnik, Jože Go
lob, Rastko Golouh, Rafko Go-
renšek, Mladen Jazbec, Friderik 
Johan, Anton Jokan, Štefan Jû , 
Rado Kavčič, Metoda Kasteiic, 
Marjan Kavka, Jure Kisinnger, 
Ivan Kočevar, Vladimir Kočevar, 
Pavel Kolenc, Jure Koren, Mirko 
Korošec, Karel Kosaber, Otmar 
Koštoinaj, Martin Kovač, Franc 
Kragl, Aleksander Kranjc, Dra
gica Kranjc, Srečko Kranjc, Emil 
Krajnc, Marjan Lazar. Marjan 
Leban, Maks Lebič, Slavko Led-
nik. Boris Malec, Ivan Marguč, 
Slava Marinšek, Miian Nikolič, 
Drago Orač, Milan Ojstrež. Ivan
ka Pajk, Franc Peperko, Slavko 
Plevnik, Ignac Pernovšek, Mitja 
Pipan, Bogdan Povalej, Bojan 
Presečnik, Žare Presmger, Ivica 
Prevoršek, Zdravko Radič, Anton 
Rijavec, Boris Ropoša Rud; Ro-
van, Franc Roje, Emil Roje. Slav-._ 

ko Sisinger, Naip Simonov 
Jože Sivka, Bra.nko Smrečiiik 
mon Srdič, Ervm Seršen, s'. 
Safarič, Srečko Šetina, jj' 
Šlogar, Leopold Smon, Ivan j 
Metod Trebičnik, Nataša Ur̂  
čič. Lučka Užmaia. Jože Uran̂  
Ivan Veranič, Branko Vivod, 
že Vodeb, Marjan Zgank, Roj, 
Zepušek in Franc 2urbi. 

Za dvajsetletno delo; Ma 
Ahtik, Martin AndrejaS, P; 
Apat, Franc Belehar, Alojz 
rine, Vinko Bule, Stanko Caji 
Jože Centrih, Polde Cokliič \ 
jan Cvenk, Ivan Cater. AIi 
Debeljak, Viili Dečman, Mai 
Dobovičnik, Viki Dorn, Vo 
Druškovič, Vlado Glinšek, Dn 
Godnik, Marjan Golež, Tone ( 
šič, Dušan Gradišnik, št( 
Hartman, Berta Heningman, i 
njo Hlačar, Franc Hočevar, 
lan Hočevar, Vinko Hrovat, 
niel Jagrič, Jože .Jeram, Zlj 
Jeriček, An te Jerkovič, Pi 
Jonke, Ivan Jordan, -Stane i 
čič, Lidija Kavka, Marjana \ 
linger, Franc Kitak, Stanko i 
mene, Franjo Kočar, Mirko 1 
nik, Po'.dka Kopitar Martin 
kovic, Franc Kunej. Roman 
šek, Eva Ludvik, Franc Lu 
Jože Lorbek, Rudi Mraz, Iva 
Orel, Sonja Ocvirk, Maks Peč: 
Vinko Persolja, .Stane Perti; 
Franc Pešec, Franc Peta: 
Iskren Pipuš, Alojz Piškur, ( 
Počivavšek, Slavko Podpla 
Franc Pokelšek, RJhard Ra 
Otmar Riva, Jože Romih, I 
Samec, Vida Sivka, Marjan ; 
lički, Jože Strajher, Zvone Š' 
her, Franka Tanc, Miha Turu 
Polde Teržan, Siino Važič, V; 
Velej, Branko Verstovšek, Pi 
Vivod, Rok Vnetič, Drago Vra 
in Alojz Zagorc 

Prijetno prireditev, ki 
bila kot dokaz cenjenja d 
amaterskih športnikov 
športnih delavcev v cel j 
občini, je s Icratkim, vera 
odlično podanim programi 
obogatil celjski icomorm zl 
pod vodstvom Cirila Vn 
nika. TONE VRA 

Lučka Lfžmah, članica celjskega šahovskega kluba, prejema 
priznanje od predsednika skupščine TTKS Celje Franca Vi-
tanca. Foto: Bato Batalaki 

ROKOMET 

31 ZADETKOV 
Enaintrideset zadetkov v 

mreži gostov m nihče priča
koval pred tekmo Celje — 
Industromontaža, kajti isto 
moštvo je lansko sezono od
šlo Iz Skalne kleti minimal
no poraženo. Ce pa temu 
dodamo še dejstvo, da ni 
branil za Celje Marguč in 
da je bil Bojan Levstik že 
v prvi nimuti težko poško
dovan, je uspeh Celja še 
večji. Toda po prikazani igri 
to m čudež. Celjaai so igrali 
pod dobrimi pogoji izredno. 

Po srečanju je trener Zelj-
ko Seleš dejal: »Igrrali so 
dobro. Teren je bil ugoden 
za na.šo igro. Izkoristili smo 
vse možnosti za protinapade. 
>Iladi .so svo.ie delo opravili 
zelo dobro . Top forma se 
bliža.« 

J. KUZMA 

ZAKAJ TAKO? 
Izredno nadarjeni logometaš 

Kladivarja Mar.jan Dobrajc .ie v 
nedeljo ponovno dokazal svojo ka
kovost. Dosegel ,je v sodPlovan,ju 
s Kudrom. Kurcžem in Hribi-rni-
kom tri lepe zadetke. Če bi oce
njevali igro tekmovalcev, si je 
zaslužil najvišjo oceno, ooleg vra
tarja .\lunoviča. Toda, r^e more 
mo mimo njegovega obnnšan.ja in 
reagiranja na tekmah. Tud; rokra' 
j e ob udarcu obrambnega gralca 
Železničarja reagiral nešponno in 
zaslužil rumen: karton To je že 
drugi karton in v nedelio t)0 mo 
ral počivati Le zakaj '.ako. Mar 
jan? lera.š napadalca in vsak do
ber napadalec jc tarča grobih 
obrambnih igralcev. Vsi najboljši 
se tega že zavedajo. 

Trener Bogda Siipe nam je po 
srečanju dejal: »Igrali smo zelo 
dobro. Na terenu, ki je Dil raz
močen m težak za igro, ci lahko 
dosegli še dva do tri zadetke Ku 
rež je imel tokrat smolo.« 

Napadalec Kurež je dih potrt 
Deja! je trenerju: »Bogdan, ne gre 
in ne gre mi. S pet metrov sem 
zgrešil prazna vrata. Nekaj n; v 
redu z mano Tako ne morem ve'' 
naprej!« 

Sami pa moramo čestitati vsem 
skupaj za borbeno, tehnično in ko 
ristno i.gro. V blatu in 'icžju niso 
mogli več pokazati, (iledalci so 
bili zadovoljni, kajti premagati 
kompletno moišfvo Železničarja 3:0 
je vt^ kot uspeh. 

Nogometa.ši :>martna »o ob lepo 
pripravljenem igri.šoii v smartnem 
katerega so ljubitelji nogometa šv 
v soboto urejevali zaradi veliiio 
dežja z največjo skrbjo, niso razo. 
čarali domačine. Zmagali so \ 
derbiju proti Velenju 1:0. S tem 
so ostali še nadal.je t vodstvu 
Steklar je presentil v gosteh Bel-
tinko 1:0, Dravinja je igrala neod 
ločeno 2:2 proti Braniku, medtem 
ko je Osankarica izjrubila pruti 

Tišini 2:3. J. KL:Z.\1.\ 

HOKEJ H.Jt 

TUDI MLADOST 
Celjski hokejisti na travi so 

poštah letos že pokalni prvaki 
Slovenija. Samo dva dni pred 
srečanjem proti Mladosti, katero 
so v nedeljo premagali s 3:1, so 
premagali Pomurje 1:0. Obe sre
čanji pa sta pokazali, da so cel j 
ski Igralci kljub skromnim mož
nostim zgi trening v aelo dobri 
formi. V vratih imajo odličnega 
Milana Kolenca, ki je največja 
ovira za vse napadalce gostujočih 
moštev. V ign pa so zelo dobri 
Jošt, Lednik v obramba « r izred
na Bratec in Drago Kolenc v na
padu. V zadnjem času pa svoje 
strelske sposobnosti pokaže tud: 
Bon, ki se je vrnil nazaj v celjsko 
moštvo 

DOBER START 
Hokejska arena je od so

bote naprej (pa vse do 16. 
januarja) odprta za ljubitelje 
hokeja na ledu. Sredi janu
arja se namreč zaključi pm 
del prvenstva, k. je razde
ljen v tri skupine. V prvi 
skupini, skupim A, igrajo Je
senice, Olimpija, Slavija in 
Medveščak. V drugi skupini 
B pa Celje, Tivoli, Kranjska 
gora, Triglav, Ina in Mla
dost. In v tej skupim so Ce
ljani pričeU s tekmovanjem. 
V- soboto so doma premagali 
ING IZ Siska z rezultatom 
14:2. Bii je to .-ikrst« za mar
sikaterega mladega igralca, 
kateremu je trener prvega 
moštva Milan Nikolič dal 
priložnost. 

Samo srečanje je bilo kva
litetno. Celjani so bih za 
razred boljši, toda kljub te
mu moramo omemti, da bi 
fizično močnejši gostje lahko 
v začetku celo presenetili s 
svojo borbenostjo. Toda mla
di celjski napad se m ustra
šil. Ograjenšek, Zorko in An-
tlej je zaigral zelo »kombi-
nat.orno<t in dosegel kar pet 
zadetkov, J. Kuzma 

O S T R A O Č E S A 

v nedeljo, 27. oktobra, bo 
veliko tekmovanje strelcev 
žalske občine na strelišču. 
MK Vransko. Začetek tekmo
vanja bo ob 8. uri zjutraj. 
Tekmovanje je v sklopu 
osmih akcij trim v žalski 
občmi pod geslom »iščemo 
najboljšega streljca v žalski 
občini«. Torej ostra očesa 
žalske občine na plan! 

Q E m | C A N O G O M E T N A P O D Z V ^ 

V nadaljevanju tekmovanja na 
področju CNP so se srečanja ta
kole končala: 

I . skupina 7. kolo: Papirničar — 
Kovinar 1:1, Šoštanj — Celuiozar 
1:0. Opekar — OImp i):l, B o č -
Ljubno 0:2, Straža — Senovo 3:U 
in Pivovar — Brežice 2.6. 

L E S T V I C A 

II. skupina 7. kolo: Opiotnica — 
Šmarje 4:0, Kozje : Zalec neod-
igrano. Polzela — Krško B 6:1, 
Ponikva — Dravinja B prekinjeno 
v 65 min. pri rezultatu 2il in 
Gotovlje — Velenje B 

lks tvr ;A! 

Rj-zultati mladinske lige 7. ko
lo: Šmartno — 2a:ec 2:0, V.>j 
nik — Polzela 2:0, Kladivar — šo 
šfanj 9:3, Rudar — Brežice 3:0 in 
Steklar — Olimp 0:2. 

LKSTVICA 

Rudar 7 6 1 0 19i4 12 
Oiimp 7 5 0 2 23:12 9 
Dravijna 6 4 1 1 .4:4 9 
Šmartno 7 4 0 3 .37:17 t 
Polr^la 5 4 0 1 9:9 8 

L i B O J E 

A L I P E T R O V Č E ? 

v msdobčinski rokometm ligi 
Žalec so odigrali predzadnje kolo 
Rezultati: Šoštanj — Minen̂ a B 
14:20, Prebold — Šempeter 19 15. 
Laško — Liboje 17:23 in Petrovče 
— C l̂je pio. IO:0. 
LESTVICA 

KOŠARKA 

Z L A T O R O G P R V i 

Prvenstvo v medobčinski K 
karski kgi za člane je kom 
Pi-vaki' so postali košarkarji 2 
roga tz Laškega. Rezultati 18 
ia: Zlatorog — študent •v4:53, 
zirje — GLIN 75:59, Garant -
Velenje 69:89 m Umor — Ve 
61:67. 

K O N Č N A L E S T V I C A 

KROS V ŽALCU- OŽIVITEV ATLETIKE? 
Po dolgih letih je bila v Žalcu ponovno uspela in množic na atletska prireditev, tokrat v krosu. Nastopilo je kar 1052 

tekmovalcev iz šol, telovadnih društev in delovnih organizacij, kar gre zasluga temeljni telesnokulturnj skupnosti Žalace, ki .je 
kros pripravila kot prvo izmed osmih množičnih akcij. Razveselji va je že sama udeležba, še bolj razveseljivo pa bi bilo. ko bi po 
daljšem času atletika v žalski občini zaživela tako, kot nekoč, ko je dala mnogo resnično odličnih atletov. Naraščaja je dovolj 
in obstoja tudi upan.jc, da bo vsaj del tega ostalo na stezi. 

Rezultate in fotografijo teka di'čkov petega razreda ,je prispeval naš sodelavec Tone Tavčar. 
Z . > l A { . O V A L C l — 4. razred dečki JARO V I B I H . \ L (Polze la ) , deklice: 11).* KOIJSEK ( P r e b o l d ) , 5. raz.; M I L A N P E C N I K ( Z a 

lec) in » A V I . I A N A H R I B E R N I K ( P r e b o l d ) , 6. raz.: F R . I N C G O \ I ILJi^EK (Gr iže ) in U U B A F E L I C I J A N ( V r a n s k o ) , 7. raz.: Z.VI.AGO 
T U R N Š E K (Bras lovče) in I V A N K A H R I B E R N I K ( Z a l e c ) . 8. raz.: B R A N K O B E . i i K O V N I K (Bras lovče) in N E V A S O P O T N I K ( G r i ž e ) , 
ekipno: Ž A L E C 161.i točk, G R i ž E 1278, P R E B O L D 1311 točk itd. Mladinci: I V A N ŠT.ANTER ( Ž a l e c ) , članice: D.ANICA U R . \ N K . \ R 
(tokrat je na.stopila za domači T V D T a b o r ) In člani; F R A N C R I B I C ( G r i ž e ) . 

Ob koncu še enkrat žc izražena želja, da ne bi ostalo samo pri tem in da bi to plcjado mladih spravili na atletske steze. 
Skoraj ne moremo verjeti, da se med tisoč nastopajočimi ne bi našlo tudi nekaj kapitala za A K Kladivar . . . 

Zorko Kotnik 



/ O ljubljanska banka 
PODRUŽNICA CEUE 

V E L I Č I N A D E L A 
Ne samo otvoritev pionirske hranil

nice na osnovni šoli Slavka šlandra na 
Otoku v Celju, ki je že enainšestdeseta 
na širšem celjskem območju, temveč 
tUAii druge prireditve v mesecu varče
vanja, zlasti za prvo srečanje mladih 
hranilničarjev iz vse Slovenije, ki je 
bilo sicer v okviru Jugoslovanskih pio
nirskih iger, vendar pod pokrovitelj
stvom Ljubljanske banke, podružnice 
Celje, so potrdile izredno aktivnost 
celjske podružnice Ljubljanske banke. 
In ne samo to — dale so tudi priznanje 
za njeno uspešno delo. 

Po besedah glavnega direktorja celj
ske podružnice Ljubljanske banke 
Zdravka Trogarja in učenke osnovne 
šole v Podčetrtku Anice Jugove povze
mamo, da imajo pionirske hranilnice 
na širšem celjskem območju že pet
najstletno tradicijo. Začetki segajo v 
1959. leto. ko je takratna celiska za
družna hranilnica in posojilnica začela 
ustanavljati takšne hranilnice v šolah. 
Zal je to delo, razen na osnovni šoli 
v Podčetrtku, kmalu zamrlo. Nov polet 
je ta aktivnost dobila po zaslugi celjske 
Kreditne banke v letu 1969 izreden raz
mah pa po letu 1971, ko je prišlo do 
združitve tega celjskega denarnega za
voda z Ljubljansko banko. Medtem ko 
je bilo 1969. leta vključenih n pionir
sko varčevanje v šolah i84 učencev, j e 
sedaj samo na celjskem območju že 
61 takšnih hranilnic z več kot 10.000 

mladimi varčevalci! Tretjina vseh šo
loobveznih otrok na celjskem območju 
varčuje v svojih hranilnicah! 

Prizadevanja so rodila veličino. Veli
čino, po kateri se zdaj zgledujejo mno
ge šole, republike, prosvetni delavci in 
drugi. Celjsko območje v tem pogledu 
močno prednjači pred drugimi. 

Celjsko srečanje mladih hrauilničar. 
jev Slovenije je dalo verno sliko izven-
šolske dejavnosti. Lepo in prijetno je 
bilo gledati otroke, ki so prihajali k 
govorniškemu odru in poročali o ovo
jem delu. O svojem velikem delu, pri
zadevnosti ... 

Enako tehtno in zavzeto pa le bese
da tekla tudi na posvetu mentorjev pio
nirskih hranilnic, ki se je odvijalo isto
časno z nastopom mladih hranilničar
jev. 

Tu so se med drugim zavzeli za 
enotno ime tej dejavnosti. Predlagali 
so, da naj se te hranilnice v vseh os
novnih šolah imenujejo pionirske hra
nilnice. Vrh tega so predlagali poeno
tenje poslovanja in ustanovitev sveta 
mentorjev tudi pri centrali Ljubljanske 
banke. 

In še en skelp, ki ga ne smemo pre
zreti. Na posvetu mentrojev so skleni
li predlagati Jožeta Brileja, direktorja 
osnovne šole v Podčetrtku in Aleksan
dra Videčnika, direktorja Celjske mest
ne hranilnice, za nosilca zlatega znaka 
Zveze prijateljev mladine Slovenije. 



POD OZNAKO (ŠIFRO), N 1-
M A VI O N A S I X > V A : Z A N J E 
NAPIŠITE F I S \1 K N O PO 
NUDIiO, KI JO, ZAPECATE-
NO V PISEIVISKEM OVITKU 
IN Z OZNAČBO ŠIFRE -
OZNAKE NA OVITKU, PRI
NESITE ALI POŠLJITE V 
N.AŠ OGLASNI ODDELEK. 
KJER J O BO DVIGNIL PRI 
NAŠALEC OGLASA. S TEM 
P A BO PREVZEL TUDI VSE 
NADALJNJE INFORMACIJE. 
ZATO NAPROŠAMO, DA OD 
NAS N E ZAHTEVATE NA 
SLOVA. 

S SPREJEMANJEM O G I ^ 
SOV ZAKLJUČIMO VS.AK 
PONEDELJEK OB 12. URI. 
HKRATI OBVEŠČAMO VSA 
PODJETJA IN POSAMEZNI. 
KE, DA NE POSREDUJEMO 
PRKKLICOV Z A ZDRAV 
STVENE IZKAZNICE IN 
OSTALE OSFBNE LISTINE, 
K I JIH PREKLICUJE L E 
URADNI LIST SRS LJUB-
LJANA, VESELOVA U IN 
ZVEZNI L I S I BEOGRAD, 
JOVANA RISTIČA 1 

P R O D A M 
Tt.^-^v i^^ii i iK, bieznioen, 

prodam za 1.000 dinarjev. 
Fidler, Breg 20, Celje (pri 
kapucinski cerkvi). 

SADNA DREVESCA oddaja
mo vsak delavnik v Vele
nju od 20. do 30 X. (na
sad pn tovarni IGE v Ša-
leku) po 30. X. pa doma v 
Šentilju. Drevesnica Jelen, 
Šentilj pri Velenju. 

ŠTEDILNIK »Gorenje« levi, 
dobro ohranjen, zelo poce
ni prodam. Mariborska ce
sta 210'A. 

MANJŠE posestvo s hišo, 
gospodarskim poslopjem 
dam v najem ali prodam. 
Do postaje 20 minut. Po
nudbe pod »LEPA PRILOŽ
NOST«. 

FIAT 750 letnik 1964, karam-
boliran, prodam. Ogled mo
goč vsak dan od 15. do 18. 
ure. Jože ^auptman, Bab-
no 19, Celje. 

GAR.A20 prodam v centru 
mesta. Informacije po te
lefonu 21-893 popoldne. 

REZERVNE DELE za BMW 
700, prodam. Anton Golav-
šek. Ulica bratov Vošnja-
kov 28/C. 

STROJ za brizganje plastič
nih mas 45 g, prodam 
ugodno. Telefon 063-85253. 

VW 1.300 model 1972 prodam. 
Telefon dopoldne 252-17. 
Celje. 

SPALNICO, dobro ohranjeno 
z vložki in pomivalno ko
rito, prodam. Jožica Stilin, 
Celje. Kovinarska 10. 

FI.AT prodam ugodno. Her-
mina Kolar, Kovinarska 16, 
Celie. 

SPAČEK — letnik 1972. do
bro ohranjen, ugodno pro
dam. Ogled vsak dan od 
16. do 18. ure. Trauner Vla
do. Na zelenici 4, Celie. 

RENAULT R — 4 EXPORT, 
prodam. Ivan Gobec, Celje. 
Na zelenici 4. 

ELEKTRIČNI ŠTEDILNIK 
APPOIX3. poceni T>rodam. 
Zvone Cepuš, Celje, Nuši-
čeva 5. 

ZASTAVO 750 letnik 68, pro

dam. Storman, Sentrupert 
24, Gomilsko. 

ŠIMCO 1000 GIS, leUiik 1968, 
dobro ohranjeno ugodno 
prodam. Vmko Smajs, Ve
lenje, tei. 85-003. 

lAT 124 letnik 1970, garaži-
ran, svelo dobro ohranjen, 
prevoženih 43.000 km, pro
dam takoj. Cena ugodna. 
Telefon 063-21-325 — po
poldne. 

IZVRSTNA JABOLKA — le
pa, prodam poceni. Naraks, 
Loče 9, Šmartno v Rožni 
dolini. 
KADET KARAVAN, starej 
ši, registriran, prodam del
no tudi na ček. Creskova 
33, Strmec — pri Vojniku. 

AVTO AVSTIN 1300, letnik 
1970, ugodno prodam. Vpra
šati na Trubarjevi 46, Ce
lje, popoldne. 

FIAT 750, zelo dobro ohra
njen, ugodno prodam. In
formacije vsak dan ob 18. 
Stane Krajnc. Celje, Nuši-
čeva 6. 

KOPALNO PEČ na trdo go
rivo prodam zaradi selitve. 
Rudolf Macarol, Cankarje
va uhca 3/1., Celje. 

PRAŠIČA, 115 kg težkega, pro
dam. Alojz Maček, Babno 
7, Celje. 

NOVA DVODELNA O K N A — 
4. kom., 150 X 100 cm, pro
dam. Janez štancer, Vojnik 
235. 

ŠKODO 1000 MB — 66, do
bro ohranjeno, prodam za 
7000 dinarjev. Informacije 
na domu vsak dan od 10. 
do 14. ure. B. Gartner — 
Ljubljanska 26, stanovanje 
14, Celje. 

MOPED — brez izpita, dobro 
ohranjen, prodam. . Vpra
šati od 14. do 15. ure pri 
Jože Sevšek Prešernova 14. 

JABOLKA — bobovec, obra
na, prodam po 1.50 din za 
kilogram. Nova vas 5 — 
ŠentjuJ-. 

ZASTAVO 750, letnik 65, pre
gledan in reg.striran do 
aprila 75, ugodno prodam. 
Maks Krajnc, Zavrh 24, 
Šmartno v Rožni dolini. 

KUPIM 
TRAKTOR »Tiger« ali »Valso-

dana« do 24 K M , dobro 
ohranjen, kupim. Ponudbe 
pod »TRAKTOR«. 

GARAŽO kupim Na zelenici, 
ali njeni bližini, aU zame
njam za garažo ob Vrunče-
vi ulici. Stane Jurko, Na 
zelenici 8, Celje. 

ENOSTANOVANJSKO HIŠO 
ali dvosobno stanovanje tu-

' di v starem delu mesta, 
kupim. Samo resne ponud
be oddajte pod »PLAČAM 
V GOTOVINI« . 

KOLENČASTO GRED za 
FIAT 1100 R, lahko tudi 
tretje brušenje, kupim. 
Franc Lončar, Dolarjeva 18.' 

KOPALNO KAD dolžine 105 
cm, kupim. Bregar, Kers
nikova 30, Celje. 

ZAPOSLITEV 
OTROKA vzamem v dopKJl-

dansko varstvo. Ponudbe 
pod »JESEN«. 

ZA DOPOLDANSKO varstvo 
otroka iščem žensko. Po
nudbe pod »POLULE«. 

STAREJŠA ZAKONCA iščeta 
gospodinjo, najrajši upoko
jenko, za pomoč v gospo
dinjstvu. Hrana in stano
vanje v hiši. Ponudbe pod 
»BLIŽINA CELJA«. 

MLAJŠO DELAVKO sprej 
mem takoj. Tomažin, Ce
lje, Tomšičev trg 17. 

PISANJE NA STROJ sprej 
mem na dom. Ponudbe 
»STROJNO PISANJE« 

DEKLE za gostilniška dela 
sprejmem. Hrana tn stano
vanje v hiši. Ck)stilna Cim-
perman. Polzela. 

VSA SLIKARSKA m pleskar
ska dela, tudi za okolico 
Celja in izven izvršujem. 
Cene solidne. Po 1. novemb
ru še ceneje — 15 odstot
kov. Slikarstvo — pleskar 
stvo Franc Štumberger, Ce
lje, Mariborska 44/a. 

ZA RESNEGA, mirnega so
delavca iščemo ogrevano in 
opremljeno sobo v Žalcu 
ali bližnji okolici. Ponud
be pošljite na »Minerva« 
Žalec. 

STANOVANJA: 
SOBO v Celju aU bližnji 

okolici iščem. Ponudbe pod 
»SKROMEN« 

ZDRAVNIŠKI zakonski par 
nujno išče stanovanje za 
dobo najmanj enega leta v 
Celju. Najemnino sta pri
pravljena plačati vnaprej, 
oziroma po dogovoru. Zgla 
site se na telefon številka 
25-100, soba 303, od pone
deljka naprej po 18. uri. 

VELIKO SONČNO SOBO. 
oddam dvema dijakinjama, 
Kopitarjeva 2/1 C^ri gim
naziji). 

OPREMLJENO ali neoprem-
Ijeno sobo s souporabo 
kopalnice iščem, v Celju. 
Ponudbe pod »KLJUČAV 
NIČAR«. 

DEKLE sprejmem na stano
vanje. Mariborska cesta 176. 

OPREMLJENO SOBO v Celju 
iščem. Ponudbe pod »AV-
T O M E H A N I K « . 

DIJAKINJI oddam sobo. Po
nudbe pod »V CELJU«. 

UPOKOJENKA išče sobo s 
kuhinjo ali večjo sobo za po

moč v gospodinjstvu ali za 
hišnico. Ponudbe pod »PO
ŠTENA«. 

LEPO SOBO oddam intelek
tualcu. Ponudbe pod ozna
ko » P R I L I K A « . 

MAMICA z otrokom nujno 
išče prazno sobo v Celju 
ali v smeri proti Vojniku. 
Ponudbe pod »ZAPOSLE
N A « . 

HIŠO v Vojniku prodam. — 
Šempeter 89 v Sav. dolini. 

ZIDANICO, sadovnjak, cen
ter Vinskega vrha, prodam. 
Zglasite se pri Rozman na 
štev. 37. 

HIŠO z nekaj zemlje v Pe-
čovniku pri Celju, prodam. 
Cena po dogovoru. Stanko 
Simomč, Breg 43, Celje. 

RAZNIO^ 
DOSTAVLJAM kakovostno 

mivko na območje Celja — 
3,5 m' po 800 din. Frlinc 
Ferdo, Cesta ob Dravi 22, 
Maribor. 

VVARTBURG s 56.000 K M , 
menjam za kombi ali pol-
tovomi avto do 1500 kg no
silnosti. Ponudbe pod 
»VVARTBURG«. 

Komisija za kadre pri 

Osnovni šoli 
»MARJANA NEMCA« 
RADEČE 
o b j a v l j a 
prosto delovno mesto 

R A Č U N O V O D J E 
POGOJI: 
— srednja izobrazba 
— 5 let delovnih izkušenj 

Prijave pošljite v 15 dneh po objavi razpisa komi
siji za kadre pri Osnovni šoli »Marjana Nemca« 
Radeče. , 

MLADINSKA 
KNJIGA CEUE 

s p r e j m e 

VEČ AKVIZITERJEV 
za prodajo knjig in re
vij v Celju in okolici 

Možna je tudi honorar
na zaposlitev upokojencev, 
študentov in drugih. 

Vzgojno varstveni zavod ' 
Šentjur pri Celju 
o b j a v l j a 
naslednji prosti delovni mesti: 

1. OTROŠKE NEGOVALKE 
za nego in vzgojo dojenčkov v jaslih 

2. VARUŠKE 
POGOJ: 
pod 1.: končana srednja medicinska šola ali druga 
enakovredna šola. 

Nastop službe takoj, stanovanje po dogovoru. ^ 



O O M A Č / V K R f I l l i K A 

CELJE 
Poročilo se je 7 parov, od teh: 

FRANC BORINC, Hrenova in HEDVI-
KA E>OBOVICNIK, Loka pri Doorni ter 
DUŠAN KLADNIK, Celje in MILOJKA 
SODJA, Ljubljana. 

LAŠKO 
ANTON HRASTNIK, strojni ključav

ničar. Vel. Grahovše in MARICA JUR-
KOSEK, delavka. Rečica; .MARTIN 
GRADIŠEK, delavec in NADA ŠEŠKO, 
delavka, oba iz Lokrovca; MARJAN 
ROMIH, elektrikar, Pečovje n ANTO
NIJA KLINAR, tkalka. Trojno ter j a 
2EP RUPNIK, ^elavec, Turje m ŠTE
FANIJA CESTNIK, kuharica, Klenovo. 

ŠENTJUR PRI CELJU 
ANTON SENICA, 27, kmetovalec, 

Praprotno in MARJANA GRACNAR, 18, 
poljedelka, Praprotno. 

2ALEC 
Poročilo se je 8 parov, med njimi: 

FRANC KOKOVNIK, 23, Šmaievž in 
IRENA 2NIDARŠIC, 18, Kaplja vas; 
IVAN BOLTE, 22, Vransko m IVANA 
ŠMID, 21, Zahomce; HENRIK URA-
NJEK, 28, Kasaze in MAJDA PUNGER-
ŠEK, 23, Pongrac; SILVESTER PI-
KELJ, 28, šešče in IVANA LANIŠNIK, 
18, Loke; ANTON KROPIVSEK, 24, Fra-
preče in MARIJA BERGANT, 19, Tabor 
ter VINCENC BUŠAR, 28, Zai>ukovica 
in MARIJA VOZLIČ, 21, Pernovo. 

SMRTI^ 

CELJE 
M I H E L I N BARBARA, 7, Smarjeta; 

ADOLF PRAH, 41, Celje; FRANC RO
PAŠ, 60, Selo pri Vranskem; DAVID 
VOLPE, 62, Gornja vas; JAKOB POD
GORŠEK, 66, Ponikva; JOŽE BENDA, 
53, Loke pri Mozirju; KAROL GAMS, 
83, Celje; ALOJZ GUCEK, 58, Lipoglav; 
MIHAEL HRIBERNIK, 82, Celje; MAR
JETA AHČAN, 76, Arclin; ANA TERA2, 
63, Podvrh; FRANC JUS, 53, Celje; 
ELZA BAUMGARTNER, 78, Celje; MA
RIJA VRISNIK, 86, Celje; JAKOB PE-
SAN, 63, Celje; J02EFA SEVCNIKAR, 
70, Lokovica; FRANJO LAPORNIK, 65, 
Celje; ANTON CERNEHA, 81, Eloško 
polje in MARIJA LONČAR, 33, Celje. 

LAŠKO 
ANTON CENTRIH, 75, upokojenec. 

Vel. Gorelce. 

REČICA OB SAVINJI 
J02EF ZAVOLOVŠEK, 82, kmečki 

preužitkar, Homec Brdo in ELIZABE
TA 2UNTAR, 60, gospodinja, N'.zka. 

ŠENTJUR PRI C E U U 
AMALIJA ROMIH, 86, km^tovalka, 

2egar in JANEZ HABJAN, 87, .nv. upo
kojenec, Zlateče. 

ŠMARJE PRI JELŠAH 
ANGELA OSRECKI, roj. Križan$c, 

83, Rogatec; ŠTEFANIJA TRAVNIKAR, 
roj. Podgoršek, 48, Osredek; MARIJA 
URLEB, roj. Kovač, 86, Pijovci; MARI
JA LEBER, 93, Predenca in ANTONIJA 
GROBELŠEK, roj. Kranjc, 65, Zastra-
nje. 

ŽALEC 
ŠTEFAN CVENK, 65, upokojenec. 

Šempeter; FRANC TERGLAV, Si, upo
kojenec, Polzela; IVAN ME2NAR, 69, 
kmet, Kapla in FRANČIŠEK ME2NAR, 
67, kmet, Ix)čica pri Vranskem. 

CELJE 
21 dečkov in 39 deklic 

ŠENTJUR PRI CELJU 
1 deček 

ŠMARJE PRI JELŠAH 
1 deček in 2 dekhci 

UNION: od 24. do 27. oktobra ame
riški barvni film »Slaughterjeva velika 
bitka« 

od 28. oktobra dalje švedski barvni 
film »Krik in šepet« 

METROPOL: od 24. do 27. oktobra 
angleški barvni film »Kesanje«, od 28. 
oktobra dalje ameriški barvni film 
»Mož, ki ga je težko ubiti« 

EK>M: do 27. oktobra ob 18. m 20. 
uri ameriški film »Stanlio in Olio, bi
seri smeha«, ob 16. uri amerišici barvni 
film »Magična pajčevina« 

od 28. oktobra dalje »ZakleM smo, 
Irina« . ^ . . . . 

v preteklih dneh se je odvzema 
krvi na transfuzijskem oddelku bolni
ce udeležilo 52 dijakov pedagoškega šol
skega centra. Ker je bilo 23 udeiežen. 
cev iz zdravstvenih raalogov '>dk^onje-
no, je kri darovalo le 29 dijakov. Krvo
dajalske akcije pretekli petek v cinkar-
nišk: ambulanti pa se je udeležilo iz 
Cinkarne 87, od Klime pa 35 članov 
kolektiva. Vsem darovalcem krvi ir. or
ganizatorjem krvodajalskih akcij za ple. 
menito in humano delo iskrena hvaia. 

DEŽURNI ZDRAVNIKI 

ŠENTJUR PRI CELJU 
Četrtek, 24. oktobra: dr. Anti Svetina 
Petek, 25. oktobra: dr. Hilda Prebil 
Sobota, 26. in nedelja 27. oktobra: 

dr. Ivan Moser 
Ponedeljek, 28. oktobra: dr. Anti 

Svetina 
Torek, 29. oktobra: dr. Anti Svetina 
Sreda, 30. oktobra: dr. Ivan Moser 

DE2URNA LEKARNA 
do 26. oktobra je dežurna Nova le

karna, Tomšičev trg; od sobote 2b ok
tobra daije pa lekarna Center, Vodni
kova 1. 

DE2URNI VETEBINARJi^ 

CELJE 
Dežurstvo na veterinarski postaji, 

telefon 23-164. 

ŠENTJUR PRI CELJU 
od 25. oktobra — 31 oktobra — vete

rinar Franc Kovač, Šentjur, nova hiša; 
2ALEC 

Dežurstvo na veterinarski postaji, 
telefon 71-952; lahko kličete tudi na po
stajo milice, telefon 71-922. 

LAŠKO 
od 26. do 28. oktobra: vetermar Ja

kob Kolman, Laško, teilefon 73-979. 

Mm 
četrtek, 24. oktobra ob ~ 19.30: Tone 

Partljič: ŠČUKE PA N I . Komedija. Iz
ven abonmaja. Vstopnice v prodaji. 

Petek, 25. oktobra: ob 19.30: F. S. 
Finžgar: RAZVALINA ŽIVLJENJA. 
Kmečka drama. PREMIERA. Premier-
slci abonma in izven. 

Sobota, 27. oktobra ob 19.30: F.. S. 
Finžgar: RAZVALINA 2IVUENJA, So
botni abonma in izven. 

Nedelja, 27. oktobra ob 19.0&: F. S. 
Finžgar: RAZVALINA 2IVLJENJA. Go
stovanje v Ormožu. 

Ponedeljek, 28. oktobra ob 19.00: F. 
S. Finžgar: RAZVALINA 2IVLJENJA. 
Abonma občina 2alec. 

Torek, 29. oktobra ob 15.:iO: F. S. 
Finžgar: RAZVALINA ŽIVLJENJA. I I . 
mladinski abonma in izven. 

Torek, 29. oktobra ob 19.30: F. S. 
Finžgar: RAZVALINA ŽIVLJENJA. Tor
kov abonma in izven. 

Sreda, 30. oktobra ob 20.iJ0: F. S. 
Finžgar: RAZVALINA ŽIVLJENJA, Go
stovanje v Velenju. 

Četrtek, 31. oktobra ob 19.30: Molie-
re: LJUDOMRZNIK. IV. mladinski 
abonma in izven. 

TV SPORED 

NEDELJA 
9.25 Svet v vOjni — seri jski film ( L j ) 
10.25 O t roška matinetja: Z g o d b a o dek l ic i 

M a r g a r e t i , Ž iv l j en j e v g ibanju , barvna 
f i lma i L j ) 

11.10 P o r o a i a ( L j ) 
11.15 KmeUijska odda ja ( Z g 

N e d e l j s k o popo ldne : M l a d i za m lade , 
oddaja T V Skop je , Moški komo;-ni z!>or 
IZ Cel ja , barvna oddaja . Z a konec ted
na S v e t o v n o prvens tvo v g imnas t ik i , 
M o d a za vas: 

18.55 Prepad — bairvni kratki f i l m ( L j ) 
19.15 Barvna risanka (hi) 
19.20 Cikcak ( L j , 
19.30 T V dnevnik ( L j ) 
19 50 Tedensk i gospodarski komenta r ( L j ) 
ia.55 3 - 2 - 1 (Lj) ^ 
20 00 M i r k o B o ž i č : Č lovek in pol ( Z g ) 
21 00 Ka-avanu: G lasmac , dokumentamd f i lm 

(Lj) 
21.35 S p o r n i pregled ( B g ) 
22.10 T V dnevnik ' L j ) 
22.25 Košarka Bosna : B o r a c - - posnetek 

(Lj) 
Vm — oddajnik Krvavec: 
16.15 Koša rka Bosna : Bo.rac ( S a ) 
19.30 T V dnevnik ( Z g ) 
20.00 Risanka ( B g I I ) 
20.00 Ce ioveče rm f i l m ( B g I I ) 

P O N E D E L J E K 

8.10 T V v šoli ( Z g ) 
9.30 T V v šoli ( d o 10.35) ( B g ) 

14.10 T V v šolJ — ponov i t ev ( Z g ) 
15.30 T V v Š0:li — ponov i t ev ( B g ) 
16.30 Madžarski T V D ( P o h o r j e , P l e š ivec do 

16 50) ( B g ) 
17.35 S. Jeličič- Fant m očala — I V . ded ot

roške oddaje ( L j ) 
17.50 Obzorn ik ( L j ) 
18 05 Naši aboiii M o š k i pevsk i zbor I v a n 

Cankaa ( T a l x > r ) — barvna oddaja ( L j ) 
18.35 N a r o d i in pisava — I I . ded ( L j ) 
19.05 Oddaja za skupščinske dedegate ( L j ) 
19.15 Barvna risanka ( L j ) 
L9.20 Cikcak (Lj) 
19.35 T V dnevnik ( L j ) 
19.55 3—2—1 ( L j ) 
20.05 A. Hieng; Lažna I v a m —- preds tava S N G 

M a n b o r ( L j ) 
21.40 Sodobna oprema: barvna oddaja ( L j ) 
21.50 Moza ik - kratkega f i lma: Madžarsika ka-

valkada — barvni (Lo) 
22.10 T V dnevnik 

U H F — oddajnik Krvavec: 
17.25 Poroč i la ( Z g ) 
17 30 Ot rošk spored ( S k ) 
18.00 Kron ika ( Z g ) 
18 15 Narodna glasba ( B g ) 
18.45 Branje ( B g ) 
19,30 T V dnevnik (Sa , Z g I I ) 
20.00 D o k u m e m a m a oddaja ( Z g I I ) 
20.35 Ce lovečern i f i lm ( B g I I ) 

T O R E K 

8.10 T V v sol i ( Z g ) 
9.35 T V v š o L ( S a ) 

10.05 rv v šob (do 11.20) ( B g ) 
14.10 T V v šoli — ponovi tev ( Z g ) 
15.35 T V v šoli — ponov i t ev ( S a ) 
16.05 T V v šoli — ponov i t ev ( B g ) 
16.35 Madžarski T V D (Poihorje , P l e š ivec do 

16.55) ( B g ) 
117.30 M . Golar : Okrog l e o Veržencah — I V . 

del o t roške oddaje ( L j ) 
17.45 Risanka (14 ) 
18.00 Obzorn ik ( L j ) 
18.15 Ž iv l j en je v gibanju — barvn i film ( I ^ ) 
18.40 Moza ik ( L j ) 
18.45 N e prezri te: Mlad insko gledaUSče (I^J) 
19.15 Barvna risanka ( L j ) 
19.20 Cikcak ( L j i 
19.30 T V dnevnik ( L j ) 
19.35 3—2—1 ( L j ) 
20.05 Aktualna oddaja ( L j ) 
20.55 Proparmndna odda la ( L j ) 
21.05 T h o m a s Hardy : Mračni ljiid'je — barv

na T \ ' nadaljevanka ( L j ) 
21.55 T V dnevnik ( L j ) 

U H F — oddajnik Krvavec: 
1? 25 Poroč i la ( Z g ) 
17.30 Divja Avst ra l i ia ( B g ) 
18.00 Kron ika ( Z g ) 
18.15 Resna glasba ( S a ) 
18.45 Trenutek spoznanja ( Z g ) 
19.30 T V dnevnik ( Z g ) 
20.00 Argument i 74 ( Z g ) 
20.45 Seri i ski f i lm ( B g ) 
22.15 Srečanja ( B g ) 
22.45 T V dnevnik ( Z ^ ) 

S R E D A 

2.45 Kinshasa: Boksarski d v o b o j Clay : FO-
reman — barvni pos. E V R 

8.10 T V v šob ( Z g ) 
10.50 T V v šoh ( d o 11.25) ( B g ) 
15.25 T V v sodi ( B g ) 
16.25 Posnetek boksr . srečanja 01ay : P o -

reman iz Kinshase ( L j ) 
17.25 Z g o d b a o dekl ic i Marga re t i — ba.rvni 

posnetek ( L j ) 
17.55 Obzorn ik ( L j ) 
18.10 P o sledeh napredka ( L j ) 
18.40 M o z a i k ( L j ) 
18.45 M l a d i za mlade — oddaja T V Saraje

vo ( L j 
19.15 Barvna risanka ( L j ) 
19.20 Cikcak ( L j ) 
19.30 T V dnevnik (hj) • ' 
19.55 P ropagandna oddaja ( L j ) 
20.05 F i lm tedna. Na lovni - barvni f i lm ( L d ) 
21.45 P ropagandna oddaja ( L j ) 
21.50 Min ia ture : I>unajski k o m o r n i orkester 

( L j ) 
22.10 T V dnevnik ( L j ) 

U H F — oddajnik Krvavec: 
17.25 Poroč i la ( Z g ) 
17.30 E>alincgled ( B g ) 
18.00 K r o n i k a ( Z g ) 
18.15 FolkloT-a ( S k ) 
18 35 Znanost ( B g ) 
19.30 T V dnevnik (Sa , Zs. I I ) 
20.00 Odprta univerza ( B g I I ) 
20.45 Glasbena oddaja ( B g I I ) 
21.30 F e i n o n ' B c I I ) 
21.45 24 Ur ( B g 11) 

Č E T R T E K 

8.10 T V v šoli ( Z g ) 
9.35 Francoščina ( d o 10.10) ( B g ) 

14.10 T V v šoli — ponov i t ev ( Z g ) 
15.35 Pranco.%čina ( d o 16.10) ( B g ) 
16.30 Madžarski T V D ( P o h o r j e P leš ivec do 

16.50) ( B g ) 
17.30 T . Seliškar: Bra tovšč ina S in jega gale

ba, barvna T V nadal jevanka ( L j ) 
18.00 Obzorn ik ( L j ) 
18.15 Moza ik ( L j ) 
18.20 Svet v v o j n i — ser i jski f i lm ( L j ) 

19.15 Barvna risanka ( L j ) 
19.20 Cikcak ( I j ) 
19.30 T V dnevnik ( L j ) 
19.55 3—2—1 ( L j ) 
20.05 F. H e š k o : Rdeče v i n o — T V nadalje

vanka ( L j ) 
21.20 K a m in kako na oddih ( L j ) 
21.30 Če t r tkov i razgledi : Ljubezen sprašuje 

( L j ) 
22.00 Kont ras tna slika — baletna oddaja T V 

Zagreb ( L j ) 
22 40 T V dnevnik ( L j ) 
U H F — oddajniu K r v a v e c : 
17.25 Poroči . ! . ( Z g ) 
17.30 Ot rošk i spored ( S k ) 
18 00 K r o n i k a ( Z g ) 
18.15 Glasbena odda;a ( S a ) 
18.35 Hor i zon t i ( Z g ) 
19.30 T V dnevmk ( Z g ) 
20.00 K r o g ( B g I I ) 
20.45 Glasbena oddaja ( B g I I ) 
21.15 Serijiski f i m ( B g I I ) 
22.06 24 ur ( B g I I ) 

P E T E K 

16.30 Madžarsk i T V D ( P o h o r j e , P leš ivec do 
16.50) ( B g ) 

18.00 Obzorn ik ( L J ) 
18.15 č e z tri go re čez tri v o d e : Ljudiske ža-

lost inke — barvna oddaja ( L j ) 
18.46 V g robov ih nemih teh (P rep ros t a berse-

d a ) barvna oddaja M . K o z i n a : P a d l i m 
B . A m i č : G o z d o v i p o j o , barvni oddajd 
( L j ; 

19.30 T V dnevnik ( L j ) 
19,.50 Tedensk i notranjepoHtični komentair ( L j ) 
19.55 Propagandna reportaža ( L j ) 
20.00 Makedonski del pekla — ce lovečern i 

f i lm ( L j ) 
T V kažipot ( L j ) 
T V dnevnik ( L j ) 

S O B O T A 
9.30 T V v šol i ( B g ) "* 

10,35 T V v šob ( Z g ) 
12.00 T V v šodi ( S a ) 
16.10 Obzo rn ik ( L j ) 
16.25 N o g o m e t Zel jezničar : Radničk i ( K r a -

g u j e v a c ) — prenos v o d m o r u Propa
gandna oddaja (Sa , L j ) 

18.20 M o z a i k ( L j ) 
18.30 Disneyev svet — barvni f i l m ( L j ) 
19.15 Barvna nsanka ( L j ) 
19.30 Cikcak ( L j ) 
19.30 T V dnevnik ( L j ) 
19.50 Tedensk i zunanjepol i t ični komenta r ( L j ) 
19.55 3—2—1 ( L j ) 
20.00 Človek^ ne jeai se ( Z g ) ' 
20 30 Moda za vas, barvna oddaja ( L j ) 
20.40 Zabavno glasbena od. iaja ( L j ) 
21.30 Barvna propagandna oddaja ( L j ) 
21.35 Onkraj maščevanja — barvna fidm (l^) 
23.10 T V d n e v m k ( L j ) 

U H F — oddajnik Krvavec: 
18.00 K r o n i k a ( Z g ) 
18 15 Plus pet ( S a ) 
19.30 T V dne-/nik (Sa , Zg I I ) 
20.00 T V drama ( B g I I ) 
21.00 Dokumentarna oddaja ( B g I I ) 
21.30 Fe l j t on (B.g I I ) 

PROMETNE IslEŠREČf 

P A D E L JE M E D K O L E S A 

I V A N M E Z N A R , 69. iz Kaple je nena
doma stekel čez cesto v domačem kra
ju v trenutku, ko je mimo njega pri-
iieljal voznik avtobusa A N G E L O B O Z I C , 
29, iz Kopra . Mežnarja je avtobus zadel 
s prednjim delom, tako da je pešec pa
del pod n.jega, nato pa ga je avtobus 
z zadnjimi kolesi vlekel še 60 metrov 
naprej . .\Iežnar je na kraju nesreče umrl . 

S T R O J E V O D J A N I U S T A V I L 

Š T E F A N Z A B R E T , 21, iz C*lja je pri
peljal z osebnim avtomobilom do želez
niškega prehoda v Bclovem in zapeljal 
preko proge v trenutku, ko je iz sme
ri Šmarja pripeljal potniški vlak stro-
jevod,ja V I K T O R P O T O Č N I K , 40, iz Za-
henberca ln zadel v osebni avto. Stro
jevodja bi moral pred prehodom ustavi
ti, ker semafor po 20. uri ne deluje. 
Ker pa Potočnik tega ni storil, je tako 
zakrivil smrt voznika Zabreta in sopot
nika K A R L A O J S T E R S K A , 34, iz Celja; 
drugi sopotnik K R I S T I J A N R O Z M A N , pa 
je hudo telesno poškodovan. 

N A K O L E S A R . S K I S T E Z I 

AIX>JZ S I P E K , 29, iz Bevč je vozil po 
sredini kolesarske steze od Velenja proti 
Šoštanju. V Pesjem Je dohitel pešakinjo 
P O L D K O Š L U T E J , 27. iz Pesjega, ki je 
prav tako hodila po sredini steze in ta
ko se je mopedist zaletel vanjo. O b a 
sta se telesno poškodovala in so ju od
peljali v celjsko bolnico. 

D E K L I C A P R E D A V T O M O B I L 

F R A N C CAS, 43, iz Velenja je vozil 
po Partizanski cesti v Velenju, ko .je ne
nadoma predenj skočila 7-Ietna B R I G I T A 
N O V I N Š E K Iz Podkraja . Voznik je de
klico zadel in zbil 6 metrov vstran, k.jer 
je obležala nezavestna s pretresom mož
ganov. 

I Z S I L J E V A N J E P R E D N O S T I 

S U ) B O O A N M A V R I C iz Celja je pri
peljal po Ulici 29. novembra v Celju do 
križišča z I^vstikovo in zavijal levo, s 
tem pa je izsil.jeval prednost vozniku 
Osebnega avtomobila M I L O Š U D I U R I C U . 
27, iz Celja, ki se jc pri trčenju lažje 
poškodoval. Škode Je za 5.000 din. 

P O L E V I I Z Z A O V I N K A 

K O N R A D Ž A G A R , 33. iz Zigona je pri
peljal izza levega ovinka v Mrzlem polju 
popolnoma po svoji levi strani in talio 
trčil v tovorn.jak. s katerim .je iz na
sprotne smeri pripel.jal JOŽE Š T A N T E , 
33, iz C.elja. Pri trčenju se je mopedist 
poškodoval po obrazu, ima pa tudi zlom
ljeno levo nogo. Škode je za 5.0O0 di
narjev. 



PREBOLDSKIJAMARJI 
3W METROVV ZEMLJO 

Minuli tedon so jiimarji iz preboldskega kluba C mi ga
leb proslavili petletnico svoje dejavnosti. 

Pred petimi leti je pet entuzijastov ustanovilo ta klub. 
Začeli so brez raziskovalne opreme, brez potrebnega de
narja m brez prostorov, kjer bi se lahko zbirali in načrto-
vaU svoje delo. Z dobro voljo in nenehno aktivnostjo pa 
so zabeležili Izredne uspehe na ix>dročju jamarske dejav
nosti. Danes imajo svoje piK>store, izpopolnili so opremo, 
med svoje največje uspehe pa lahko nedvo-nno štejejo to, 
da jim je v borih petih letih uspelo pridobiti kar 50 stalnih 
članov. 

In kakšne uspehe so preboldski jamarji zabeležili pri 
raziskovanju kraških jam na našem območju? Dokiomenti-
rali so preko 100 jam, odkrili najlepšo jamo na našem ob
močju — Stabirnico, dosegli v Klemenškovem peklu na 
Podoljševi globinski rekord — 310 metrov, so se spuščali v 
brezna na Kozjanskem . . . 

Skratka zabeležili so takšno dejavnost, s kakršno se 
lahko pohval i le redko katero društvo na našem območju. 
Le želimo si lahko, da bi s takšno dejavnostjo še nadalje-
vaU. Franc Ježovnik 

R I B I Š K I W A T E R G A T E 

Rioe najboLj prijemljejo popoldne! Sel sem dopol
dne, popoln začetnik, kar se ribolova tiče. Ribe naj
bolj prijemljejo na kruh, žgance in druge zmesi (re
ceptov ;e toliko kot ribičev) — v mislih imam seveda 
krape. Izbral sem navaden »merxov« kruh — svež se
veda. Žena je doma pripravljala olje, česen in peter-
šilj. Družina je imela polna usta slin — od poželenja 
seveda. Prišel sem domov, olje smo zlili nazaj v ste
klenico Ribiška palica je romala v kot do naslednjega 
dne. Krapi najbolj prijemljejo ob sredah! Grem v sre
do, olje smo zlili spet nazaj v steklenico. Ker nisem 
registriran ribič, pač plačam za vsak dan posebej 33 
dinarjev, kot tisti Nemec ah Avstrijec s polno denar

nico mark in šilingov. Ta dva sta si kupila po več kart, 
pa saj to je normalno: prvi se je pripeljal kar v kom-
biju, drugi v mercedesu. Bila je sobota: uspelo mi je, 
ujel sem 600 gramskega lepega krapa. Za začetek kar 
lepo! Dobil sem pogum in naslednjega dne sem vzel 
s sabo sinova. Za vsak primer — v mislih sem imel 5 
kilogramskega šmartinskega kralja krapov. Kdor je 
požrešen, dobi 500 gramskega juniorja! Gremo domov, 
nima smisla. Za vsak dan sem plačal 33 dinarjev kot 
tisti Nemec . . . 

Tekli so dnevi, napovedal sem vojno šmartinskim 
krapom. Zmagali so krapi Spet sem ustvarjal: malo 
bučnega kamna, malo koruznega zdroba, pet dkg bele 
moke, dve žlici bučnega olja, ščepec vanilin sladkorja, 
dve žlici mleka, vse sem dodobra zmešal, vtaknil v 
polivinil vrečko in hajdi na jezero. Kupil sem karto, 
opazoval starejše kolege in namakal krhko testo, ki bi 
ga še angelci jedli, ne pa samo šmartinske ribe. Iz 
sanj me je zbudila kontrola Kot da se norčujejo iz 
mene, so mi pregledali vrečko, mrežo in namočeni tr
nek. Vse v redu! Prijel ie. Lep, dvokilski šmartinski 
krap! Srce mi je utripalo kot na m.atičnem uradu, kier 

sem ujel prvo . .. r . S skupnimi močmi smo spra
vili plen na varno. Pomagalo je. kaže, da sem izumil 
pravo poslastico. Sosedje so m,e opazovali z neko čud
no zavistjo, tak je pač ribolov. Odslej se nisem vračal 
brez ribe, vsaj ene športno sem razkazoval najmanj
šo vodno žival, plačeval dnevne karte in si pomirjal 
živce, žena me je povsem razumela, oprosti, zavoljo 
prispodobe na matičnem uradu! 

Bila je sobota. Spet sem za jezerom, tokrat zgodaj 
zjutraj, ves dopoldan. . nič, niti kontrole. Ribe naj
bolj prijemajo popoldne, sem se spomnil. Hajdi, do
mov! Ura je pol štirih, zdaj bo pravi čas. Fičko po
skakuje preko imenitno štrlečih skal, zasidral sem se 

sredi ribičev. Vržem prvič, riba, vržem drugič — kil-
ski krap, poizkusim tretjič — spet riba. Pa saj to je 
čudež! Kot meteor je bil pri meni čuvaj, prekršili ste 
pravilo — ujeli ste tri ribe. Pa kdo je rekel, da bom 
tudi vzel vse tri, lahko bi izbiral — ribe so bile žive 
in na varnem. Vzeti boste morali še eno karto ali pa 
oditi domov, sredi veselih — ribiških dogodkov! še 
nekaj dni mi ni bilo jasno, kako ie čuvaj videl moje 
tri prigarane in dobro plačane ribe, saj je bil v svoji 
hiši — oddaljeni najmanj 200 metrov. Ob odhodu mi je 
bilo jasno: tudi tu ne miruje »tajna policija«, ki upo
rablja vse načine in ne izbira sredstev za čuvanje za
konitosti, škoda, da se ob tolikšnih dohodkih tako bo
jijo za vsako ribico! Ribolov mora biti športen — na 
eno palico, ne sme se loviti na ..., riba mora meriti d>o-
ločeno število centimetrov itd. itd. Dobro, vse še ra
zumem, le to ne, da se ne zanesejo na poštenost ribi
čev (tudi ti imajo svojo moralo) in da uporabljajo me
tode CIA. Lahko bi izbruhnila ribiška voatergate. 

Od tedaj so imele moje ribe še poseben priokus. 
RAZOČARANI R^BIČ 

LJUBEZEN PO SVETU 

OTOK NOOTKA 
K o je angleški pomorščak 

in raziskovalec James Cook 
odkril tisoče otočkov pred 
kanadskim obrežjem, je bil 
tudi na otoku Nootka. Ta

krat je na otoku živelo nad 
2.000 Indijancev tn takrat so 
s svojimi gibčnimi čolni od
hajali na lov nad kite. Da
nes je na Nootki samo še 

okoli 200 Indijancev in tudi 
kitov ne lovijo več. Postali 
so obrežni ribiči. Vendar 
kljub kristjanstvu so Noot
ka Indijanci ostali vražjever-
ni častilci totemov. Najbrž so 
kristjani zato da imajo mir 
pred belci, ki še dandanes 
ne smejo ostati na otoku, 
čim pade noč. V resnici ti 
preprosti ribiči še vedno ver
jamejo v moč bogov skritih 
v živalih, katerih najvišji bog 
je orel. Še danes gredo na 
lov, če kažejo snaki na tote
mih pravo lego. In tudi za 
ženitev so živali kot totemi 
izredno pomembna in usod
na zadeva. 

K o se rodi otrok, morajo 
starši dobro gledati, katero 
žival bodo najprej videli. Ce 
vidita mati in oče razUčni 
živali, za novorojenca nič 
dobrega ne kaže. Zato star
ša do take priložnosti osta
neta navadno skupaj in bli
zu. Sčasoma zrve vsa vas, ves 
rod, v kakšnem znamenju je 
otrok rojen. Na noben 
način ne more biti poroke 
med dvema mladima, ki ima
ta nasprotne toteme. 

Nihče ne bo odobraval za
kona, ki ga skleneta fant, ki 
je som, in dekle, ki je la
stovka, kajti eno je riba, 
drugo je ptič. To dvoje ne 
gre skupaj. Najmanj gresta 
skupaj riba tn galeb. Ljube
zen dveh nosilcev nasprotnih 
totemov je mogoča le po na
ključju, če čarovnik (na sli
ki) v resnici ali sanjah vidi 
tako zbližanje, drugače pa 
takšna zveza pade na odgo
vornost obeh mladih zakon
cev — če ju bi zasledovala 
nesreča, jima nihče ne bo 
pomagal, ker sta se uprla 
volji bogov. 

OBSOTELJE - KOZJANSKO 

VODE PEREJO 

Deževje zadnjih tednov kot 
da ne pozna meja. Lije in 
lije takorekoč vsak dan. Vsak 
dan so na vrsti FK>plave. Lju
dje so prestrašeni. Zlasti ne
ugodne razmere so v Zgor
njem in Spodnjem Ob.sote-
Iju, nič bolje pa ni na Koz
janskem. V pokrajinah torej, 
ki se bore z odpravljanjem 
posledic potresa, kjer je vsak 
dan dragocen, kjer je na po
ljih še vedno koruza, korenje, 
kjer se vprašujejo, kdaj bo
do lahko posejali žito in 
kdaj bo končno le prenehal 
dež. 

Mestinjščica, Sotla in Bi
strica ter še nekateri manjši 
potoki so že večkrat prepla
vili polja, vendar je prav go
tovo bilo najhuje minuli po
nedeljek. Vodovje je sililo 
na dan že vse od štor v sme
ri Šmarja pri Jelšah, pone

kod pa se je celo razlilo 
čez cesto. Celotno Spodnje 
in Zgornje Obsotelje je bilo 
v ponedeljek pod vodo, zla
sti še predel Atomskih Toplic, 
kjer so poplave že običajna 
stvar. Gostje, ki so ob pre 
stopu Sotle bih v prostorih 
toplic, so tako postali za ne
kaj ur neprostovoljni ujetni
ki vodne stihije. Celotna po
krajina je bila eno samo je
zero. 

V Sodni vasi je voda izpod-
kopala cesto in vdrla pod 
njo na drugo stran, zaradi 
česar obstaja resna bojazen, 
da se bo asfaltni trak srelo-
mil. Na Kozjanskem je res
no ogrožala prebivalce Bistri
ca, ki je v Lesičnem prišla 
celo v prostore^ nekoliko 
dvignjene stavbe" samopo
strežne trgovine in bifeja. 

Popolnoma nepredvidenega 

gosta so dobiU tudi v li 
nih prostorih novega ho' 
A kategorije v Rogaški S 
ni, ki ga intenzavno dok 
čujejo. Bližnji potok, maj 
sicer, je prestopil strugo 
se izlil na vse strani, na 
žalost tudi v kleti hotela, 
pomoč 30 prišli šmarski 
silci, ki so kmalu po de 
uri v ponedeljek že za 
s črpanjem. 

Na vso srečo je voda zai 
odtekati že v dopoldans! 
času, ko je nekoliko pr 
halo deževati. Razen n< 
kmetij in pa Atomskih • 
Uc, kakšnih večjih nezgo 
bilo, škoda pa bo prav 
tovo precejšnja. Vozili 
tudi avtobusi, ki so z n 
liko poguma bredli pone 
kar precej veliko vodo. 

Milenko StJi 
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